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Kulturni praznik. Dan, posvečen tistim, ki so v duhovno-
estetskem pogledu ustvarili največ. Dan, ko se spomnimo svojega 
izvora, prvih zapisanih slovenskih besed, najboljših pesnikov, glas
benikov, slikarjev, umetnikov. Dan, ko se poklonimo njihovi 
zmožnosti in moči, da z zajemanjem iz zunanjega in notranjega 
sveta ustvarijo umetniško delo, ujamejo drobec lepote, v kateri 
odseva bistvo človekovega bivanja. 

Kakšna je kultura našega območja? 
Bogata in raznovrstna. Prežeta z ohranjanjem etnološkega 

izročila, široko ustvarjalnostjo ljubiteljskih skupin, delovanjem kul
turnih institucij, gibanjem alternative v njihovi senci ter redkimi 
skupinami in posamezniki, ki uspejo s svojim delom vzbuditi 
pozornost širše slovenske in mednarodne javnosti. 

Samo v ptujski regiji je v prosvetno-kultuma društva vključenih 
približno 3000 ljubiteljev, ptujsko knjižnico redno obiskuje več kot 
2500 bralcev, razstave muzeja sije lani ogledalo več kot 90000gos
tov iz Slovenije in tujine, prav tako v tisoče domačih gledalcev 
šteje obisk ptujske gledališke stavbe. 

Kljub tem številkam nam največ kulture v naš dom prinaša tele
vizor. Sedeč pred ekranom s pritiskom na tipko daljinskega upravl
jata izbiramo, katerim vrednotam bomo dopustili, da nas zabava
jo, vzgajajo, izobražujejo. Z našimi najmlajšimi živita Kaličopko in 
Hugo. Prvi brez predaha nakupuje po ljubljanskih trgovinah, zbira 
risbice, poje in pripoveduje, kaj je prav in kaj ni Drugi pa otrokom 
dopoveduje, da je zmaga v potovanju po navidezni železnici 
računalniškega ekrana največ, kar lahko dosežejo. Odrasli se nas-
mejijo ameriškim junakom nadaljevanke M.A.S.H., rešujejo umore 
skupaj z detektivi baltimorskega oddelka za umore, družinske 
popoldneve pa lahko preživljajo namesto z Američani tudi z 
Jožetom Galičem in Smiljo Baranjo ter cvetom slovenske narod-
nozabavne glasbe ah z vedno bolj priljubljenimi karaokami. 
Počutimo se kraljevsko, saj smo popolni kreatorji, vendar žal zno
traj omejene demokracije televizijske ponudbe, ki jo neredko 
oblikuje najnižji okus najširšega kroga publike. Med tretjerazred
nimi cenenimi izdelki pa lahko kot skrite bisere v blatu najdemo 
tudi posamične kvalitetne in umetniško vredne oddaje. Gledalec 
ima na petih slovenskih in množici satelitskih programov na razpo
lago po kakovosti izredno različne domače in tuje izdelke in samo 
njegovemu lastnemu izboru je prepuščeno, ali bo preživel nekaj ur 
v družbi vrhunskih umetnikov ali trivialnega sporeda. 

Televizija ponuja tisto kulturo, kise najbolj dotika našega vsak
dana. Živi z nami in mi z njo. Na večino vpliva bolj kot vsi muze
ji, razstave, gledališke predstave in glasbeni dogodki skupaj Prav 
je, da se tega zavedamo in šele nato s pritiskom na gumb dopus
timo televizijskemu plazu, da se vsuje med domače stene. Vsaj na 
praznik kulture pa si le privoščimo kaj iz prve roke: obiščimo razs
tavo, pojdimo v gledališče, poslušajmo domači pevski zbor, pre-
berimo knjigo ali povejmo pravljico svojemu otroku. 

MlenaZupanii 

Športni zavod Ptuj je zelo 
dobro organiziral in izpeljal 
zaključno prireditev podelitve 
priznanj najboljšim ptujskim 
športnikom in športnicam. Pri 
moških je prvo mesto osvojil 
Mirko Vindiš, pri dekletih pa 
Vanja Kotar, sicer oba člana 
Atletskega kluba Ptuj. 

Takrat, ko se delijo priznanja in 
pohvale najboljšim športnikom in 

športnicam ter zaslužnmim de
lavcem, je vedno svečano. 

Pri prejemanju pokalov se ob' 
stran potisnejo vse težave in napori, 
s katerimi se vrhunski športniki 
srečujejo. Z golim naštevanjem 
doseženih rezultatov, osvojitvijo 
naslovov, se ob takšnih priložnostih 
potisnejo ob stran vsi napori na 
treningih in tekmovanjih. Vsi tisti, 
ki so dobili pokale in priznanja so 
vsekakor zaslužni za samo promo
cijo športa, s katerim se ukvarjajo in 
seveda samega Ptuja. 

Mirko Vindiš je že večkratni 
dobitnik tega priznanja. Za njega 
to ni nič novega. Veliko kilo
metrov po slabem in dobrem vre
menu je bilo potrebno za dosego 
rezultatov, ki jih je dosegel. Bilo bi 
verjetno še bolje, če ne bi moral 
skoraj polovico leta počivati zradi 
nesr^^i^i^T^pcdnjena bi bila tudi 
olmffiijska nojma za Atlanto 96. 
I^jpbj^^^j«© dobro razpoložen in 

vedno nasmejan. 
Vanja Kotar je v lanski tek

movalni sezoni tudi imela uspešno 
tekmovalno leto. Njej je to priz
nanje pripadlo drugič. Tudi ona 
želi izboljšati vse svoje rezultate in 
enostavno povedati, da s trdim 
delom lahko to doseže. 

Bilo je še veliko nagrad in priz
nanj. Je pa tako, da seveda niso vsi 
zadovoljni. Veseli pa dejstvo, da 
tudi v Ptuju je nekaj dobrih in 
kvalitetnih športnikov, kar pomeni 
da se dokaj dobro dela v klubih, 
predvsem z mladimi. Novo tek
movalno leto je steklo. Nekateri 
naši športniki, ki tekmujejo za ptu
jske in klube iz drugih občin, že 
čakajo nove reprezentančne pre
izkušnje. Čas gre hitro naprej. 
Leto se hitro obrne in zopet bodo 
zadovoljni tisti, ki bodo najboljši, 
ki bodo šli višje, hitreje in 
močneje. Časa je za dokazovanje 
in promocijo vedno dovolj. Samo 
ob pravem času in na pravem 
mestu moraš biti, da dosežeš tisto, 
kar piše zgodovina. Šport gre 
naprej. Jutri je nov dan. 

Oaat/o/Oa/nšeA 

Umetnost zadrži trenutek sedanjosti za preteklost. J 
Na foiografi/i kipar in resfavrafor Vikfor 0p/koni^. Posnetek M, lupan^^^ 

0i(fMiMSiriinroMjjurp¥ 
Kot so na petkovi tiskovni 

tiskovni konferenci mestne občine 
Ptuj povedali župan dr. Miroslav 
Luci, direktor Komunalnega pod
jetja Jože Cvetko in vodja ptujske 
enote Zavoda za zdravstveno 
varstvo Maribor dr. Ciril Korpar, 
se po zadnjih analizah mari
borskega zavoda kakovost pitne 
vode iz vodooskrbnega sistema 
izboljšuje, kar je posledica mešanja 
z neoporečno vodo iz globinskega 
vodnjaka v črpališču Skorha. 

Z;i\<ul / , 7 zdravstveno vaisi\o 
Mnrihorjc /C IS. januarja vrednem 
poročilu o kakovosti ptujske pitne 

vode znpisni. da je vsebnost nitnitov 
ponekod že nižjn od dovuljenih H) 
mg nu liter in uiuili/e m ) takrat 
pokazale, da se gibljejo med 7.2 in 
7,8 miligrami dušika na I vode. 
Teden dni pozneje. \ sredo. 24. ju-
muirja pu so bili re/ultntiponekod še 
boljraz\eseljivi in kažejo na to, daje 
vpliv globinske vode največji v ožjem 
območju mesl;i Ptujn. Tiko je na 
primer v ptujski meslni liiši bilo na 
liter \i>de izmerjeno .^.S miliy.nimov 
i / / / v A . 7 . i .\Lirk(neili \ (iorišnici 
IlU. \ \'iJmu 1(12. \ Juršineih 11,3 
ter \ Kidriče\em S.6 nnligninun 
(.liišik:i nu liter \ < hle. 

Direktor Komiimile. .lože 
( \ vtkiK je pined-il. d:i so ti ugodni 
rezultatiposleilie.i mešiinia \<>de le iz 
eneguglolviiskei::! vodnjnka \'(il. ki 
je v rednem /ngt >nu od 2'1 deeembni 
1:1111. IZ k.ilereiiii izerpnjo ihuMio 
2.i>~.-' kubičnih metrov vmle. s pre-
ti^kom okoli 24 litnn nu sekundo. 
Od skupno nučrpune ilne\iie 
količine \ ode. kije \ pinprečju okoli 
Ki.SIHI kubičnih metrtn. pomeni to 
okoli / J . . ! Oilstotke. 

I\:iz\ese/ji\(ije tudi. (/./ je \'hul:i 
icjHil-ilike Slo\ eiii/e ptujski Ki uuunuli 

ijniijn.i i/iLtl:i oilloel^o. \ k.iteri 
jO tloloe.i z,I koiii e 1011.111:1 z.i gospo-
LLirsko koiisi-ciiic \(Hlneg:i \ir.i z:i 
oskrln> v pitno \mlo \ čij}:ih'seu 
.Skorivi. z:i m lun m \( 12. 
Aii.iliz.i te \oile /e ii.nl\se ugthin.i. 
s j i MI količine nitr:ilo\ iieizinerljne. 
k.iZCjIl p.I Ithll 1/.7 /e L'lolvilsk.l Mhl.l 
^koiJi z.I poloMeo l^oli inehk.i. 
l\oi!Leui !ehiu.irj:i nuj bi J(<kočno 
uspi'sol4ili Uihio up.iii/e drugI 

\Oi.inj:ik \ (i2 do koiie:i letu /',; -
predvideiKi sc J \ : i . V C ; . ' \ . 
tuko du bomo knvtiu pili liisi\eno 
nvmj onesnaženo mhIo. S . / / bodo 

.\l:miih \odni:iko\ meš:ili 
v ,11 gkibin.skih. 
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P r i / J / P R E D 36. PTUJSKIM KURENTOVANJEM S KARNEVALOM 

Mesfa sfaterlh aArazam 
"Kurentovanje s svojo tradicijo in 

atraktivnostjo predstavlja naj
pomembnejšo prireditev mestne 
občine Ptuj z neizmerljivimi promo
cijskimi, gospx)darskimi, razvojno-tur-
ističnimi in političnimi učinki. 
Prireditev je prerasla ljubiteljski 
način organiziranja in vodenja, zahte
va profesionalizacijo v pristopu in 
organizaciji. V GIZ Poetovio Vivat, 
ki je organizator prireditve, menijo 
da načrtno in profesionalno vodena 
prireditev kratkoročno pomeni 
povečano povpraševanje po Ptuju in 
njegovih izdelkih ter storitvah. 

Dolgoročno pa dodaten ter 
nezanemarljiv zaslužek in nova delo
vna mesta. Kurentovanje, ki je bilo 
nekoč povezano z obredjem in prika
zom folklornega izročila, je danes 
nadgrajeno v osrednjo kamevalsko-
pustno prireditev v Sloveniji. Z med
narodno udeležbo in odzivnostjo ter 
predstavljanjem v Evropskem 
združenju karnevalskih mest 
(FECC), katerega letna konferenca 
bo letos od 11. do 18. maja v Ptuju, 
nesporno pridobiva tudi mednarodno 
razsežnost," je pred 36. kurentovan-
jem povedal direktor GIZ Poetovio 
Vivat Branko Brumen. 

Ptujske pustne prireditve se bodo 
pričele 10. in končale 20. februarja. 

Živahno bo na ptujskih ulicah in 
trgih, še posebej pa v velikem 
karnevalskem šotoru za avtobusno 
postajo, kjer bo prostora za 2000 
obiskovalcev in kjer bodo vsak dan 
nastopile pustne skupine in zabavni 
anasambli. 

Program spremljajočih prireditev 
ie letos izredno bogat. Ob izdaji 
priložnostne znamke s podobo 
kurenta, za kar gre največja zasluga 
ptujskemu filatelističnemu društvu, 
bo slike z njegovo podobo razstavila 
slikarka Neli Bajalo, ki živi in dela v 
Bruslju. 

Razveseljivo pa je, da se ob ptu
jskem kurentovanju rojevajo fašenki 
tudi v drugih krajih. Letos jih bo kar 
pet, ob dveh novih, prvem fašenku na 
Vidmu pri Ptuju in v Domavi, še peti 
etnografski fašenk v Markovcih, 
četrti v Cirkovcah in tretji v 
Cirkulanah. 

Letošnje ptujske pustne prireditve 
naj bi si ogledalo 50.000 obiskovalcev, 
od tega 30 odstotkov od drugod. 

MG 
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P I S M O IZ R IMA 

GLUCKSMAMN, HANDKE iN VOJNA V BOSNI 
"Da, Bosna )e dežela sovraštva. To Je Bo

sna. Vendar, po čudnem nasprotju (...) 
lahko trdimo, da Je malo dežel, ki Imajo 
tako močno vero, tako vzvišen značaj, toli
ko nežnosti In strasti, takšno globino čus
tev, tako nerušljivo upanje, toliko željo po 
pravici. Ampak pod vsem tem, v temnih glo
binah, se skrivajo viharji sovraštva, 
množica še mirujočih neurij, ki nagrmadena 

zorijo in čakajo na svojo uro." 

Tako je leta 1920 Ivanu Andr iču pisal 
n jegov sajarevski pri jatelj Max Leven-
fe ld. Pisal m u je, ker m u je hotel obraz
ložit i , zakaj več m o č e živeti v Bosni . 
Levenfe idove besede se mi zdi jo dober 
uvod v današnj i sestavek, saj sugest iv-
no vspodbu ja jo k razmišl janju o ba l 
kanski t ragedi j i . 

Kdor ima usodo č loveštva vsaj malo 
pri s r cu , se ne more delat i , kot da krva
ve Bosne ni , kot da se to njega ne t iče. 
Prob lem ene cel ice je prob lem vsega 
te lesa. Prob lem Bosne in Hercegovine 
je p rob lem vseh , ne s a m o vojaških 
s t rokovn jakov in mednarodn ih d ip lo
matov . Tega so se zavedali tudi mnog i 
zahodni umetn ik i in intelektualci . 

Nj ihova prva in osnovna reakci ja na 
vo jno v bivši Jugoslav i j i je bila eno-
dušna obsodba nasi l ja in vseh vrst na

c ional is t ičnih ideologi j . Vendar so 
s č a s o m a spoznal i , da ne more jo ostat i 
pri sp lošnem obsojan ju in mora lnem 
zgražanju nad po tekom dogodkov . Po
kazala se je nuja, da se spust i jo vel iko 
bol j v to t rag ično zadevo in da začno 
jasneje ločevat i napadenega od napa
dalca, nasi lneža od žrtve nasi l ja. Iz 
et ičnega f i lozof iranja in g lobalno ranje
nega duha je bilo pot rebno preiti na 
spec i f ično in skoraj pol i t ično pozic i jo. 
Skratka, nekomu je bilo pot rebno v 
obraz reči : Ti si kriv! Ali pa vsa j : Ti si 
največ kriv za to klanje! 

Velika glavnina zahodne intel igence 
je kl jub zadržkom s č a s o m a le zavzela 
p romus l imansko-h rvaško in ant i -
s rbsko pozic i jo. Eden izmed najbol j 
glasnih in st rastno zavzetih predstavn i 
kov te opci je je bil In je še pariški f i lozof 

in veliki duhovn ik evropske kulture A n -
dre G lucksmann. In prav v Parizu se je 
šlo najdl je. V času zadnjih f rancosk ih 
vol i tev so intelektualci organiziral i ne
kakšno polpol i t ično fo rmac i jo , ki se ji 
je reklo Lista za Sarajevo. 

Pri v s e m t e m bi osta lo, če se ne bi 
močne je oglasi l še d rug veliki duhovn ik 
evropske kulture: Peter Handke. Ta 
vsest ransk i intelektualnec, ki je po 
oče tu Avstr i jec in po mater i Slovenec, 
je pre jšno jesen opravi l št i r i tedensko 
potovanje po Srbi j i in po srbski Bosn i . 
Za zakl juček je napisal neke vrste po to
p isno razmišl janje, ki ga je januarja ob 
javl jal časop is Suddeutsche Zei tung. 
Potop is nosi naslov Pravica za Srbi jo! 

Jedro n jegove reportaže je naperjeno 
prot i zahodn im s reds tvom javnega 
obveščan ja in zahodn im intelektual
c e m , ki so pret i rano demoniz i ra l i Srbe, 
j ih med i jsko spremeni l i v izvir vsega zla 
na t lu nekdanje Jugoslav i je , v neki 
vrste sovražnike č loveškega rodu (ta 
izraz je amer iška propaganda upo
rabl jala za Saddama Husseina) . In ves 
ta proces demonizac i je Srbov se je 
začel že z vo jno v Sloveni j i , se nadal je
val na Hrvaškem, do polnega izraza pa 
prišel v Bosni in Hercegovin i . 

Glede Sloveni je Handke navaja š tev i 
lo padl ih m e d desetdnevno vo jno in 
po lemično povdar ja, da so skoraj vse 
žrtve bile na strani JLA pa so evropski 

medi j i kl jub t emu govor i l i s skrajno an 
tipati jo o srbski JLA ter z neprikr i to 
s impat i jo o s lovenskih borc ih . Prehitro 
so bile do ločene in za zmeraj f iksirane 
v loge napadenin in napadalcev, č is t ih 
žrtev in hudobnežev, ugotavl ja in pr is 
tavl ja, da t isk in televizija uspešno za
vajata svetovno javnost še danes. 

Handke, na pr imer, priza, da so 
srbski begunc i , ki so bežali iz Kraj ine, 
na zunaj izražali man j bolečine in obu 
pa, kot pa v podobn ih pr imer ih hrvaški 
in mus l imansk i begunc i . Po n jegovem 
prepr ičanju najverjetneje zato, ker j im 
nihče ni rekel, kako naj požirajo pred 
kamerami , da bo nj ihovo bezanje imelo 
večj i medi jsk i učinek. 

Handke nikakor ne dopušča , da bi 
n jegovo videnje stvari bi lo označeno 
kot p ro -s rbsko . Hoče se le izognit i 
p redsodkom, pr ist ranskost i in d e m a -
goškemu udr ihanju po Srbih. Hoče raz
dreti kul turno diktaturo nekaterih za
hodnih p romus l imansk ih intelektualnih 
in novinarskih krogov, zlasti še 

par iškega kroga tako imenovan ih nou -
veaux ph i losophes - novih f i lozofov. 

Andre G lucksmann , predstavnik teh 
novih f i lozofov, po v s e m tem seveda ni 
mo lča l . Svoje mnenje je povzel v nas
lednj ih besedah: Peter Handke? M o n o -
man ičn i terorist! 

Handke naj bi bil žrtev monoman i j e , v 
kol ikor p rob leme, ki j ih ima s a m s se
bo j , proj ic ira na zgodovinske dogodke. 
Po eni strani je namreč ps iho loško 
nagnjen k apr iomi kritiki dominantne 
mise lnost i (dominatna v t em pr imeru je 
obsodba srbskega nac iona l izma) , po 
drugi pa se še kar naprej lovi v kolekt iv
nem spominu nemške naci je in si ne 
more oprost i t i , da je Avstr i jec al i Ne
mec skozi zgodov ino t lači l in v nič de-
val južnega Slovana. Od tod njegova 
s impat i ja do Srbov. Po Glucksmannu 
tore j naj bi Handkejeva logika bila nas
lednja: Ker j ih vs i kritizirate in ker s m o 
m i , Nemci skozi zgodov ino vedno grdo 
ravnali z n j im i , zato s e m na nj ihovi 
strani . 

Njegova pro-s rbska pozic i ja naj bi 
bila teror is t ična, kot je bila intelektualno 
teror ist ična podpora Sartra Stal inu. 
Slavni povojn i f rancosk i f i losof Jean-
Paul Sartre je namreč v imenu revo lu
cije in ant i fašizma odobrava l Stal inove 
metode. A m p a k ne bi se sme lo mižat i 
pred grozotami , ki j ih je povzroči l ruski 
komun izem pa čeprav se je le-ta kitil še 
s tako g lobok im an t i faš izmom. Podob 
no zdaj: v imenu sol idarnost i z zgodo
v insko pot lačeno južno s lovansko na-
ci jo , z medi jsko demoniz i ran imi Srb i , 
se ne sme mižat i pred pokol i in 
etn ičn imi č iščenj i , ki so jih predstavnik i 
tega naroda dejansko izvrši l i v Bosn i . 

Ce nas polemika m e d G lucksmann -
o m in Handkejem posebej ne vznemir 
ja, občudu jemo vsaj n juno osebno 
strast in zavzetost za Bosno . Morda je 
prav to iskreno in st rastno zanimanje 
zahodnjakov za bosansko hercegov
ska l judstva porok, da se vo jna m e d 
nj imi ne bi nikoli več ponovi la . 

Branke Cestnik 

Irenam slovenskeznandie 
Predstavitve prvih štirih seri j novih 

s lovenskih znamk, m e d nj imi dveh z l i 
k o m koranta, so se v r o m a n s k e m pala-
ci ju ptu jskega gradu udeležil i številni 
l jubitelj i fi latelije iz Sloveni je in Avstr i je, 
predsednik f i latel ist ične zveze Sloveni 
je Mitja Jančar, predstavnik f i latel is
t ične zveze Avstr i je Johan Brunner, 
predstavnik min is t rs tva za p romet in 
zveze Jože Umek, direktor muzeja s lo
venskih železnic M laden Bogič, č lani 
komis i je za izdajo znamk pri Pošti Slo
veni je, obl ikovalka znamke Mi lena 
Gregorčič, predstavnik i občin in neka
teri d m g i . Za izdajo novih s lovenskih 
znamk s podobo korantov so najbol j 
zaslužni v p tu jskem f i late l is t ičnem 
društvu, kjer so dali tud i idejo za izdajo 
in jo ob podpor i mestne obč ine ter ne
katerih drugih skupaj s pošto Sloveni je 
realizirali. 

Korantova znamka, ena naj lepših 
s lovenskih znamk dosle j , tudi zaradi 
vel ikost i , bo ponesla pozdrav v vse 
države sveta. Na tej poti bo postala 
predmet zbirateljev ob pr i ložnostnih 
kuvertah in žigih, je v r omanskem pala-
ci ju ptu jskega gradu povedal p redsed
nik f i latel ist ičnega dmš tva R u j dr. 
Božidar Koželj. Direktor pošte Sloveni 
je mag. Alfonz Podgorelec je prvo iz
dajo novih s lovenskih pr i ložnostnih 
znamk podeli l županu mestne obč ine 
Ptuj dr. Miroslavu Luciju in s t e m s i m 
bol ično proglasi l prvo izdajo s loven
skih pr i ložnostnih znamk v letu 1996 , 
ki ji bodo sledile še druge. 

V kul turnem programu so nastopi l i 
tamburaš i iz Zagoj ičev, ki imajo že 8 0 -
letno t radic i jo . S lovesnost sta obogat i l i 
še skupini kurentov Florjan iz Ptuja in 
folk lornega dmš tva Lancova vas. 

MG 

Direktor Pošte Slovenije mag. Alfonz Podgorelec je v roman
skem palaciju predstavil nove slovenske priložnostne poštne 
znamke (Fo to : S to jan Kerb le r ) 

Zakaj še dinarli? 
2 2 , januarja smo prejeli obvestilo, da Agencija za plačilni promet, 
nadziranje in informiranje R Slovenije - podružnica Ptuj v obvestilih o 
odobritvi po zbirnem nalogu za prenos še vedno uporablja dinarje. 

Direktor podružnice v Ptuju Ivan 
Tement in Veronika Podbreznik v 
odgovo ru navajata, da se je to v re
sn ic i dogaja lo . V pr imer ih , ko so j i m 
pravne osebe prinašale naloge plači l 
nega p rometa na disketah, se je v t i 
sku zbirnega naloga pojavi la pr i zne
skih beseda dinarj i . Program za t isk 
tega poroč i la je bil popravl jen juli ja 
1 9 9 5 . leta, prejele so ga vse p o 

družnice agenci je v R Sloveni j i , le po 
družnica R u j ne, oz i roma se je na 
pot i do njih izgubi l . Delavci pr i dnev
nih opravi l ih tega s icer niso opazi l i , 
ker je n j ihova pozornost usmern jena 
predvsem na kontro lo pravi lnost i na 
žiro računu in na znesek. Omenjeni 
p rog ram, napako so med tem že o d 
pravi l i , bodo uporabl jal i še nekaj 
časa. Ker prehajajo na nove progra

m e , ki predstavl ja jo modern izac i jo 

p lači lnega p rometa , je bila tudi p o 

zornos t pri uporabi zdajšnj ih progra

m o v man jša . V podružnic i so še po 

vedal i , da j i m naloge na disketah p r i 

naša le sedem pravnih oseb. 

MG 

J U f s e w mestni obilni še vetino 
iarajeme došpnosti? 

To vprašanje sem si postavil 
ko sem v Uradnem vestniku 
občin Ormož In Ptuj št. 34/95 
prebral sklep sveta Krajevne 
skupnsoti - sl(rajšano KS - Gra
jena, spre et dne 4/Xli.1995, o 
razpisu referendumu za uvedbo 
samoprispevka na delu 
območja KS Gralena za sofi
nanciranje izgradnje vodovod
nega omrežja. 

Iz predpisov, ki j ih b o m navedel v na
dal jevanju tega pr ispevka izhaja, da v 
ptu jsk i Mestn i obč in i namesto naziva 

krajevna skupnos t i m a m o naziv mes t 
na ali p r imestna četrt. 

O zakonu o lokalni samouprav i -
skra jšano ZLS (Uradni list RS št. 
7 2 / 9 3 , 5 7 / 9 4 , 1 4 / 9 5 ) zlasti v 18. in 19 . 
č lenu, ki dajeta pravno pod lago 
obč inam, da s svo j im i statuti uredi jo, 
kot j ih zakon naziva: krajevne, vaške in 
četrne skupnost i , kakor tudi o statutu 
Mestne obč ine R u j (Uradni vestn ik 
obč in Ormož in R u j št. 11 /95 , 
1 1 / V . 1 9 9 5 ) , k i v č l e n i h 6 1 - v k l j u č n o 6 5 | 
vsebuje do ločbe o mestnih in pr imest
nih četrt ih sem pisal že v Tedniku št. 
25 in 26 letos. 

Že takrat s e m pr ipomni l , da je po 
m o j e m mnen ju v statutu Mestne 
obč ine Ptuj pr is to jnost mestn ih in pr i 
mestn ih četrt i p remalo natančno 
določena in kot vzgled navedel statut 
obč ine Ormož, ki je dosedan j im krajev
n im skupnos t im dala novo vsebino in 
j im poleg d m g i h pr is to jnost i priznala 
tudi pravico spre jemanja lastnega sta
tuta, razpisa samopr ispevka itd. 

Ni dvoma , da so mestne in pr imestne 
četrt i v ptujski Mestni obč in i nas ledni 
ce bivših KS vendar z d rugačn im i pr is
to jnos tm i , kot so jih imele bivše KS. 
Opozor im, da konkretnih mestn ih in 
pr imestn ih četr t i , mestn i svet ni usta
novi l s statutom, v katerem pa je zapi 
sano pooblast i lo , da to lahko stori z 
Od lokom. V 7 5 . č lenu statuta pa je 
do ločeno, da obsto ječe KS na 
območ ja mestne obč ine Ptuj nadal ju
jejo z delom, do spre jema Odloka 
mestnega sveta o določi tv i območ i j 
mestn ih in pr imestn ih četr t i , ki mora 
biti sprejet v 6 0 dneh od spre jema sta
tuta. Šele 25 . sep tembra 1995 je mest 
ni svet Mestne obč ine R u j sprejel 
Odok o ustanovi tv i mestn ih in pr imest 
nih četrt i Mestne obč ine R u j in o 
določi tv i n j ihovih območ i j . V t em Odlo
ku, ki je bil objavl jen v Uradnem vestn i 
ku obč in Ormož in ptuj št. 2 5 / 9 5 dne 
5/X.1995 in je začel veljati 15 dan po 

ob jav i , je bila ustanovl jena tudi pri
mestna četrt Grajena, ki obsega 
območ je dotedanje KS Grajena z na
selji Grajena, Grajenščak, Krčevina pri 
Vurbergu in Mestn i Vrh . 

Važen se mi zdi 3 člen ci t i ranega o d 
loka, ki se g las i : "Z dnem uveljavitve 
tega od loka preneha veljati Odlok o us -
tavnovi tv i krajevnih skupnost i v obč in i 
Ptuj (Uradni vestn ik obč in Ormož in 
Ptuj št. 2 /65 , 4 / 7 1 , 2 /72) v delu, k i s e 
nanaša na krajevne skupnost i na 
o b m o č j u Mestne obč ine Ptuj. Iz ci t i ra
nega člena torej izaja, da je 21 /X .1995 , 
ko je začel veljati zgoraj c i t i ran Odlok 
mes tnega sveta, izgubi la svo j uradni 
naziv tudi krajevna skupnost Grajena in 
dobi la nov uradni naziv pr imestna četrt 
Grajena z nov imi v statutu Mestne 
obč ine R u j do ločen im i p r is to jnos tmi . 
Opozori t i pa je t reba, da delo organov 
bivš ih KS z uvel javitvi jo zgoraj cit. Od
loka mestnega sveta še ni prenehalo, 
kajti v 75 . č lenu statuta Mestne obč ine 
Ptuj je m e d d rug im tudi zapisano (ci t i 
ram) "Organi krajevnih skupnost i na 
o b m o č j u Mestne občine Ptuj nadalju
jejo z de lom do izvolitve organov 
mestn ih in pr imestn ih četr t i . " Po m o 
jem mnen ju pa organi bivših KS niso 
več upravičeni pri delu, ki ga opravl ja
jo iz pr is to jnost i pr imestne oz. mestne 
četrt i uporabl jat i uradnega naziva bivše 
KS. Glede na to, da je po statutu Mest 
ne obč ine Ptuj tako mes tn im kot tudi 
p r imes tn im čet r t im priznana lastnost 
pravne osebe in še razne pravice je 
krajevni svet pr imestne četrt i Grajena 
zavzel s ta l išče, verjetno tudi po posve
tovanju z pr is to jn imi organi oz. 
s lužbami Mestne obč ine Ptuj , da tudi 
Grajena lahko razpiše in uvede samop 
r ispevek. Njen organ je sklep o razpisu 
tudi sprejel , vendar, bi po m o j e m 
mnen ju , mora l postopat i po zgoraj c i t i 
ranih predpis ih , uporabl jat i uradne na
zive in ne se skl icevat i na statut KS. 

Mirke Kestanjevec 

PTUJ /ZGODILO SE JE NA 14. SEJI SVETAMESTNE OBČINE PTUJ 

P e š c i najbolj n a udam 
Po večurni razpravi, ki je imela v bistvu eno samo poanto, ali naj se kole
sarji vozijo po posebnih prometnih površinah, ki so rezervirane za pešce 
ali ne, so svetniki in svetnice v mestni občini Ptuj sprejeli osnutek o uredit
vi cestnega prometa v mestni občini Ptuj s pripombami iz razprave. 

Te bo pot rebno še st rokovno oceni t i 
in j ih na osnov i ocene tudi vkl jučit i v 
predlog od loka ali pa tudi ne. Nekateri 
si želi jo, da bi v od loku opredeli l i tudi 
posebne površ ine namenjene za kole
sarje. Kakorkol i že, s pr ipravo predloga 
odloka ne bodo hitel i, saj želijo pr ipra
viti kol ikor to l iko dober odlok, ki bo pr i 
bl ižno enako "prizadel" vse. P o m e m b 
no pa je, da se vsi najprej temel j i to sez
nanijo z n jegovo vseb ino . Če bo vzpos 
tavl jen vsaj pr ibl ižno takšen red, kot si 
ga želi tudi 70 odsto tkov anket irancev, 
potem bo v bodoče na območ ju mest 
nega jedra vel iko manj av tomobi lov , 
več pa pešcev, mesto bo "av tomob i l 
sko mr tvo" tako kot ob sobotah po pol 
eni uri in ob nedel jah. 

MESTNA HIŠA V KTV SISTEM 

Mestna obč ina Ptuj je v p rogram pro
računa za leto 1996 prek sklada 
stavbnih zemlj išč uvrst i la tudi f inanc i 
ranje povezave Katv s is tema Ptuj z 

drug imi tovrs tn imi s is temi v mestn i 
obč in i Ptuj . Za to so se ji na 14. seji 
sveta mestne obč ine zahvalile krajevne 
skupnost i Borisa Ziherla, Franca Osoj -
nika, Jožeta Potrča in Dušana Kvedra 
skupaj z l isto krajevnih skupnost i m e s 
ta R u j a . V n jenem imenu je svetnik Bo
ris Gornik napovedal povezavo Katv 
s is tema z mes tno h išo, tako da bo 
m o g o č e seje mestnega sveta tudi ne
posredno prenašat i , za kar si nekateri 
svetniki m o č n o pr izadevajo. Ob letošnji 
10- letn ic i Katv R u j bodo mes tno hišo 
kot pet t isočega naročnika vkl juči l i v 
s i s tem s podp i som pogodbe in s imbo 
l i čn im p lač i lom enega tolarja ter obvez
n im p lač i lom vzdrževanja in obra tovan
ja s is tema, ki znaša 3 5 8 tolarjev 
mesečno . 

Svetniki so se na 14. seji tudi infor
mat ivno seznanil i z vo l i tvami v pr i 
mestne in mestne četrt i ter predvide
n im štev i lom č lanov svetov v posa
mezn ih četr t ih. Glede vol i tev so sprejeli 

pobudo Emila Tomašiča iz SKD, da 
svetnik i , ki so dosle j sestavl jal i k o m i s i 
jo za pr ipravo četrt i , zberejo p r i pombe 
in predloge k t emu de lovnemu gradivu 
in za svet pr ipravi jo usklajeni pred log 
delitve četrt i na vol i lne enote. Rok je 
15. februar. 

Ker so štirje predlogi za praznik 
mestne obč ine Ptuj "preveč" za 
odločanje na re ferendumu, kjer se ob 
kroža samo "za" ali "prot i " , so se v t o 
rek sestali na de lovnem posvetu p red
sedniki strank in vodje pos lansk ih sku 
pin. Sklep o re ferendumu za izbiro 
praznika mestne obč ine bo pot rebno 
spremenit i in ga nadomest i t i s sk lepom 
o izvedbi ankete. 

Svet mestne obč ine je na torkov i seji 
tudi skleni l , da se pr ipravi jo poroč i la o 
delu javnih zavodov, katerih us tanov i 
telj je obč ina . 
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TEDNIK je naslednik Ptujskega 
t e d n i k a oziroma Našega dela, ki ga 
je ustanovil Okrajni odbor OF R u j 
leta 1948. Izdaja Zavod za radijsko 
in časopisno dejavnost 

«4D/0-TEDNIK Ptuj. 

UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direk
tor in glavni urednik), Ludvik Kolar 
(odgovorni urednik), Jože Šmigoc 
(pomočnik odgovornega urednika 
in lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, 
Majda Goznik, Viki Klemenčič, 
Martin Ozmec, Marija Blodnjak in 
Milena Zupanič (novinarji). 

TEHNIČNO UREJANJE, celostna 
podobain prelom: S. Ribarič. 
PROPAGANDA: 
Ol ive rTežak . t r 776-207 

Naslov: RADIO - TEDNIK, Raičeva 
6, 62250 R u j , p.p. 95; v (062) 
7 7 1 - 2 6 1 , 7 7 9 - 3 7 1 ; 771-226; faks 
( 0 6 2 ) 7 7 1 - 2 2 3 . 

Celotna naročnina 5.500 tolarjev, 
za tuj ino 11.000 tolarjev. 

Ptuj; 52400-603-31023 

M: GZP Mariborski tisk, Maribor. 

Po mnenju Ministrstva za in formi
ranje Republike Slovenije št. 
23 /58 -92 zdne 12.2,1992 se šteje 
Tednik za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne številke 
3, za katerega se plačuje davek od 
prometa proizvodov po stopnji 5 
odstotkov. 
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SEDMA RAZSTAVA DOBROTE ^ 
SLOVENSKIH KMETIJ 

V mestni občini Ptuj že ne/co/ časa pote/ca/o ^ 
priprave na sedmo razstavo Dobrote slovenskih 
l<metii, ki so jo leta 1990 pričeli na pobudo tur- ^ 
ističnega društva Ptuj, ki bo letos praznovalo 
nO-letnico obstoja. Razstava krušnih, mestnih 
in mlečnih izdelkov slovenskih kmetij bo letos od 
n. do 15. aprila. Predsednika sedme razstave 
bo imenovala mestna občina, ki bo tudi glavni 
organizator razstave, če organizacije ne bo pre
pustila gospodarskemu interesnemu združenju 
Poetovio Vivat, ki je bil s tem namenom tudi us
tanovljen. Mestna občina mora zagotoviti tudi 
razstavni prostor. 

PRIPRAVE NA 25-LETNICO 
OBMOČNE OBRTNE ZBORNICE PTUJ 

V ponedeljek je bila razširjena seja izvršilnega 
odbora območne obrtne zbornice Ptuj, ki so se 
je udeležili tudi predsedniki sekcij pri zbornici. 
Pogovarjali so se o programu jubilejnih prireditv 
v okviru 25-letnice ptujske obrtniške organiza
cije. Osrednja slovesnost bo predvidoma junija. 

PRIZNANJA ZA 10, 15 IN 20 LET 

Pri Območni obrtni zbornici Ptuj so v prejšnjem 
tednu pričeli podeljevati priznanja obratovalni
cam za 10, 15 in 20 let dela. Med prvimi so jih 
podelili v trgovski in gostinski sekciji. 

NOČITVE SE BODO POVEČALE 
ZA DESET ODSTOTKOV 

^ Slovenski turistični strokovnjaki predvidevajo, 
" da se bo v tem letu število nočitev povečalo za 

deset odstotkov, devizni priliv pa celo za dvajset 
v primerjavi z letom 1995. Pri snovanju turistične 
ponudbe za letos bodo v turističnih organizaci
jah posebno pozornost namenili gostoljubnosti, 
prijaznosti, strpnosti in varnosti. Za turista je 
osebno počutje in odnos gostiteljev pomemben 
del uspešnega in prijaznega preživljanja dopu
sta. O teh vprašanjih so prejšnjo sredo govorili 
na sestanku Turistične zveze Slovenije v Ljub
ljani, ki ga je sklical predsednik Marjan Rožič. 

PTUJSKI PEKI BODO SPEKLI 
300 TISOČ KROFOV 

V ptujskih pekarnah in slaščičarnah se že pri
pravljajo na intenzivno peko pustnih krofov, ki 
bo dosegla vrhunec med 17. in 20. februarjem, 
ko jih bodo spekli 250 tisoč. V Ptuju jih bodo 
pekli na treh oziroma štirih mestih in v Emoni-
nem supermarketu v Mariboru. V februarju naj bi 
spekli več kot 300 tisoč krofov. Trenutno jih 
mesečno speče/o med 70 in sto tisoč. Letos 
pričakujejo več naročil tudi zaradi širitve prodaj
nega prostora. 

SVET IMENOVAL ČLANE 
SVETA GLEDALIŠČA PTUJ 

Na 14.seji je svet mestne občine Ptuj imenoval 
člane sveta javnega zavoda gleda išča Ptuj. 
Predstavnika ustanovitelja v svetu sta Lidija Ma-
jnik in Emil Tomašič, zaintersirane javnosti pa 
Hilda Slekovec in Borut Fekonja. 

SEJEM MODE OD 14. DO 17. FEBRUARJA 

Letošnji slovenski sejem moda '96 bo na go
spodarskem razstavišču od 14. do 17. februarja. 
Da bi postal znova privlačen in zbral na enem 
mestu vse slovenske modne ustvarjalce, se je or
ganizator odločil za strožja merila. Razstavljajo 
lahko le izdelovalci modne konfekcije, modnih 
tkanin, pletenin, usnjene in krznene konfekcije, 
galanterije, modnih dodatkov ter njihovi uradni 
zastopniki. Tudi neposredne prodaje letos ne bo. 
Razstavljalci se bodo predstavili tudi z modnimi 
revijami, ki bodo letos kar na sejmu in ne več v 
festivalni dvorani. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TELEVIZIJI 

Na sporedu je glasbena oddaja. 
Pripravila: MG 

GOVORI SE... 
...DA so se vrli Ptujčani 

dodobra sporekli zaradi po
delitve športnih in kulturnih 
priznanj in nazivov. Kul
turniki se medsebojno spra
šujejo in ogovarjajo, kdo je 
koga predlagal, športniki 
pišejo pisma uialjenosti, ne

kateri pa v svojem, boksar-
skem stilu, celo medsebojno 
obračunavajo. Preprosti 
ljudje pa menijo: "Odlikujte 
že enkrat preproste, poštene 
in potrpežljive občane. 

...DA so župani v novih 
občinah v glavnem univer-
zalci. Videmski se je celo lo
til fotografije. Poleg vnetega 
sodelovanja na sejah sveta, 

istočasno še fotografira 
"svoje" svetnike z novim ob
činskim aparatom. Ob tem 
pa pomodruje: "Nikoli ne 
veš, kdaj pride prav kakšna 
fotografija ". 

...DA so v mestni občini 
pred obiskom delegacije 
Urada zdravih evropskih 
mest mrzlično skrivali pe
pelnike. To skrivalno delo so 
opravili tako temeljito, da je 
bila pozneje potrebna župa
nova mrzlic nos t, preden se 
je dokopal do pepelnika in 
svojega užitka. 

...DA so ob tem dobro
hotni občinski uslužbenci 
začeli razmišljati, da bi 
svojemu prvemu možu ku
pili žepni, za morebitne an-
tikadilske obiskovalce, ne
vidni pepelnik. 

...DA so v gorišniški obči
ni visokim predstavnikom 
kmetijskega ministrstva iz
rekli dobrodošlico z znano 
pesmijo EDELWEISS. S 
tem so jasno povedali: "To 
deželo bomo ohranili čisto, 
belo in cvetočo!" 

...DA so v Dornavi obre
zali starodavni lipov dre
vored. Nekateri menijo da je 
poseg pomlajevalne narave, 
drugi, da so pripravili pros
tor za napovedano selitev 
tamkajšnjih prebivalcev in 
tretji, da so ga začeli pomla
jevati takoj, ko je bilo za 
"preseljevalno" državno sek
retarko s Ptuja rečeno, da je 
v odstopitveni garnituri 
funkcionarjev. 

VIDI SE... 
...DA se je bivši pred-

sednk vlade, bivši zunanji 
minister in sedanji zgolj 
strankarski predsednik, ter 
seveda po novem 50 odstotni 
Janezov koalicijski partner, 
tvorno vključil v popolnje-
vanje kadrovsko osiroma
šene vlade. V Ptuju Je v us
treznem času iskal novega 
kulturnega ministra. In kje 
bi ga la^e našel, kot v kra
ju, kjer ima kultura tisoč
letne korenine. 
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S TEDNIKOM PO ZASNEŽENIH HALOSKIH VRHOVIH 

Sneg je marsikoga odrezal od sveta 
Sobotna vremenska napoved /e obljubljala le občasno rahlo sneženje. Na 
Ptuju je bil kar svetel dan, saj so oblaki viseli proti streham s spoštljivo varne 
razdalje In Iz njih se še nI prikazala niti snežinka. Po kopnih cestah je Ted
nikov terenec dirjal proti Halozam. Na ravnici od Stojncev proti boriskemu 
mostu pa se je megla spustila tik nad avtomobile In ozka cesta se je v daljavi 
že potapljala v oblak. Vse bolj In bolj je snežilo. Na prvih haloških klancih je 
avtomobil krevsal navkreber samo zahvaljujoč pogonu na vsa štiri kolesa. Po 
grebenih med CIrkulanamI, Leskovcem, čez Spodnje Gruškovje do Podlehnika 
In nato še preko Rodnega Vrha bi lahko na prste prešteli vozila, ki smo jih 
srečali. Sobota je bila dan, ko je bilo najvarneje in najudobneje sedeti ob to
pli peči In zreti v pravljično pobeljene Haloze le skozi okno. 

Pri Glažarjevih na Rodnem Vrhu je bilo v soboto veselo. 

Katica Krajnc v Spodnjem Gruškovju: "Tu spodaj s e je cesta po
sedla." 

ČRNI POTNIKI CEZ 
BELO MEJO 

P o v s e m d rugače so s o b o t n o p o 
po ldne doživ l ja l i o t r o c i . Vsak greben 
je s s t rm ino in ob i l i co snega gos t i l 
s v o j o skup in i co navdušen ih s m u č a r 
jev in sankačev . Navk l jub p r e m o č e 
n i m h l a č a m , p rezeb l im p r s t o m in za
snežen im k a p a m so se vese lo s p u 
šča l i navzdol in se nato , z ust i p o 
v s e m pri ko len ih , p o n o v n o vzpenja l i 
na v rh . Ces t i ca , po kater i s m o se o d 
dal jeval i od Ci rku lan , je posta ja la 
zmera j ožja. Po d o l g e m č a s u s m o le 
naletel i na h išo , p red ka tero n a m je 
g o s p o d a r sve tova l , naj ra je o b r n e m o . 
" Mi s m o zadn ja h iša v Pr i s tav i , " je p o 
veda l . "Napre j ni več n ičesar . " Še 
m a l o , pa s m o si zares p remis l i l i . Bol j 

in bo l j so n a m r e č ko lesa av tomob i l a 
gazi la v svež sneg brez prave ces te . 
Zeml jev id je kaza l , da s m o že prav b l i 
zu h rvaške me je , t o pa s m o lahko 
sk lepal i tud i po av tomob i l u z n e m š k o 
reg is t rac i jo in h rvaško g o v o r e č i m i 
po tn ik i , ki so ravnokar opreml ja l i s v o 
j o zar javelo l imuz ino z ve r i gam i . Črni 
po tn ik i čez zeleno, danes belo m e j o ? 

SNEO PREPREČIL DELo" 
V Spodn je Gruškov je vod i kar str 

m a ces ta . Čeprav so j o s p lug i p revo 
zil i dan pre j , se je sneg t r dno spr i je l s 
pod lago in terenec je po n j e m k l jub 
s t rm in i z lahko to pe l ja l . M a l o p o d va 
s jo pa se je ces ta n e n a d o m a zoži la . 
Že lani polet i je namreč poboč je 
pr iče lo d rse t i , dob rš en kos ces te pa 
se je utrgal ob j esenskem dežju. Na
meni l i so se j o poprav i t i , p o v e d o 
d o m a č i n i kasne je , a seda j je pač 
z ima . In poz im i mars ika j ni m o g o č e . 

Tako v sobo to ni b i lo m o g o č e pr i t i 
v Spodn je Gruškov je o s e m e n j e v a l c u , 
sta domneva la Kat ica in Andre j 
Kra jnc , ki ž iv i ta v prv i h iš i , ob kateri je 
tud i osemen jeva lna pos ta ja . Na ta 
hr ib pr ipe l je jo kmet je krave tud i iz 
oko l i šk ih vas i , vsak dan pa pr ide tud i 
osemen jeva lec . Ta dan je eden i zmed 
sk rbn ih gospodar jev kravo pr ipe l ja l , 
vendar sta čaka la z a m a n . Najbrž zara
di snega . Pa tud i Kat ica Kra jnc je bi la 
vsa zaskrb l jena. V hlevu so prav te dn i 
p r ičakova l i te l i čka in mars i ka j se 
lahko zaplete, če bo na vso m o č 
snež i lo dl je časa . 

V HALOZAH POKA 
s HRIBA NA HRIB 

S sosedn jega hr iba se je og las i lo 
pokan je . Spodn je Gruškov je 4 je n a s 
lov pri Tra fe lov ih , od koder je pokan je 
pr iha ja lo . Šestnajs t le tn i Bojan je vadi l 
za pus tnega " k o j i č a " . Lani s ta oba z 
o č e t o m skupa j s Fo lk lo rn im d r u š t v o m 
Pod lehn ik ob pus tu nas top i la v Cer
kn ic i . M n o g o vaje je po t rebno , da z b i 
č e m g lasno pokaš . "B i č je na jpo 
m e m b n e j š i , " je povedal Bo jan , ki zna 
pokat i že od svo jega desetega leta. 
Ma lo ga je vzpodbud i l oče , v g l a v n e m 
pa se je nauč i l s a m . "Važno je tud i , da 
s to j i š dovo l j t r dno in da si dovo l j m o 
čan v rokah . Poka jo pa sedaj pri m n o 
g ih h išah , s hr iba na hr ib se s l i š i m o . " 
Pri hiš i ima jo tud i kurent i jo in najbrž 
bo čez nekaj dni Bo jan že v s t rah in 
t repet s v o j i m v r s t n i c a m in v vesel je 
g o s p o d i n j a m . Trafe lov i se n ič ne 
pr i tožu je jo zaradi snega . Vsega so se 
že navadi l i t u na v rhu Haloz. " S e m go r 
k nam seveda ne pluž i jo , tako da 
m o r a m o pr ib l ižno 3 0 0 met rov do 

Pravljično zasnežene Haloze so marsikoga "odrezale" od sveta.' 

glavne ces te odmeta t i s a m i . Le tos je 
bi lo to po t rebno naprav i t i že nekajkrat . 
Oba o t roka ob isku je ta Sredn ješo lsk i 
center na Ptu ju , s a m a pa h o d i m v 
s lužbo na Peru tn ino , " razloži Bo jano 
va m a m a Nada, ko j o v p r a š a m , kako 
ž iv i jo p o z i m i . "Do av tobusne pos ta je v 
Pod lehn iku p e š a č i m o ob lepem vre
m e n u po l ure, v t a k š n e m snegu pa se
veda več . Tako g r e m o od d o m a na j 
kasne je ob 5. ur i 45 minu t , da pr ide
m o ob s e d m i h na de lovno mes to in v 
š o l o . " 

DVE URI DO ŠOLE 
Z RODNEOA VRHA 

Pri Glažar jevih na R o d n e m Vrhu 4 4 
je bi lo v s o b o t o vese lo . Pozno p o p o l 
dan je na vrv ic i za per i lo že v ise l raz
kosan 2 5 0 - k i l o g r a m s k i p raš ič . Na ko 
l inah so se seveda zbral i vs i - k S tan 
ku , ki je prevzel d o m a č i j o , so priš le 
vse tri sest re z d m ž i n a m i . Možje so 

pr ipravl ja l i za po ln jen je k l obas in 
kašn ic , ženske so j i m natoč i le t u in 
t a m kakšno " k u p i c o " in kuha le , o t roc i 
pa so seveda užival i na sankah . 

Stanko Glažar se je od loč i l d rugače 
kot n jegove tri sestre in več ina vrs t 
nikov iz vas i , ki so se odseli l i v vsaj ne
koliko udobnejše do l insko živl jenje. Os
tal bo na Rodnem Vrhu in okol i njega se 
že smuka štir i letno o t roče, še enega pa 
ravnokar pr ičakujejo. Kdo ve, ali je bila 
odloči tev o ukinitvi pouka na Rodnem 
Vrhu pred nekaj leti mod ra? Tudi zato, 
ker ni niti šole, mladi ta kraj zapušča jo . 
Stanko je povedal , da ima jo na R o d 
nem Vrhu sedaj samo enega šo loob 
veznega otroka. Čez dobr i dve leti se 
m u bo pridružil še Glažarjev. Takrat bo 
njegov šestletnik vsak dan prepešači l 
polni dve uri v Podlehnik in še malo več 
bo potreboval , da se bo vrni l d o m o v . 
Ker d o m o v ga bo vodi la pot nenehno 
navkreber. „ . v Milena Zupanič 

Bojan Trafela s e pripravlja na pustnega "kojiča". Pokanje njego
vega biča odmeva od drugih gričev. 

Ali je sporna le površina stanovanja? 
PTUJ / S T A N O V A N J S K E TEŽAVE M E D N A J E M N I C O IN L A S T N I K O M 

Z denacionalizacijo / e fai7o p r e d dobrimi tremi leti danes 
že 5 2 0 let stara Pesserljeva hiša v Prešernovi 17 vrnjena 
Erihu Šari. Nekoč sta bili v tej hiši znana gostilna in me
sarija, potem je prostore dobila v upravljanje Direlccija 
za gospodarsko infrastrultturo občine Ptul najemnUci sta
novanj pa s o ostali v tej hiši tudi po liončani denacionaii- ; 
zaciji, vse do danes. In prav tulcaj s e je pozneje zapletlo; 
med najemnico stanovanja v pritličju Majdo H o / c in last
nikom zgradbe Erihom Šaro. Slednji namreč želi iz
prazniti stanovanjski prostor Holčeve ter ga preurediti v 
poslovnega, v zamenjavo pa ji ponuja drugo stanovanje. 
Vendar s e tukaj pojavijo nestrinjanja in težave. 

Pred d o b r i m m e s e c e m in po l je 
M a j d a H o l c p r i š la4)o ta rna t , kako ne 
m o r e naj t i skupne besede z l as tn i kom 
s tanovan ja E r i h o m Š a r o , kajt i ta jo 
želi presel i t i v d ruge p ros to re , ki pa 
naj b i bi l i po kvadra tur i p rece j man j š i 
od sedan j i h . Ho lčeva s s v o j i m a s ino 
v o m a v Prešernov i 17 stanuje že dva 
najs t let, p ros to re si je s a m a preure
di la in vse proš je , ki j ih je napisa la za 
dode l i tev soc ia lnega s tanovan ja , so 
bile zavrn jene. Pred leti s i je želela v 
s tanovan ju uredi t i kopa ln i co , ki je tud i 
seda j še n ima , vendar je v o d g o v o r 
dob i la le, da se j i z dode l i tv i jo d rugega 
s tanovan ja , sedan je sp remen i v p o s 
lovn i p ros to r . To se do danes ni zgo 
d i lo . Tud i z zadn jo p rošn jo , ki j o je na
p isa la z l a s t n i k o m s tanovan ja na D i 
rekc i jo za g o s p o d a r s k o in f ras t ruk turo 

— s tanovan jsko de javnos t apr i la 
1 9 9 3 , n is ta doseg la n ičesar . Las tn iku 
nep rem ičn ine so le zap isa l i , da so v 
n jegov ih rokah tud i vse prav ice in o b 
veznost i do na jemo jema l cev s t a n o 
van jsk ih in pos lovn ih p ros to rov , v 
n i čemer pa ugotov i tve izpred zadn j ih 
let naj ne bi več obvezova le p re jšn je 
ga lastn ika, o b č i n o R u j . 

Kljub t e m u , da stanovanje Holčeve le 
ni tako ma jhno pa je vsekakor ne
pr imerno za vsakdanje življenje. "P ro 
stori so z leti postal i precej v lažni, 
dnevne svet lobe je bol j ma lo , v s tano-
vanuju pa tudi n i m a m o urejenih sani ta
ri j . Pred leti, ko sem na jemnino za sta
novanje plačevala s tanovanjsk i , je ne
kako šlo, danes pa je ta že prev isoka. 
Stroški s tanovanja so zmeraj večj i , v 
n jem pa ne m o r e m postor i t i n ičesar , 

kar bi bilo že nujno. Erih Šara mi je pred 
mesec i ponudi l zamenjavo s tanovanja, 
presel i la naj bi se v zadnj i — južni del 
zgradbe, vendar kot sem lahko prvič v i 
dela, je t isto stanovanje m n o g o manjše 
od sedanjega. Ob izmeri tv i sem ugoto
vila le 4 0 m2 s tanovanjsk ih prostorov, 
kar je p remalo za mojo družino. Tudi na 
oddelku, kjer rešujejo s tanovanjske pro
b leme so mi povedal i , da m i mora last
nik ponudi t i in uredit i enako stanovanje, 
v kvadratur i kot jo i m a m sedaj . V m e s 
s e m dob i l a še p i s m o odve tn i ka B r a n 

ka Resn ika , k i govor i o o d p o v e d i 
n a j e m n e g a razmer ja in tud i p r i n j e m 
s e m se og las i l a , venda r n i s e m 
n ičesa r podp i sa la . Še z m e r a j i m a m 
v logo za soc ia lno s tanovan je , v z t r a 
j a la b o m pr i svo j ih zahtevah in če bo 
po t rebno , b o m š la tud i na s o d i š č e , " 
p rav i Ho lčeva . 

Kot s m o izvedel i , naj bi bili spodn j i 
p ros to r i v Prešernov i 17 po upravn ih 
p redp is ih namen jen i za pos lovno de j 
avnos t , kajti le tako bi lahko l a s t n i k 
n e p r e m i č n i n e E r ih Ša ra z neko l iko 

več denar ja h išo teme l j i to san i ra l . D o 
slej m u je uspe lo obnov i t i le s t rešni 
de l , s icer pa , kot p rav i , se tako in tako 
s 131 t i soč tolar j i na leto — to l iko je 
namreč dob i l od na jemn in v l asnkem 
letu - ne da n ičesa r nared i t i . "Na h išo 
m e vežejo s p o m i n i iz o t roš tva in prav 
zato bi rad naredi l neka j , da bi jo oh ra 
nil za pr ihodn je dn i . Pred m n o g i m i 
let i , še preden so jo nac ional iz i ra l i , so 
imel i v spodn j i h p ros to r ih gos t i lno in 
mesa r i j o . Danes s m o le en del p ros to 
rov nameni l i za t rgov insko de javnost , 
preosta l i del pa je v nač r tu p re
ured i tve, tako kot naj bi se to v p r i 
hodn j i h let ih uredi lo po vse j Prešerno
v i . Ho lčev i s e m ve l ikokra t p o m a g a l , 
k l jub t e m u , da nobena prošn ja za s o 
c ia lno s tanovan je ni pr ines la prave 
reš i tve, danes pa ne najdeva skupne
ga dogovo ra . P o n u d i l s e m j i s t a n o 
v a n j e o k r o g 70 m^ , k i je s i c e r v e č j e 
od s e d a n j e g a , na v o l j o b i i m e l a t r i 
b i v a l n e p r o s t o r e i n v s e s m o d o s l e j 
že u r e d i l i za v s e l i t e v . Eden p ros to r 
s icer ni v povezav i z os ta l ima , vendar 
pa bi se tud i za to lahko našla reši tev. 
Da bi naredi l i vrata v povezav i , bi bi lo 
najver je tneje težko, sa j bi mora l i le 
zato dob i t i us t rezno sog las je , kajt i 
h iša je pod s p o m e n i š k i m v a r s t v o m . 
Dos le j je Ho lčeva vse m o j e pred loge 
po presel i tv i zavrn i la in ker se ne m o 
reva dogovo r i t i , s e m vso stvar predal 
s v o j e m u odve tn i ku . V z i m s k e m času 

je zadeva neko l iko v m i r o v a n j u , 
spom lad i pa že l im v s e m u le pri t i do 
konca . Mo je izmer i tve so t o č n e , i m a m 
tudi v s o p isno d o k u m e n t a c i i j o o t e m 
in prepr ičan s e m , da je t o tud i za 
Ho lčevo bo l jša r e š i t e v " je bi lo s l išat i 
v p o g o v o r u z E r i h o m Š a r o . 

S icer pa M a j d a Ho lc ni ed ina v tej 
h iš i , ki že dal j časa čaka na soc i a l no 
s tanovan je , t u so še K u m r o v i , ki ž iv i jo 
v n e m o g o č i h s tanovan j sk ih r a z m e 
rah. Družina šteje s e d e m č lanov , s ta 
novan je je p rema jhno in o b e n e m služi 
kot b iva ln i p ros tor , p ros to r kjer se 
kuha in pere per i lo . Tud i nobena n j i 
hova p rošn ja po soc ia l nem s t a n o v a n 
ju ni našla s rečnega konca . 

Kdo ima v t e m pr imeru resn ično 
prav — ali na jemn ica ali lastnik s ta 
novanja — je težko reč i . Vsak zago 
varja svo jo plat zgodbe, p rob lem os ta 
ja in kot s m o sl išal i , naj bi se z v s e m v 
pr ihodnje ubadal le odvetn ik . O d g o v o 
ra na vprašan je , kako svetu je jo n a j e m 
n ikom s tanovan j v težavn ih ok l i šč inah 
na oddelku za s tanovan jsko de javnost 
pri mes tn i obč in i Ptuj n i s m o uspel i d o 
bit i , k l jub v s e m u , pa bos ta mora la 
sporno vprašan je Ho lčeva in Šara 
rešit i tud i kako d rugače . S icer pa, na j 
bolje bo počakat i na pomladne m e s e 
ce, takrat naj bi se o sporn i zadevi in o 
usodi 5 2 0 let stare hiše v Prešernov i 
17 dalo izvedeti še kaj več. 

T. Mohorko Kakšna usoda čaka 520 let staro Pesserljevo hišo v Prešernovi 17? 
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PIŠE: MATJAŽ GERL / S POTI P O IRANU — 5 . 

Dežela, ki /e zbolela za vero 
Iz Yazda sva se napotila v Iransko prestolnico Teheran. Teheran / e danes 
ogromno moderno mesto, v katerem že diši po normalnelših medčloveških 
odnosih In navadah. L / u d / e s o m o d e r n e / e oblečeni, za Irance zelo s p r o -
ščeni, v tujce ne b u / / / / o v e č faHco zagnano In sploh so drugačni od tistih na 
provinci. Mesto pa ubijata smog In kaotičen promet, tako da za obisk
ovalce nI privlačno. 

Išak paša saray, Kurdistan, Turčija 

Pokrajina v Kurdistanu, Turčija 

Iz Irana sva odhajala z mešan im i 
obču tk i . Najglobj i vt is je na naju za
pust i l pravoverni s is tem, saj se vse do 
gajanje v iransid družbi vrti okol i n jega. 
In l judje, l<i hočejo govori t i in imajo kaj 
povedat i pa tega ne sme jo . In vsa t ista 
dekleta, katerih prepovedane poglede 
s e m včas ih ujel s ko t i čkom očesa. Za 
narod s to l iko radovedneži zagotovo 
obsta ja lepa pr ihodnost . 

Mo ja pot po Iranu je tako končana . 
Vendar s e m se od loč i l , da se na k o n 
cu s p o m n i m še na čudov i t na rod , ka - ^ 
terega usoda je vel ika ža lo igra, k i se 
nepres tano igra p red o č m i vsega s v e 
t a — K u r d e ^ 

PONIŽANI, POIABUENI, 
fJAZŽAUENI 

Kurdi so 50 m i l i j onsko l j uds tvo , ka 
ter ih več ina živi v vzhodn i Tu rč i j i , ki ji 
prav i jo Kurd is tan , v Iraku in I ranu. Ne 
kaj j i h je še v sosedn j i h deže lah. V 
vseh deželah so bol j ali man j za t i ran i , 
v Turč i j i in Iraku so o b č a s n o tud i žrtve 
masak rov s s t ran i vo jske ali po l i c i je . 
So brezpravno l juds tvo , sa j j i m n o b e 
na od " g o s t u j o č i h " držav ne pr iznava 
e tn ične ident i tete. 

Kl jub krut i usod i pa so Kurdi na j to 
p le jš i , na jgos to l jubne jš i in najpr i je t -
nejši na rod i zmed vseh , kar s e m j ih na 
svo j i h po tovan j i h spozna l . Tu ršk i Kur
d is tan je zraven tega ena i zmed n a j č u 
dov i te jš ih pokra j in na sve tu . Divja in 
negos to l j ubna narava in državn i te ror 
Kurde le še bol j usmer ja ta k č v r s t e m u 
ok lepan ju svo je ident i te te. Govor i j o 
svo j , kurdsk i jezik, pr iznavajo m n o -
gožens tvo , do tu jcev so vedno pr i jaz
ni in ustrežl j iv i in v s v o j e m b is tvu n i 
kol i nas i ln i . 

Eks t remno kr i lo Kurdske de lavske 
s t ranke, ki se bor i za a v t o n o m n o s t 
tu rškega Kurd is tana, je zgrab i lo tud i 
za orož je . Tako je danes v Kurd is tanu 

Kurdska kmetija in v ozadju sveta gora Ararat, Kurdistan, Turčija 

nekakšno latentno vo jno s tan je . V e n 
dar Kurdi n iso dovo l j k rvo ločn i s o l -
dat je , da bi se lahko vojeval i z nas i lno 
t u r ško po l i t i ko . Števi ln i p r imer i ug ra 
b i tev tu j cev , s p o m o č j o kater ih so 
Kurd i poskuša l i izsi l jevat i t u r ško v la 
d o , se niso obnes l i . P r e d v s e m zato , 
ker Kurdi n iso n o b e n e m u ta lcu nikol i 
s tor i l i n ič zalega. Zgodbe ta lcev g o v o 
r i jo ce lo nasp ro tno . 

Tol iko nevsi l j ive pr i jaznost i , kot sva 
je z Jano doživela m e d t e m u b o g i m 
l juds tvom, je bilo kar preveč naenkrat. 
Prej sva namreč na poti skozi Turč i jo 
ves čas poslušala zgodbe o ku rdskem 
terorju in blazni nevarnost i na cestah v 
Kurdistanu ali vzhodni Anatol i j i , kot 
Kurdistan imenuje jo Turk i . Ne ver jemi 
te ! Pojdite in se prepr ičaj te. 

GORAN ČEBUU / SKRIVNOST MEŠANJA PIJAČ — 8 . 

Hamoniia okusov - konjak 
že kar nakej s to let i j p reds tav l ja 

f r a n c o s k a pokra j ina Charente ve l iko 
b o g a s t v o , v njej namreč pr ide lu je jo 
v r h u n s k o žgan je , kon jak . Kon jak že 
v rs to let š te je v sve tu m e d na jbo l j 
poznane f r ancoske pro izvode. Z g o d o 
v ina kon jaka sega t ja v 15 . sto let je, t a 
krat je b i l p rv i č des t i l i ran , seveda pa je 
bi lo po t rebno kar vel iko let, da so 
iznašl i na juspešne jš i nač in žgan ja , ki 
ga uporab l ja jo še danes . V 17. in 18 . 
sto let ju so začel i v i nsko žganje s h r a n 
jevat i v hras tove sode , kajt i za pok ra 
j ino so znač i ln i bogat i h ras tov i goz 
dov i in p rav s t e m p o s t o p k o m je b i la 
kval i te ta kon jaka zagotov l jena, sa j je 
žgan je izgub i lo svo jo os t r ino , p r i dob i 
lo pa lepo z la to r javo barvo . 

Pokra j ina , v kater i pro izva ja jo k o n 
jak, se del i na več pod roč i j , ki vsaka 
" s v o j e m u " kon jaku zagotav l ja poseb 
ne las tnos t i , do l očen okus in s a m o 
zanj znač i lno a r o m o . Zgodaj jeseni se 
začen ja des t i lac i ja m l a d i h v in in kot 
s m o že zap isa l i , m o r a j o bit i p rav i lno 
shran jena v h ras tov ih sod ih . Po da l j 
š e m p r o s e c u zo ren ja , se šele začne 
" u m e t n o s t " k le tarsk ih m o j s t r o v za 
pro izvodn jo kon jaka . Pri pos topku 
m e š a j o raz l ična žgan ja raz l ičn ih s ta
rost i in s t e m doseže jo h a r m o n i č e n , 
za d o l o č e n o z n a m k o in kval i te to t i p i 
čen o k u s in a r o m o . Ker je kon jak s s i 
cer nekaj i z j e m a m i vedno m e š a n i c a , 
je zelo važno , če p o z n a m o podatke , s 

kater imi so opreml jene vse etikete 
konjakov. Konjak označen z V .S. 
(very super ior ) ali t remi zvezd icami 
mora biti na jman j dve leti shranjen v 
hrastovih sodov ih . Oznaka V.S.O.P 
(very super ior o ld p roduc t ) je ozna
čen konjak z št i r i letnim shran jevan
j e m v hrastov ih sod ih . Šest letno shra
njevanje ali več pa označuje jo oznake 
EXTRA, X.O. (extra o ld) in NAPOLE
ON. Proizvod posebne vrste konjaka 
je Fine Champagne konjak, ki ni to l iko 
odv isen od starost i osnov žganja, 
ampak od mešan ja žganja iz razl i lčnih 
v inorodnih področ i j . M e d vsemi vr

s t a m i kon jaka je abso lu tna v rhunska 
kval i te ta LOUISE XIII. , ki vel ja za na j 
dražj i in na jeksk luz ivne jš i kon jak nas
p l oh . 

Kon jak vel ja m e d žgan im i p i j ačam i 
za na jbo l j p lemen i t dest i lat in je zato 
idealna p i jača za števi lne p r i ložnos t i . 
N jegove kval i te te p r ide jo do vela jve v ' 
p o s e b n i h tu l ipanas t ih kozarc ih za ko 
njak pri sobn i tempera tu r i in je s i j a j n a , 
p ika na i ob v s a k e m obedu . Kon jak je 
nepogreš l j i va sp i r i tuoza pr i m e š a n j u 
p i jač in vel iko kokta j lov ima za g lavno 
p i jačo konjak. Pa poskus i te še v i p r i 
prav i t i mešano p i jačo z k o n j a k o m , če 
pa s te l jubi te l j b reza lkoho ln ih nap i tkov 
pa pr iprav i te p i jačo A l ice , ki v a m bo 
prav go tovo všeč . Pa na zdrav je! 

G oran Čebulj 
SIDE CAR 
Za eno pijačo potrebujemo: 
— 4cl konjaka 
— 2cl Cointreau (pomarančni liker) 
— 2cl limoninega soka 
Pr ip rav l jamo v r o č n e m meša ln i ku . 
Pos t režemo v kozarcu za kokta j l . 
ALICE 
Za eno pijačo potrebujemo: 
— 2cl malininega sirupa 
— 2cl tekoče sladke smetane 
— 8 cl pomarančnega soka 
— 8cl ananasovega soka 
Pr iprav lamo v ročnem mešaln iku. Po
st režemo v v isokem kozarcu z ledom in 
dekor i ramo z rezino pomaranče . 

V LOGARSKI DOLINI / CVETOČ ZIMSKI TURIZEM 

Dolina^ ki zna ustaviti 
ilovekov Iroralr in ias 

v osrčju Savinjski ti Alp leži, obdana z dvatisočaki. Logarska dolina, ena najlepših dolin v Evropi. Še nedolgo tega 
je samevala, po njej so bile raztresene le redke kmetije. 

Ta neokrnjena narava zna v svojih nedrih ustaviti človekov korak in čas. Nihče, ki pride sem, se ne dolgočasi. S svojo spo
kojnostjo in neokrnjenostjo spomni človeka na njegovo prvobitnost, umiri njegov um in kot balzam deluje na njegovo telo. 

Nedolgo tega je ta dolina turistično sa
mevala. Sem so zahajali le tisti, ki se ne 
bojijo tišine in ljubijo naravo. V zadnjih le
tih pa se je razcvetel turizem v poletnih 
mesecih, saj je dolina izhodišče za lažje in 
zahtevnejše ture v okoliške hribe ter obisk 
številnih podzemskih jam, med katerimi je 
najbolj poznana Snežna jama pod Radu-
ho. Na kmetijah lahko jahate v spremstvu 
ali brez vodnika, si sposodite gorska ko
lesa ali jadrate z jadralnim padalom. 

Poleg poletnega turizma so začeli v Lo
garski dolini razvijati tudi zimskega. Dolina 
postaja tudi kraj, kjer lahko preživimo ne
pozabne zimke počitnice. Tamkajšnji tu 
ristični delavci in domačini so se odločil i , 
da bodo začeli razvijati tako imenovani 
mehki turizem. Izjemne zanimivosti — 
slapovi, zijaike, naravna okna — dobijo v 
zimskih mesecih izjemen čar. 

Domačini so se povezali ter ustanovili 
turistično podjetje Logarska dolina, d.o.o. 
Direktor GustI Lenar je povedal: "V dolini 
smo uredili petnajstkilometrsko krožno 
progo za tekaške smuči , ki vodi po čudo
viti pokrajini. Seveda si lahko izberete tudi 
krajšo, dvo-, štiri- ali šetkilometrsko pro
go. Tudi za tiste, ki si ne znate predstavljati 
zimskih počitnic brez alpskega smučanja, 
je poskrbljeno, saj sta urejeni dve vlečnici. 
Od letos sta urejeni tudi novi skakalnici; 
najdaljša meri 60 metrov. Pred hotelom 
Plesnik e naravno drsališče. Na novo je 
urejena tudi sankaška proga," 

Pozimi je tudi nekaj prireditev. Med nj i 
mi je gotovo najatraktivnejše evropsko 
tekmovanje pasjih vpreg, ki je potekalo v 
sredini januarja, konec februarja pa bodo 
tradicionalni smučarski teki. 

Zaokrožena ponudba Logarske doline v 
penzionu Palenk in v komfortnem hotelu 

Plesnik ponuja turistu še kaj več kot le ve
selje In užitek na snegu, V dolini je zdaj 
130 postelj, poleg tega so v hotelu Plesnik 
in penzionu Palenk tudi pokriti bazen, sav
na, tr imski kabinet, solarij in najrazličnejše 
masaže. Tako so poskrbeli tudi za tisti 
čas, ko nam muhasto vreme ne dopušča 
uživanja ob naravnih lepotah doline. 

V poletnih mesecih so v Logarski dolini 
našteli več kot 80 tisoč obiskovalcev, ved
no več turistov pa je tudi v z imskem času; 
v novoletnih praznikih so imeli vse zmogl 
jivosti razprodane že en mesec naprej, je 
povedala Martina Plesnik, lastnica hotela 
Plesnik, Struktura gostov je zelo različna, 
vse več je tudi tujcev. Največkrat se gosti 
radi vračajo, saj jih zraven naravnih lepot 
zmeraj sprejmejo prijazni domačini , ki so 
tudi dobri gostitelji, 

Marija Slodnjak 

1 Kmetije v Logarski doline govorijo o življenju v gorsl(em svetu. 
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Jficilro prodajajo pridelke italijanski kmetje 
V zadrugi imajo dogovor, da icmetie v celoti prodajo dogovorjeni prideieic zadrugi, sicer sledijo sankci
je: najprej opozorilo in nato izključitev. 

Seme dobijo v glavnem Iz Ho-
landije, trudijo pa se, da bi ga 
dobili Iz Južne Tirolske In cele 
Italije sploh. Razmerje cen za 
merkantllni In semenski krom
pir je 1:2, cena merkantllnega 
pa je 55 do 60 tisoč lir (4440 do 
4800 SIT) za 100 kg. 

člani zadruge (tržni proizvajalci krom
pirja), prav tako kot drugje, niso prispeva
li kakih posebnih sredstev za izgradnjo 
objektov (1/3 je financirala država (ne
povratna sredstva), drugi del pa je bil ka
pital, ki je ostal od prejšnje zadružne mle
karne - država ima tako kontrolo nad 
kmeti jsko proizvodnjo, ki je tudi pri nas 
strateška panoga; nekaj pa je bilo kredi
ta). Člani so plačali le po 50 tisoč lir (4 
tisoč SIT), in se obvezali, da bodo dogo
vorjene količine prodati zadrugi. 

Tudi ta zadmga, ki ni majhna, zahteva, 
da morajo vsi člani absolutno sodelovati, 
delo pa se striktno ne deli po funkcijah 
(vloge so bolj na papirju), tako da tudi "di
rektor in tajnica" pomagata pri običajnih 
delih. Tisti kmetje, ki imajo majhen pride
lek niso člani zadruge (ti se žal morajo 
posluževati proste prodaje), bolj je to za
nimivo za večje pridelovalce, ki imajo po
trebno opremo za pridelovanje in sami 
niso zainteresirani za prodajo. Člani pa 
težijo za tem, da bi imel krompir, kot ga 

zadruga želi - dogovorjeno kvaliteto in 
količino. 

NEKAJ VAŽNIH ZAKLJUČKOV - pravi
la 

Za zaključek smo imeli med vožnjo v 
avtobusu tiskovno konferenco, kjer smo 
se pogovarjali še o nekaj zanimivih stva
reh v prodaji kmetijskih pridelkov v Furla-
niji Julijski krajini in prišli do naslendjih 
ugotovitev. 

1 . Pridelovalci imajo 4 možnosti za pro
dajo: 

- oddaja zadmgi, 
- oddaja grosistu, 
- prodaja na dvorišču in 
- prodaja na tržnici v mestu (Trst, Gori

ca, Videm). 
2. Za ustanovitev zadmge morajo ob

stajati tri stvari: 
- prostor za zbiranje in hranjenje pridel

ka, 
- strokovnjak za svetovanje in usmer

janje kmetovalcev, 
- direktor, ki pozna tržišče pridelka in se 

znajde v prodaji. 
3. Pri zadrugah, ki se bavijo z vrtnarijo, 

je potrebno imeti č im manj stalnega 
osebja (da bi se znižali stroški), pridelki 
pa bi se morali č im bolj dokončno-kol ikor 
se da-pripraviti za tržišče že doma pri pri
delovalcu. 

4. zaboje vseh vrst, ki jih člani rabijo 
razdeli zadruga vsem. Boljši so izdelani iz 

plastike, ker imajo stalno težo in se dajo 
dobro čistiti. 

5. Zadmga mora imeti tudi hladilne 
prostore, da lahko počaka s prodajo na 
čas, ko se prodaja bolj splača. Važno je, 
da se zgradi več manjših hladilnih prosto
rov, ker ima vsaka vrsta pridelka svoje 
zahteve, celo ista vrsta rabi spremenljive 
pogoje, s tem da tudi ni mogoče vsega 
prodati naenkrat. 

6. zadruga usmerja svoje člane, da vsi 
pridelujejo v isti sezoni isto sorto z name
nom, da bi imela na voljo večjo količino 
pridelka iste vrste. Tako je važno, da sve
tovalec zadruge pridelovalce napoti (npr. 
na sestankih ob večernih urah, ko imajo 
člani čas) na tisto sorto, za katero predvi
deva, da se bo najbolj izplačala. Optimal
no je, da zadruga sama nabavi seme in s 
tem poskrbi za to "enovltost". 

7. Pri oddaji pridelka zadruoi, le-ta pre-
kontrolira njegovo kvaliteto. Ce kvaliteta 
ne ustreza strogo pravilom, ki so v statutu 
zadruge pridelovalca prvič ostro opozori, 
dmgič pa ga izključi iz članstva. 

8. Kmetje, ki so člani zadruge ali to na
meravajo postati, sami skrbijo, da je za
dmga s člani vseskozi zelo stroga, da to
rej striktno dela po pravilniku, da ni nobe
den član izjema ali pa da bi imel posebne 
ugodnosti na škodo drugih. 

9. Ob ustanovitvi zadruge, še posebej v 
sadjarstvu in vrtnarstvu, kjer se cene zelo 
spreminjajo (krompir je letos po npr. 200 

lir, drugo leto pa po 700) je važno, da se, 
ker pridelek nima ugodnega tržišča, v 
začetku ne smemo zaleteti in v kratkem 
času narediti velike investicije; temveč iti 
počasi naprej. 

10. Paziti je potrebno pri prodaji, da 
prodamo čimveč direktno iz zadruge, os 
talo pa preko previdno izbranih trgovcev 
grosistov, ki plačajo takoj - nikoli se ne 
sme zgoditi, da bi zadruga blago oddala. 

potem pa ne bi bilo izplačila - taka zadm
ga propade, ker se začnejo spori med 
člani, očitki zaradi nesposobnosti itd.... 

1 1 . Največja skrivnost zadruge je to, da 
člani izberejo svoje upravitelje (svetoval
ca, predsednika, ravnatelja), ki so abso
lutno zanesljivi in pošteni ter za to delo 
zelo navdušeni. 

12. Zadmga v svojem delovanju na 
širšem območju (v vsej državi, morda 

tudi zunaj) naveže stike z zadrugami, ki 
so specializirane za isto proizvodnjo z na
menom, da imajo pregled nad dogodki na 
tržišču. 

Zaključili bi lahko s pravilom: S skupni
mi močmi se doseže višje rezultate, kot 
če vsak dela sam zase - le za svojo ko
rist!" Takrat zasluži manj, kot če sodeluje 
v zadmgi in se drži pravil. 

Janke Muzek dipl . ing. agr . 

PO POTI KULTURNE DEDIŠČINE 

imnoSleiušnHi^pnripolujoSknjunikir 
B o g a s t v o s l o v e n i e b i s t r i š k e g a o b m o č j a f e t u d i v I f u d e h . E d o n t a k š n i h , k i f o 
o r a l l e d i n o n a p o d r o č j u k n j i ž n i č a r s t v a i n š i r j e n j u s l o v e n s k e p i s a n e b e s e d e v 
t e h p o d p o h o r s k i h k r a j i h , j e b i l L o v r o S t e p i š n i k , m l i n a r n a Z g o r n j i L o ž n i c i . 

Rojen je bil 1834. ietavArcIi-
nu pri Vojniku, vendar so se od 
tam kmalu odselili - najprej pod 
Ptujsko Goro, kjer so starši ku
pili broški mlin in kjer se je 
mladi Lovro privajal mlinarski 
obrti. Po očetovi smrti je pode
doval Zidarjev mlin na Zgornji 
Ložnici in v njem tudi živel. 

Ker ni obiskoval šole, bil pa je izredno 
vedoželjen, ga je venčeseljski župnik Ka
rel Križ prvi učil brati in pisati. Tako se je 
Lovro navdušil za slovensko pisano be
sedo. Spočetka so bile njegove najpo
gostejše učne knjige Bleivveisova Velika 
pratika, Slomškova Blaže in Nežica v ne
deljski šoli, Drobtinice in dmge. Ponje je 
iiodii k škofu Slomšku in se i i i j i i i i pogo

varjal o omiki slovenskega naroda. Ka
sneje si je obzorje širil še z drugimi. 

Ker so bili v tistem času mlini shajališče 
vaščanov, je k njemu med dmgim prihajal 
Jurij Vodovnik in mu prinašal knjige in 
tudi svoje pesmi. Lovro jih je prepisoval 
in posojal sosedom, da so se jih učili. 
Marsikatero od njih so kasneje tudi zapeli. 

Lovro Stepišnik je zbiral slovenske knji
ge, mnoge je celo prepisal ter jih posojal 
sosedom. 1863. leta je s pomnočjo dr. 
Josipa Vošnjaka, ki se Je naselil v bližnjih 
Visolah, ustanovil Bralno društvo pod 
Pohorjem in prvo slovensko potujočo 
knjižnico Bukvarnico. Knjige je nosil v 
košu od kmetije do kmetije in jih posojal. 
Po enem mesecu je ponovno šel na pot 
ter jih zamenjal. Z l judmi, predvsem tisti
mi, ki so bili njegovi najboljši odjemalci 

slovenske pisane besede, se je rad pogo
varjal o knjigah, ljudskih šegah, običajih, 
vražah, vremenu ter vse to skrbno zapi
soval. Tako je 1883. leta napisal znameni
to knjigo Ženitvovanjske navade na Šta
jerskem, ki je doživela kar pet ponatisov, 
enega celo v zadnjih letih. 

Lovro Stepišnik, ki je bil tudi med sous
tanovitelji časopisa Slovenski gospodar, 
je 1870. leta Zidarjev mlin prodal sorodni
kom škofa Slomška ter se preselil v Slo
vensko Bistrico. Vendar Zgornje Ložnice 
ni mogel pozabiti in se je celo s kočijo vo
zil k maši v venčeseljsko cerkev. Umri je 
1912. leta, pokopan pa je na bistriškem 
pokopališču. 

V i d a T o p o l o v e c 

Lovro Stepišnik, mlinar na Zgornji Ložnici, ustanovitelj Bral
nega društva pod Pohorjem in prvi potujoči knjižničar pri nas. 

ORMOŽ /T ISKOVNA KONFERENCA SKD 

o lokalnih zagatah iB možnih rešitvah 
IVlinull teden je občinski odbor Slo

venskih krščanskih demokratov 
Ormož pripravil tiskovno konferenco, 
na kateri sta stališča stranke do naj 
bolj perečih problemov v občini poja
snila predsednik Mirko Cvetko In 
podpredsednik stranke Alojz Sok. 
Pravno plat ormoških zagat pa je no
vinarjem predstavil Mar t in Hebar, 
tajnik občinskega sveta. 

Najprej so spregovorili o želji Sre-
diščanov po ustanovitvi lastne občine. 
Krščanski demokrati do tega vprašanja 
nimajo nobenih zadržkov in podobne ini
ciative bo njihova stranka tudi v bodoče 
podpirala. Alojz Sok je dejal, da je občina 
teritorialno zaokrožena enota, kjer je treba 
upoštevati specifiko mesta in podeželja, 
ki preprosto ne gresta skupaj. V stranki 
pa so zavzeli odklonilno stališče do poja
vov ustanavljanja iniciativnih odborov po 
vaseh središke krajevne skupnosti, ki ne 
želijo biti del bodoče središke občine. V 
teh vaseh je poizvedovalni referendum 
pogorel. 

Aktualna tematika v ormoški občini so 
trenutno tudi gospodarske javne službe, o 
katerih bodo med dmgim govorili tudi 
svetniki na prihodnji seji sveta. Obstaja 

možnost, da se s koncesijo oddajo vse 
dejavnosti gospodarskih javnih služb. 
Krščanski demokrati pa se zavzemajo, da 
se iz dejavnosti, ki bodo oddane s konce
sijo izvzame oskrba z vodo in upravljanje 
čistilne naprave. Doslej je za komunalne 
zadeve skrbelo javno komunalno podjet
je, ki pa se je pred kratkim preobrazilo v 
delniško družbo. V občini sta bili s konce
sijo oddani šele dve dejavnosti, mestni 

plinovod in odvoz odpadkov, v bodoče pa 
naj uredili še ostala področja. Zagotav
ljanje zadostnih količin kvalitetne vode in 
hkrati vzdrževanje celotnega vodovodne
ga omrežja je velik zalogaj, ki zahteva od 
koncesionarja dobra gospodarjenje. 
Krščanski demokrati so mnenja, da bi na 
področju vodne oskrbe občina morala 
obdržati določen vpliv, najbrž pa ne bo 
šlo tudi brez vlaganj iz blagajne občinske

ga proračuna, saj potrošniki sami ne 
bodo zmogli finančnih obremenitev za 
vzdrževanje omrežja. Zato predlagajo us
tanovitev javnega podjetja. 

Beseda je tekla tudi o organiziranosti 
ormoške kabelske televizije, katere vodst
vu krščanski demokrati očitajo, da je za
pisnik ustanovnega zbora zavoda CATV 
Ormož ponarejen in da so na lastno pest 
razpolagali z lastnino okrog 600 naročni
kov. Zavod je bil ustanovljen z ustanovit
venim aktom, kar je pr imemo za javni za
vod. V tem primeru pa bi odnose med za
vodom in solastniki morala urejati pogod
ba. Alojz Sok je dejal, da če bi bilo v po
godbi zapisano to, kar je v ustanovnem 
aktu, je gotovo ne bi nihče podpisal. 
Vrednost celotnega kabelskega sistema 
je ocenjena na pribljižno 250.000 DEfVl, 
kar pa ne more držati, saj že preprosta 
kalkulacija ob upoštevanju števila 
naročnikov in višine zneska, ki so ga ti 
plačali, da znesek okrog 500.000 DEIVI. 
Ob upoštevanju vseh teh razlogov, so pri
mer zavoda CATV Ormož predali policij i. 

Pogovor je nanesel tudi na skorajšnje 
lokalne volitve, ki jih je v občini potrebno 
izvesti do 5. maja. Zdi se, da jih krščanski 
demokrati čakajo dobra pripravljeni. 

v k 
Mirko Cvetko, predsednik občinskega odbora Slovenskih 

krščanskih demokratov. 

Nujni okrepi vpošliodovanih gozdovih 
Sneg In žled sta v letošnji zimi v 

gozdovih poškodovala in podrla 
veliko dreves. Po oceni gozdarjev 
je takega drevja na širšem ptuj
skem območju za 24.000 
kubičnih metrov lesa. Zaradi 
drevja, ki leži po gozdovih, devet
deset odstotkov od tega sta rdeči 
bor in smreka, je letos zelo velika 
nevarnost, da pride do nam-
nožltve podiubnikov. IVled ljudmi 
so ti nevarni škodljivci bolj poz
nani kot lubadarji, ki pa so le del 
številnedružinežuželk. 

Podlubnik i so t ip ičn i prebivalci goz
dov. Veliki so nekaj mi l imet rov in 
preživi jo več ino svojega življenja skrit i 
pod lubjem ali v lesu gozdnega drevja. 
Razvoj večine vrst poteka v o b m o č j u 
prevodnega s is tema drevesa, zato 
povzroči jo pri svoj ih gost i tel j ih ž iv l jen-
sko usodne motn je . V normaln ih let ih, 
ko je nj ihovo števi lo uravnoteženo z 
drugirr i i sestav inami gozda, le po 
spešujejo izločanje h i ra jočega drevja. 

Kot drugotn i škodl j ivc i se po v r e m e n 
skih u jmah na poškodovan ih drevesih, 
v neobel jenem posekanem lesu, ter v 
sečnih ostankih tako razmnoži jo , da 
pr ičnejo napadat i tud i zdravo drevje in 
cele gozdove. V suhih in vroč ih poletj ih 
ter po nj ih, kar se dogaja v zadnj ih let ih, 
drevje oslabi . Za razvoj lubadarjev tako 
nastanejo ugodni pogo j i , v katerih raz
vi jejo tudi do tri rodove na leto ter lahko 
v kratkem času unič i jo napadene goz
dove. 

Pri nas podlubnik i najbol j ogrožajo 
smreko , ki so jo v preteklost i po 
speševal i tudi na najbol j neugodnih 
rast išč ih. Predvsem veliki in mal i 
smrekov lubadar jo lahko ugonobi ta , 
njen les pa razvrednot i progast i lest-
vičar. Rdečemu boru so najbol j nevarni 
veliki in mal i borov strženar, ter os t ro -
zobi in dvajseterozobi borov lubadar. 

Hrošč i zadnjih dveh prenašajo tudi g l i 
ve, ki povzroči jo modren je lesa, zaradi 
česar ima les na t rgu man jšo vrednost . 

Lastnik gozda mora s preprečevalni 
m i ukrepi ali z gozdno higieno omej i t i 
nenadzirano zaleganje in 
razmnoževanje lubadarjev. Poškodo
vana in podrta drevesa iglavcev mora 
č i m hitreje posekat i in predelati . Obeliti 
m o r a oblov ino in panje posekanih dre
ves. Hitro naj odpel je tudi neobel jeno 
ob lov ino iglavcev iz gozda, če se 
od loč i za strojno lupljenje ali hitro na-
dal jno predelavo lesa. Po opravl jeni 
sečnj i takoj vzpostavi sečni red, pri ka
te rem zlaga razžagane vrhače in veje v 
kupe tako, da so debelejši deli v sredini 
kupa skupaj . Vrhovi vej so na zunanji 
strani kupa, ki pa je na vrhu prekrit s 
tan jš imi ve jami . Upoštevajoč začetek 
spomladanskega rojenja posameznih 
vrs t podiubnikov v nižinskih in hr ibovi 
t ih predel ih Sloveni je, m o r a m o to nare
diti do konca meseca marca . Skozi vse 
letošnje leto in še v nas ledn jem letu, 
bodo moral i lastniki gozdov opravl jat i 
preprečevalno zatiralne ukrepe. 
Medn je sodita p redvsem stalno nadzo
rovanje gozdov in odkrivanje lubadark, 
t j . napadenih dreves. Z zgodn j im o d 
kr ivan jem, posekom in sprav i lom luba
dark, ter un ičen jem zaroda, lahko pre
p reč imo prevel iko namnoži tev lubadar
jev. P o m e m b n o pa je, da to opravl jajo 
vs i lastniki , s icer je ves t m d posamez
nega lastnika zaman. Pri delu pa poleg 
lastnikov gozdov sodeluje jo tudi goz
darji Zavoda za gozdove Sloveni je, ki 
gos to to populaci j škodl j ivcev nadzirajo 
s kontro ln imi drevesi in fe romonsk im i 
pas tm i , to je vabi ln imi sredstv i . Prvi 
znaki napada lubadarjev na ž ivem 
drevju so majhne okrogle vhodne 
odprt ine v lub ju. Is točasno se pojavi 
č rvov ina, ki se nabira na skorj i ali kore-
n ičn iku drevesa. Iz odprt in se cedi jo po 
deblu kaplj ice smole , ki se strdi jo in 

postanejo bele. Sledi s p r e m e m b a bar
ve krošnje v maju in jun i ju . Lubje z de
bla začne odstopat i in odpadat i jeseni 
in poz imi . Krošnja napadenega dreve
sa ostaja prek zime zelena, čeprav je 
lubje že odpadlo. Po belih l i jakastih 
strdkih smole na deblih in poganjk ih 
spoznamo bore, ki sta j ih naseli la bo ro 
va strženarja. Napadeni poganjk i se 
posuš i jo , krošnje pa postanejo pre-
svetl jene. Poleg poseka lubadark 
bomo lovili in zatirali lubadarje s 
pomoč jo lovnih dreves, lovnih kupov in 
lovnih pasti opreml jen ih s f e romon i . Po 
poseku lubadarke ok les t imo in obel i 
m o . Belimo na podloženo plahto, lubje 
in veje sežgemo. Če kurjenje ni 
m o g o č e zaradi nevarnost i pažara, se 
od loč imo za okol ju č i m man j V o d l j i v 
insekt ic id. Z n j im najprej pošk rop imo 
neobel jeno deblo in gozdna tla v n jego
vi neposredni okol ic i . Škropl jenju sledi 
beljenje, bel jenju pa ponovno škrop l 
jenje. Škrop imo notranje strani 
od luščenega in na tla odpadlega lubja, 
ter obel jeno deblo. Veje in vrhače 
z ložimo v kup, tokrat tako, da debelejši 
konc i vej štrii jo ven, prost pa mora biti 
tudi razrezan vrhač. Vse skupaj , 
p redvsem pa vrhač in debelejše konce 
vej , pošk rop imo z okol ju č i m man j 
škodl j iv im insek t ic idom. Pri vseh teh 
ukrepih, ki so do okol ja nepr i jazni , saj 
poleg škodl j ivcev un iču jemo tudi n j iho
ve naravne sovražnike in onesnažuje
m o okol je, ima p o m e m b n o usmer je 
valno in svetovalno v logo gozdarska 
služba. Ta je opreml jena z vsemi po 
trebnimi in pr imern imi sredstv i in je 
lastn ikom gozdov dolžna nudit i vso po
trebno s t rokovno p o m o č . 

A n d r e j KOVAČIČ, 
d i p l . i n g . g o x d . 

Krajevna e n o t a Zavoda xa 
g o z d o v e Slovenl fe v Ptuju 

http://dipl.ing.goxd
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S L I K E 

Rez vinske trte 
č e p r a v s m o s r e d i z i m e ^ n e b o o d v e č t a 

č l a n e k . P o i z r o č i l u n a j b i b i l i v i n o g r a d i 

p o r e z a n i d o s r e d i n e m a r c a , t o j e d o 

j o i e f o v e g a . V e č j i v i n o g r a d n i k i b o d o z 

r e z j o p o h i t e l i , m a n j š i p a b o d o t o p o m e m 

b n o d e l o o p r a v i l i v p r v i h d n e h m a r c a . 

Obrezovanje vinske 
trte je staro prav toliko 
kot njeno načrtno go
jenje. Skozi stoletja so 
si vinogradniki izoblik

ovali gojitveno obliko 
vinske trte, ki odgovar
ja talnim in podneb
nim razmeram v dolo
čenem vinorodnem po

dročju. Z rez/o vinski 
trti ohranjamo obliko 
ter s številom rodnih 
očes določamo količi
no pridelka in kako
vost le-tega. 

C I U I R E Z I S O : 

— oblikovanje in 
vzdrževanje gojitvene 
oblike ter enakomeren 
razpored nadzemnih 
organov trsa, kar 
omogoča nemoteno in 
učinkovito izvedbo 
vseh agrotehničnih in 
ampelotehničnih del v 
vinogradu; 

— vzdrževanje us
treznega ravnotežja 
med rastjo (bujnostjo) 
in rodnostjo; 

— odstranitev od
večnih, suhih, izrojenih 
in bolnih organov trsa; 

— uravnavanje mik-
roklimatskih razmer v 
notrajosti grma (zrač
nost, osvetlitev) glede 
na njegov vegetativni 
potencial, kar se od
raža v večji fotosintet-
ski aktivnosti listov in 
manjšemu pojavu ne
katerih bolezni vinske 
trte. 

Pri vinski trti razliku
jemo star (večletni), 
dvoletni in enoletni 
les. Stari les predstav
ljajo deblo, glavič, 
kraki, kordoni in štrciji 
na kordonih. Rodni les 
(šparoni, rezniki), na 
katerem se razvijejo 
rozge, ki predstavljajo 
enoletni rodni les. 
G l e j s k i c o 1 , 

Trs rodi na enolet
nem lesu, ki je zrastel 
iz dvoletnega lesa. Z 
večjim ali manjšim 
krajšanjem enoletnih 
rozg, dobimo različne 
vrste rodnega lesa. Ta 
je lahko namenjen izk
ljučno rodu, ali pa tudi 
hkratnemu popravlja
nju in vzdrževanju go
jitvene oblike. Glede 
na dolžino enoletnega 
lesa ločimo: 

Č E P — rozgo odre-
žemo skoraj do osnove 
in pustimo le eno oko 

D O L G I R E Z N I K — 

rozgo odrežemo na tri 
do štiri očesa 

PENJEVEC — je po 

dolžini med dolgim 
reznikom in šparonom 
in nosi 5 do 7 očes 

Š P A R O N = LO-

CENJ = B I K — je 

dolg rodni les z 8 ali 
več očesi. G l e j s k i c o 2 , 

Pri rezi čepov, rezni-
kov, penjevcev ali špa-
ronov odrežemo rozgo 
1 do 1,5 cm nad zad
njim očesom, rahlo 
poševno vstran od 
očesa. Izrojene šparo-
ne, reznike ali star les 
odstranimo 0,5 cm od 
osnove bodočega rod
nega lesa pravokotno 
na odrezan les, da je 
rana čim manjša. G l e j 

s k i c o 3 . 

Pri gojitvenih obli
kah, kjer ima vsak špa-
ron svoj reznik, mora 
biti reznik vedno pod 
šparonom, da se stari 
les preveč ne podalj
šuje. G l e j s k i c o 4 , 

Na starem rezniku, 
kjer sta dobro razviti 
dve rozgi, narežemo iz 
rozge, ki je bliže osno
vi nov reznik, iz rozge 
ki je bolj oddaljena pa 
šparon. G l e j s k i c o 5 , 

Na rezniku kjer ima
mo razvito samo eno 
rozgo narežemo rez
nik. Šparon pa nareže
mo iz prve rozge na 
osnovi izrojenega špa-
rona. G l e j s k i c o 6 , 

Če je reznik zatajil, 
narežemo nov reznik 
in šparon iz rozg, ki so 
blizu osnove na izro-
jenem šparonu. G l e j 

s k i c o 7 , 

Če je reznik zatajil in 
imamo v primerni viši
ni jalovko, le to upora
bimo ^za vzgojni rez
nik. Šparon pa nare
žemo iz prve rozge na 
osnovi izrojenega špa-
rona. G l e j s k i c o 8 , 

Dober vinogradnik je 
predvsem dober rezač, 
saj z rezjo usklajuje 
svoje koristi z življenj
skim potencialom vin
ske te rte. 

Literatura: Vinograd
ništvo Colnarič — 
VrabI 

Rez vinske trte Koru
za — Lokar 

Malo praktično vino
gradništvo — Skočir 

Miran Reberc, ing. agr. 
Kmetijsica svetovalna služba 
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MATTERHORN 9 5 " 
D n e , 4 . a v g u s t a 1 9 9 5 s o s e š t i r j e č l a n i P D i n a l p i n i s t i č n e s e k c i j e P t u j p o v z p e l i n a v r h M a t t e r h o r n a . 

Slika: P o d m o g o č n i m l e p o t c e m (Foto A. Kelnerič) 

D o l g i z imsk i večr i , o b u j a n j e s p o m i n o v , b e s e d e , ki s o si 
n e i z m e r n o p o d o b n e in čas , d a tudi t a k š e n d o g o d e k , ki si 
g a d o ž i v e l , p o v e š , ker si t o obl jubi l . V p o l e t n i h m e s e c i h 
j e m a n j č a s a in z i m s k o p o č i v a n j e mi daje t a k š n o m o ž n o s t . 

Ob premlevanju znamenitih 
gora v mislih, je naneslo na besedo 
Matterhorn, ki ni samo ime gore, je 
nekaj več. Je čudovit izdelek nar
ave, ki s svojo prelepo obliko vabi. 
Obenem pa te s svojimi pobočji in 
stenami svari s svojo krutostjo, ki jo 
izkazuje, ko se poženeš, da osvojiš 
vrh te čudovite a obenem nevarne 
gore. 

Kot vsako leto smo imeli člani 
PD Ptuj tudi letos cilj povspeti se 
na kakšen štiritisočak. Odločitev je 
padla. Matterhorn. Že več let smo 
ga opazovali, ga fotografirali in v 
mislih želeli stopati po njegovih 
pobočjih in se razgledati z vrha. 

Priprave so se začele. Spraševali 
smo o poti in o vseh podrobnostih, 
ki so nas zanimale. Iskali smo 
zapisano gradivo, preračunavali in 
zbirali potrebno opremo. Sama 
odprava je predstavljala velik 
finančni zalogaj, zato smo si 
poiskali nekaj sponzorjev. Kot 
prejšnja leta nam je spet priskočil 
na pomoč Kolesarski klub Ptuj s 
svojim vozilom, več prodajaln nam 
je pomagalo s prehrambenimi 
izdelki. Pri urejevanju in zbiranju 
sta nam pomagala tudi naša 
somišljenika Vlado in Franc. 

Pravi direndaj se je začel 29. 
julija, ko se je vse, od opreme do 
živil valilo na eno mesto. Zvečer 
prvega avgusta je bil avto priprav
ljen in natovorjen z opremo, hrano 

in posadko, ki so jo sestavljali Sandi 
Vaupotič, Primož Trop, Danilo 
Šegula, Jaka Kokol, Borut Vidovič 
in jaz. Končno smo se odpeljali 
proti Italiji, prestopili mejo in 
nadaljevali pot po autocesti do 
gorskega prelaza, Simplon med 
Italijo in Švico. Od tam pa ni bilo 
več daleč do našega prvega postan
ka. 

Sandi, ki je s seboj vzel gorsko 
kolo, je prelaz prekolesaril in se 
nam pridružil v Taschu, v avtokam-
pu. Tu smo se ustavili, ker v sam 
Zermatt vožnja ni dovoljena turis
tom. Tja te popeljejo z vlakom, 
mini busom ali pa greš prostovoljno 
peš. To smo tudi naredili. 
Popoldan 2. avgusta smo se tja 
odpravili po informacije in na ogled 
mesta. Ugodna vremenska 
napoved nas je spravila v dobro 
voljo, kajti to je pomenilo "čim prej 
spakirati potrebno kramo in hrano 
pa pot pod noge". Primož je priskr
bel potrebno dokumentacijo, vozne 
rede, nato pa smo si še čisto malo 
ogledali mesto in počasi odkorakali 
v naš osem kilometrov oddaljen 
kamp. Sledila je izdatna večerja in 
seveda pakiranje. Med pogovorom 
sta bila nemudoma postavljena dva 
šotora. Beseda je tekla o potrebni 
opremi, hrani, švicarskih cenah in o 
ljudeh, ki smo jih srečevali ob 
našem prvem obhodu, kajti srečali 
smo mnogo službojočih, ki so go

vorili nam razumljiv jezik. Zajela 
nas je noč in šotora sta se napolni
la sam pa sem spal v našem pre
voznem sredstvu saj ima prve tri 
sedeže udobno mehke. Še zadnji 
glasovi so zamrli in počasi je ves 
kamp utihnil. Večino, z nami vred, 
je čakal naporen dan. 

Lepo jutro nas je prebudilo in 
kar veseli smo odtavali v sanitarne 
prostore kampa. Tu nas je čakala 
"topla" voda in ker smo bili dokaz 
zgodnji tudi ni bilo pretirane gneče. 
Plinski kamp gorilnik smo že "zala-
ufali" in že se je na njem grelo 
mleko in nato še čaj. Vsak si je 
poiskušal primeren zajtrk in 
zajtrkovališče. Sonce je zažarelo, 
bližala se je ura našega odhoda. 
Natovorili smo vsak svojo kramo 
ter odšepali proti našemu mini 
busu, ki vozi iz Tacha v Zermatt. 
Po nekaj minutah vožnje smo že 
veselo kramljali z našimi sopotniki 
Nizozemci. Glavni govornik je bil 
Jaka, ki je odlično sukal besede, 
seveda po nemško. Najprej smo 
izvedeli, da smo Slovaki in po naši 
razlagi, da prihajamo iz Slovenije, 
smo zaključili, da nas tu in tam še 
vedno ne poznajo. No, z našo 
razlago smo nizozemskemu paru 
razbistrili vse dvome in nejasnosti. 
Že smo pridrveli skozi predor, ko 
smo zagledali prve stavbe mesta 
Zermat. Kombi se je ustavil tik na 
začetku, ker dalje vozijo po mestu 
samo vozila na električni pogon. 
Veselo smo izstopili si natovorili 
prtljago in se zagnali proti mestu. 
Kupiti smo morali še nekaj manj
kajočih stvari in seveda "lubi 
kruhek". 

Ni se nam preveč mudilo, ker 
smo imeli na programu denvnega 
reda vožnjo z žičnico do Črnega 
jezera in potem še urico in pol do 
naše prve postojanke koče pod 
Horlijevim grebenom. Tako se je 
tudi zgodilo. Po obisku mesta smo 
se po odštetih švicarskih frankih za 
vlečnico, popeljali do Črnega jez

era, kjer smo izdatno počivali na 
višini 2582 metrov, ko smo si odd
ahnili, smo zagrizli v prašna granit
na tla in se pognali do naše posto
janke, od koder bomo poskušali 
priti na vrh krasotca evropskih 
vrhov - Matterhorna. Pot je podob
na tisti, ki pelje iz Vodnikove koče 
do Planike pod Triglavom. Vso pot 
od Črnega jezera smo občudovali 
našo goro in po urici hoje res 
zagledali našo bajtico. Tu bomo 
ajčkali noč pred naskokom. Še pre
den smo se utegnili posesti na pri
jazne klopi pred bajto, glej ga zlod-
ja turističnega, noč nas bo stala 30 
funtov na enega. Nič ni preostalo 
drugeta kot, "treba se bo pogajati" 
smo rekli vsi v en glas. Seveda je 
bila planinska izkaznica čisto dovolj 
in cena je padla na 23 frankov. Po 
uspehu smo si privoščili obilno mal
ico in se ogledovali po okoliških 
vrhovih in ledenikih. Od tod je vsak 
pogled prava paša za oči, saj smo 
sedeli na višini 3260 metrov. i 

Noč se je počasi spuščala in * 
namestili smo se vsak v svoje 
ležišče, ker jutro bo kar hitro. V 
koči je bujenje ob pol štirih in 
takrat naš čas odhoda. Naenkrat je 
nastala tišina in kočo je zajel trden 
spanec. 

Aleksander Kelnerič 

Zavorovalniiarp si dovoijvfeio posege v streko 

dr.stom. Tone 
Florjančič 
specialist 
paradontolog , 

Ob koncu 
lanskega leta je 
bil na Ptuju prvi 
delovni sesta
nek Sekcije za 
ustne bolezni, 
paradontologijo 
in stomatološko 
implantologijo 
slovenskega zdr
avniškega dru
štva. 
Poleg organizaci

jskih in proceduralnih vprašanj ter 
strokovnega predavanja so udeleženci 
sekcijskega sestanka opozorili na več 
aktualnih problemov s področja 
zdravstvenega varstva, ki mu družba 
posveča vedno manj pozornosti. 
Zaradi tega zdravstveno varstvo pre
bivalstva ni takšno kot bi lahko bilo, 
zdravstveni standard pada iz leta v 
leto, da o socialni problematiki sploh 
ne govorimo. Razlika med prejšnjim 
socialnim zavarovanjem in sedanjo 
zavarovalniško zdravstveno fX)litiko je 
očitna, raznih zmanjševanj pravic iz 
zdravstvenega varstva je vedno več in 
"zavarovalničarji" si s svojimi predpisi 
dovoljujejo celo posege v stroko. 

Nekaj podobnega se je dogodi
lo tudi na področju paradontologi-
je, oziroma vede o obzobnih tkivih. 
Za zdravljenje bolezni obzobnih 
tkiv je najpomembnejša dobra 
ustna higijena in ustrezno čiščenje 
v specialistični ambulanti ali v kabi
netu za ustno higijeno. 
Zavarovalnica je določila, da 
takšno čiščenje v celoti plača 
pacient. Ker čiščenje ni ravno 
poceni, mnogo pacientov odstopi 
od tega posega. Rezultat je napre-
dovana paradontalna bolezen s 
končnim izpadom zob. To je lep 
primer vtikanja zavarovalništva v 
stroko, ki pa prinese same slabe 
posledice in v končni fazi dražje 
protetične zobozdravstvene posege. 
Posledice te kratkovidnosti pa bo 
zavarovalnica verjetno zopet 
prevalila na pleča pacienta, ko bo 
zobozdravstvo, razen mladinskega, 
v celoti na samoplačniški osnovi. 

Drugi problem, na katerega so 
opozorili člani sekcije, je registri
ranje in vrednotenje storitev s 
področja "ustnih in paradontalnih 
bolezni. Razširjeni strokovni svet 
stomatološke klinike je ministrstvu 

za zdravstvo predlagal natančno 
izdelavo klasifikacije bolezni in 
storitev s področja zobozdravstva, 
ki pa ga ni sprejelo češ, da je pre-
potroben. Ali drugače rečeno -
predrag za zavarovalnico. Zato raje 
uporabljamo klasifikacijo, ki so jo 
napisali v Beogradu v šestdesetih 
letih in je že zdavnaj zastarela in je 
popolnoma neustrezna. V naših 
računalnikih pa je edino zveličavna 
in zapisana celo v hrvatizmih. 

Zato so udeleženci sestanka 
pooblastili vodstvo katedre za ustne 
bolezni, paradontologijo in stoma
tološko implantologijo, da ponovno 
stopi v stike z ustrezno komisijo pri 
ministrstvu za zdravstvo in poskuša 
rešiti to stroko stomatologije na 
ustrezno raven. 

Omembe vredno je tudi, da je 
postala tajnica sekcije Ptujčanka dr. 
stom. Erika Cvetko, ki je trenutno 
na katedri za parodontologijo asis
tentka pri prof.dr. Skalariču, ki je 
vodilni specialist s tega strokovnega 
področja v Sloveniji. Zaželimo ji 
mnogo uspešnega dela v Ljubljani 
in izrazimo željo, da se nekoč v 
bodočnosti vrne na Ptuj. 

P f U J / D R . AGIS TSOUROSA IZ URADA W H O IZ KOBENHAVNA OBISKAL PTUJ 

Ekologija, problonatika tobobo ii olkohola 
v okviru večdnevnega obiska v 

Sloveniji se je 12. januarja v Ptuju 
mudil dr. Agis Tsourosa, evropski 
koordinator projektov zdravih mest 
svetovne zdravstvene organizacije, 
regionalnega urada iz Kobenhavna. 
Med obiskom v naši državi je obiskal 
več slovenskih mest, kjer uresničujejo 

projekte zdravih mest. V Ptuju ga je 
najprej sprejel župan mestne občine 
dr. Miroslav Luci, zatem sc je srečal s 
predstavniki projekta Ptuj - zdravo 
mesto. V pogovorih je sodeloval tudi 
dr. Igor Krampač, nacionalni koordi
nator slovenske mreže projektov 
zdravih mest. 

Župan mestne občine 
Ptuj dr. Miroslav Luci 
mu je predstavil strate
gijo razvoja mesta, ki 
se želi razvijati kot 
regionalno središče, na 
delovnem sestanku s 
člani projektnega sveta 
Ptuj - zdravo mesto, 
katerega koordinator 
je Maja Erjavec, so 
bila v ospredju 

vprašanja organizacijske strukture 
projekta in izdelave treh programov: 
zdravstvenega profila mesta, ekologi
je ter preventive med mladimi. Dr. 
Agis Tsourosa je povedal, da so tudi 
v njihovih načrtih za letos na prvem 
mestu ekološka vprašanja. Velik 
poudarek pa dajejo še reševanju 
problematike jX)vezane s tobakom in 
alkoholom. Slovenskim projektom 
zdravih mest so pripravljeni pomagati 
z znanjem, priporočajo pa tudi, da se 
mesto ustrezno pripravi na sedmi 
april - svetovni dan zdravja - ki je 
letos posvečen zdravim mestom. Ptuj 
in vsa mesta v Sloveniji, ki so 
vključena v projekt slovenske mreže 
zdravih mest naj bi si ob vhodu v 
mesto postavile table, ki bodo obisko
valce obveščale o tem, da so prišli v 
mesto, kjer uresničujejo projekte za 
čim bolj zdravo življenje. 

Slika: Dr. Agis Tsourosa (levo) na pogovoru pri 
županu mestne ot>čine Ruj dr. Miroslavu Luciju 
(Foto: Kosi) 

PD PTUJ 



PIŠE: TJASA MRGOLE JUKIČ / ZGODOVINA MASKE IN MAŠKARADE 

Hopsasa, raisasa, spet bo pust 
Nacfaf/«voii/« Iz 
prelinle ifevllke 

Za maskiranje in nastopa
nje mask je značilno, da to 
počenjajo v skupini. Ni maski-
ranca, ki bi se našemil samo 
zase ali nastopal sam (indi
vidualno). 

Spoznali smo, da je prvotna 
funkcija mask izpuhtela, osta
la je le groteskna zunanjost, ki 
je s tistim trenutkom, ko ljud
je niso več verjeli v obredno 
moč maskirancev, postala 
smešna, komična. Maske so 
navzven ohranile staro obliko 
in obnašanje, ki pa ga jem
ljemo le za zabavo. Tudi da
nes maskiranci plešejo, topo
tajo, polivajo z vodo toda o 
magičnih verovanjih ni več 
mogoče govoriti, ostala je le 
satira, kritika in zabava. 

In vendar prav v naših kra
jih obstaja še vedno nejasen 
občutek, da maske prineso ne
ko skrivnostno moč in srečo ... 

ZGODOVINA MASK 
IN MASKIRANJA 
NA SLOVENSKEM 

Spoznali smo, kako stare so 
maske in zakaj so nastale. Tako 
lahko rečemo, da so maskiranje 
poznala vsa ljudstva Evrope. V 
starem Rimu npr. so imeli več 
praznikov, ko so se maskirali 
(brumalije, saturnalije, januar
ske kalende) in so jih imeli bolj 
za zabavo. 

V zvezi z maskiranjem sta se 
oblikovala zlasti dva časovna 
termina. Prvi sredi zime (konec 
decembra, začetek januarja), ko 
so kratki dnevi, dolge, temne in 
mrzle noči in so menih, da se v 
tem času mrtve duše vračajo na 
zemljo — maskiranci so pred
stavljan rajnke. Tovrstno maski
ranje je izginilo, kot dokaz so 
nam ostali le bohinjski otepovci 
(maskiranje okoli novega leta). 

Drugi časovni termin pa sega 
v konec zime, ko so z magijo in 
obredi poskušali (maske, spre
menjene v duhove narave) opo
zoriti naravo, da so dnevi že 
daljši in toplejši in naj se duhovi 
narave zbudijo. Ta čas imenuje
mo danes pustni čas. 

Prve zapise o maskah na na
ših tleh je najti v cerkvenih spi
sih, iz katerih je razvidno, da je 
cerkev razposajene sprevode, ne 
glede na to, ali so bili ostanek 
starega Rima ali pa poganski 
običaji, preganjala. Lahko pa bi 
rekli, da so bile prepovedi naj
bolj izpostavljene živalske (zoo-
morfne) maske. Zakaj? O tem 
lahko le ugibamo, morda pa za
to, ker jih rimska šega ni pozna
la, le-te (košuta, jelen, telica) 
pa so bile med Slovani in Kelti 
posebej priljubljene. Veliko ne
jevolje so v cerkvenih krogih 
povzročale tudi maske "pošasti" 
in kar priljubljen tranvestizem 
(ko se moški preobfeče v žensko 
oblačlo, redkeje obratno). 

Če so te ujeli maskiranega, si 
si "prislužil" kazen, ki je bila 
največkrat v obliki pokore (tudi 
do 3 let). Toda sčasoma so po
stajale kazni milejše in v 11. st. 
je popustljivost dosegla tako 
mero, da so se maskirali tudi 
menihi sami. Hkrati pa je tudi 
verjeti znanstvenikom, ki trdijo, 
da je do 10. st. pogansko izro
čilo v javnem življenju močno 
odmrlo in zatonilo v pozabo 
(kar pa seveda ne pomeni, da je 
izginila potreba po maskiranju 
in praznovanju). Ker pa so se 
prepovedi največkrat nanašale 
na urbana naselja, je tradicija 
na podeželju le ostala. 

Karkoli že napišemo, dejstvo 
je, da je naše znanje o maski
ranju v zgodnjem srednjem ve
ku zelo pomanjkljivo, kar pa 
velja tudi za znanje o dediščini 
neicaj stoletij pred njim. Seveda 
pa zato, ker nimamo skoraj nič 
pisnih virov, to ne pomeni, da 
se ljudje (zlasti kmečko prebi
valstvo) ni šemilo. 

Zelo zanimiva pa je zgodba, 
kako je nastal čas pustovanja. 
Danes vsi vemo, da je pust na
tanko pred časom 40-dnevnega 
posta, ki so se ga kristjani vča
sih zelo strogo držali. Skoraj ra
zumljivo postane, da so se ljud
je pred tem časom želeli poza
bavati in si privoščiti nekaj ve
selja, zabave in tudi obilnejše 
jedače. Leta 1091 (sinoda v Be-
neventu) so natančno določili 
čas posta in prav s tem.dejstvom 
je na evropskem zahodu postala 
nedelja pred njim "pustna nede

lja". (N. Kuret, Maske sloven
skih pokrajin, str. 36) 

Prav to opisano nam potrjuje 
tudi izvor besede pust, ki je po-
pačenka iz meso pusti — pust in 
je vidnejša v npr. češkem jeziku 
masopust. (Tudi nemška beseda 
Fasching je nastala iz stare 
nemške besede vastschang ali 
vaschan, kar izhaja iz ausschen-
ken des fastentrunkes, izpraz
nite zadnjo čašo pred pustom.) 
(Razlaga iz Kuret, Mase, str. 60) 

Plesi v maskah in viteške igre 
(v maskah) so bili velika zabava 
na dvorih od 13. pa vse tja do 
19. stoletja. Maskiranjeje bilo v 
obliki zabave, njihov kultnoob-
redni pomen pa se je že popol
noma razblinil. 

O takih igrah nam poroča 
tudi Valvasor. "Bil je to izredno 
sijajen in sila imeniten turnir in 
tekma za obroček, pri katerem 
je nastopalo 35 slavnih in visoko 
žlahtnih vitezov." Prireditev, o 
kateri govori, je bila 17. feb. 
1652 na Novem trgu v Ljubljani. 

Daleč pred ostalo Evropo pa 
je šel razvoj maskiranja v Italiji, 
ki ni bila obremenjena s keltsko 
dediščino. K temu je verjetno 
pripomogel tudi italijanski tem
perament, ki je zgodaj obhkoval 
KARNEVAL. V Benetkah je 
menda izpričan že leta 1096 (si
cer se nanaša na neko neugo-
tovljeno listino). Karnevale so 
obhajali po vseh večjih italijan
skih mestih; ustanavljali so kar
nevalske družbe, ki so bile stvar 
plemstva, navadni ljudje pa so 
bih publika. 

Izrazit primer meščanskih 
mask pa se rodi tudi v Nemčiji. 
V Niirnbergu so izpričane mas
ke iz časa 1449 do 1539. Imeno-
vaU so jih SCHEMBARTI 
(scheme — maska, bart — bra
da). (Gl. N. Kuret, Maske, str. 
39) Posebno mikavno se mi zdi, 
da so maske slikovno, celo barv
no dokumentirane. 

Schembarti so bili, pomislite, 
privilegij mesarskega ceha. Za
kaj mesarskega ceha, le kaj ima
jo mesarji s pustom? Ko vam 
povem zgodbo, se vam bo zdela 
zelo razumljiva. S pravico, ki so 
jo podeHli mesarskim cehom, 
da lahko priredijo maškarado 
(in to pravico so smeli prodati 
tudi naprej), so se meščani ho
teli odkupiti mesarjem, ki v ča
su posta (ki sledi pustu) niso 
prodali skoraj nič mesa. Poleg 
tega pa ponavadi ni prihajalo 
do nevščečnosti, saj so za red in 
dostojnosti skrbele mesarske 
združbe. 

Naj vas presenetim še enk
rat: mesarska maškarada je 
izjjričana tudi za mesto Ptuj. 
(Se dobro, da se danes ne 
držimo več tako strogo posta, 
saj bi sicer pustni karneval in 
maškarado namesto Turistič
nega društva organizirali me
sarji.) 

Ko pa je od. 14. st. dalje pa-
triciat izgubljal svojo vodilno 
vlogo, je postalo pustovanje, 
zlasti od 15. st. dalje, čedalje 
bolj nebrzdano, glasnejše, pa 
tudi bolj pisano. Za zgodovino 
mask je ta čas prelomnica, ker 
se "rodijo" novi liki, kajti 
okus ljudi se je spremenil in 
ta se je pokazal tudi na tipolo
giji mask. Maske so se odda
ljile od "lepih" preoblek in po

stajale vedno bolj "primitiv
ne", "grde". Poleg hudiča so 
se začeli pojavljati liki kmeta, 
norca ... (Valvasor nam pove 
tudi, da so se v hudičke naše
mili tudi ljubljaniski juzuiti.) 
Ponovno se pojavijo tudi ži
valske maske. Prav zaradi dru
gačnega pustovanja, ki so ga 
težje brzdali, so se ponekod 
pojavile prepovedi pustovanja 
ali povork. 

Sicer pa je to čas protestan-
tizma. Protestantizem je ma-

Trije nurnberškt "sctiembarti". 

skiranje odklanjal, ga marsi
kje prepovedal in prav to je 
tudi vzrok, zakaj je v prote
stantskih deželah velikega de
la Evrope maskiranje popol
noma usahnilo in ga praktično 
ne poznajo. 

Tudi v Ptuju (in verjetno še 
v drugih krajih) je reformaci
jska komisija leta 1610 mesar
sko maškarado prepovedala, 
("das unnsinnige Fastnacht-
spill der lodigen Fleischagger 
und anderer in der ersten Fas-
tenvvoche und Sonntag" — 
Kreitzenbacher 1955, 254). 

Kot v Ptuju tudi po drugih 
slovenskih mestih te prepo
vedi niso bile dolgotrajne, saj 
je po vsem katoliškem delu 
maskiranje (bolj ali manj mo
teno) ostajalo dalje. 

Maskiranju se je po robu 
postavilo tudi razsvetljenstvo. 
V tem času so znane odredbe, 
ki so maskiranje omejevale ali 
celo prepovedovale. Sredi 18. 
st. so bile npr. šeme v Ljub
ljani prepovedane, smele so 
nastopati le na plesih. Toda ti 
predpisi so bili kmalu poz
abljeni. Konservativno pode
želje je kljub prepovedim še 
naprej nemoteno vzdrževalo 
strarodavna izročila in šege in 
maske so živele dalje vse do 
današnjih dni. 

Ker je bilo šemljenje skozi 
zgodovino v različnih družbe
nih sistemih izpostavljeno raz
ličnim vplivom (od odobravanj 
pa tja do prepovedi), je marsi

kaj izumrlo, odmrlo, zatonilo 
v pozabo ... 

Z zgodovino in pomenom 
maskiranja so se začeli prvič 
ukvarjati konec XIX. st, pravo 
znanstveno delo (sem ned
vomno sodijo tudi popisi obi
čajev in mask) pa lahko pre
nesemo v XX. st. Prav v tem 
pa je tudi vzrok, zakaj ostaja 
kljub znanstvenim naporom 
zgodovina evropskih mask, s 
tem pa tudi iz naše okolice, še 
vedno nepopolna. 

V XX. st. pa lahko z mirno 
vestjo trdimo, da so ob indus
trializaciji, poplavi moderne, s 
tradicijo neobremenjene druž
be dokončen propad in zaton 
mask v našem okolju prepre
čila in obujala k spominu in 
življenju razna folklorna dru
štva, tudi Turistično društvo 
Ptuj, ki je pripeljalo maske iz 
ptujske okolice v mesto, da se 
nam (in turistom) predstavijo 
v vsej svoji veličini. 

ŠE NI KONEC 

Tečaj orientalskih 
plesov z Jasno Knez 

JASNA KNEZ je stara 
znanka ptujskih otrok in nji
hovih staršev s plesnih ani
macijskih uric na ptujskem 
gradu. Poznamo jo kot ple
salko, koreografinjo in peda
goginjo, ki preučuje in pou
čuje tudi orientalske plese. 
Na svojih tečajih združuje 
različne zvrsti v rekreativne 
namene. Orientalski plesi so 
izhodišče, vanje pa vpleta 
elemente joge, masažo in di
halne vaje. 

V ART plesnem studiu 
Ptuj smo se odločiH, da bomo 
ob organizacijski pomoči 
Centra interesnih dejavosti 
Ptuj to obliko rekreacije po-
nujiH Ptujčanom štirikrat na 
leto v vikend tečajih. 

Predlagam, da prisluhnemo 
mnenju in izkušnjam Ljub
ljančank, ki imajo možnost re
kreativnega plesanja oriental
skih plesov že nakaj let: 

— Balzam za dušo in telo 
po večletni prekinitvi s šport
nim plesom. Sem bolj jaz, 
tako fizično, kot psihično. 

— Ker pri delu veliko se
dim, sem začutila potrebno 
po rekreaciji. Aerobiko sem 
zamenjala z orientaskim ple
som, kjer je poudarjena tudi 
drža in dihanje. 

— Moja želja po plesu je 
bila vseskozi močna. Pri živ-
Ijensjkih odločitvah sem želje 
potlačila, sedaj pa sem zelo 
vesela, da lahko uživam v ori
entalskem plesu. Osem let 
sem čakala na ta trenutek. 
Počutim se bolj ženstveno in 
sproščeno. 

Na tečaju boste izvedele 
tudi nekaj o zgodovini tre
bušnih plesov (v Sloveniji so 
jih zaradi pejorativnega priz
voka preimenovali v oriental
ske) in seveda o primernih 
oblačilih za ta plesa. 

Vabljene ste vse, ki imate 
več kot 17 let (navzgor ni 
omejitev). Za vaje potrebuje

te dolgo krilo ali široke hlače, 
veliko ruto, ki si jo boste 
ogrnile preko bokov in 
mehke copate. 

Dobimo se v soboto, 10. 
februarja ob 17. uri v dvorani 
CID-a v Dravski ulici (bivša 
Muršičeva). Če ste v soboto 
zadržani, se nam lahko prikl
jučite v nedeljo, 11. 2. ob 11. 
uri v istem prostoru. 

Prijave in vse informacije 
dobite v Ateljeju Mire Mija-
čevič, Minoritski trg 2, vsak 
dan od 16, do 20. ure ali po 
telefonu: 776-051. 

UIrik Liechtensteinski (ok. 1200-1276), kostumiran kot Venera. 

Proslava ob kulturnem 
prazniku 

Danes zvečer bo oh 19. uri v dvorani Narodnega 
doma v Ptuju proslava ob kulturnem prazniku. 

Proslavo pripravljata Mestna občina Ptuj in Zveza 
kulturnih organizacij Ptuj. 

Slavnostni govornik bo France Forstnerič, pesnik in 
publicist. 

Na proslavi bodo podeljene oljenke kot priznanja 
Mestne občine in plakete in posebna priznanja Zveze 
kulturnih organizacij. 



LJUBITELJSKA KULTURA V NOVIH O B Č I N A H PO STAREM 

Od kod denar za ljubiteljsko 
kulturno dejavnost? 

v m i n u l e m letu se je zaradi uvedbe 
nov ih o b č i n sp remen i l o tud i f i nanc i 
ranje l jub i te l jsk ih p rosve tn ih in kul tur
n ih d ruš tev . Lani je nekaj časa celo 
kazalo, da je ogrožena organ izac i ja , ki 
j ih povezu je , to je ZKO, saj na državni 
ravni ni bi lo j asno , kdo bo to organ iza
c i jo p lačeva l . ZKO-j i so ostal i s t rokov 
na s lužba in povezova lec druš tev , kar 
naj bi p lačeva l Sk lad za l jubi te l jsko 
ku l tu ro . Ta bo p r e d v i d o m a zaživel v 
l e tošn jem le tu . Prav tako bodo ZKO-ji 
organiz i ra l i p r i red i tve, kater ih de jan 
ske s t roške bodo pokr iva le obč ine . 

Prosve tna in ku l turna druš tva na 
o b m o č j u b ivše obč ine Ptuj že od jul i ja 
lani n iso več f inanc i rana preko Zveze 
ku l tu rn ih o rgan izac i j Ptu j , pač pa nar
avnos t iz obč insk i h p ro računov svo je 
obč i ne . Ima jo v posamezn ih obč inah 
dovo l j pos luha za pot rebe l jubi te l jske 
ku l tu re? Al i ima jo d ruš tva po razdel i tv i 
na devet o b č i n bo l jše ali s labše p o g o 
je za svo je de lovan je? Po č igav ih m e 
ri l ih dob iva jo d ruš tva denar za svo jo 
de javnos t in kol iko denar ja si mora jo 
" p r i d o b i t i " s a m a ? 

Na vprašan ja so odgovar ja l i Ne-
venka GerI , s t rokovna sode lavka za 
d ruš tveno de javnos t i v ZKO R u j , Miro 
Lesjak, p redsedn ik PD Cirkulane, 
sve tn ik obč ine Gor išn ica in vod ja o b 
č inskega odbo ra za družbeno de jav
nos t v Gor išn ic i , Janko Jerenko, 
predsedn ik Folk lornega d ruš tva Lan-
c o v a vas , č lan odbo ra za družbeno 
de javnos t v obč in i V i d e m in p redsed 
nik o d b o r a za fo lk lo rno de javnos t pr i 
ZKO R u j , V ida Toš, p redsedn ica PD 
V i t o m a r c l in č lan i ca odbora za kul turo 
v obč in i Des t rn i k -T rnovska vas ter A l 
eksander Glatz, p redsedn ik DPD 
S v o b o d a Ptu j . 

Nevenka Ger I , ZKO Ptuj: "Od 1 . j u 
l i ja lani je ZKO kot s t rokovna s lužba 
os ta la na ramen ih mes tne obč ine , de 
nar pa gre preko nje le za t is ta d ruš t 
va , ki de lu je jo na o b m o č j u mes tne 
obč i ne . Država ni n iko l i dajala dovo l j 
denar ja za razvoj in napredek druš tev , 
pač pa le v p o d p o r o d r u š t v o m . M i 
n is t rs tvo za ku l tu ro je izdelalo s icer 
na tančna mer i la za nagra jevanje p r i 
m e r n o usposob l j en ih mentor jev s k u 
p in , vendar je pr iha ja lo zmera j do ve l i 
kega razkoraka m e d t e m i mer i l i in de 
nar jem, s ka ter im s m o de jansko raz
po laga l i . Za p r imer javo : po mer i l ih bi 
mora l dob i t i d i r igent zbora za uro vaje 
1 5 0 0 to lar jev, dob iva jo pa od 6 0 0 do 
7 5 0 to lar jev. Denar za kul turo pr ihaja 
na obč ine g lede na štev i lo p reb iva l 
cev . Obč ine z ve l i k im š tev i l om p reb i 
va lcev in ma lo ku l tu rn imi s kup inam i 
ima jo tore j za te skup ine več denar ja, 
kot če bi imele ma lo preb iva lcev in ve 
liko dob r i h skup in , kot je to na p r imer 
v obč in i V i d e m . M e r i l a za razdel i tev 
tega denar ja p o s a m e z n i m s k u p i n a m , 
ki j ih je pr iprav i lo m in i s t r s t vo , upoš te -

Nevenka GerI, ZKO Ptuj 

vajo izobrazbo in s t rokovno raven 
vod je , š tev i l čnos t skup ine , kakovos t 
skup ine . . . " 

Miro Lesjak, PD Cirkulane: "Ne pri 
svetn ik ih obč ine Gor išn ica ne pri l j u 
deh n i s m o naletel i na g luha ušesa 
glede pot reb ku l ture, čeprav se pa 
vedno najde kdo , ki ne razmiš l ja do l 
g o r o č n o . Takemu p o m e n i več 10 k i lo
met rov asfal ta kot v laganje denar ja v 
ku l turo . V Prosve tnem d m š t v u C i rku
lane s m o bil i prej s icer zadovo l jn i , se 
daj s m o pa še bo l j , saj i m a m o več de
nar ja, kot s m o ga imel i p re jšn ja leta. 
Lani s m o dobi l i za de javnost i in i n 
vest ic i jo 1,1 mi l i j ona to lar jev. S p o n 
zorjev ob iča jno ne i š č e m o , res pa je, 
da s m o j ih iskal i in našl i za pr i redi tve 
ob 90- le tn ic i d ruš tva in pa lani za pre
voz kul is . Obč ina Gor išn ica razdel ju je 
denar glede na de javnos t i d ruš tev . Ce 
se na pr imer d ruš tvo , ki bo v letu 
1 9 9 6 dob i lo denar, v t e m letu z d e l o m 
ne bo izkazalo, ga nas lednje leto ne 
bo več dob i lo . Seveda n i s m o prekini l i 
sode lovan ja z ZKO, saj nekdo m o r a 
povezovat i d ruš tva , vendar s m o se 
dogovor i l i , da bi skupne pr i redi tve 
p lačeval i po de jansk ih s t r ošk i h . " 

Janko Jerenko, Lancova vas: "Ob 
čani so zelo nak lon jen i ku l tur i , saj j ih 
s a m o v n a š e m druš tvu sode lu je 1 0 0 . 
Lani s m o dobi l i 3 0 0 t i soč to lar jev od 
obč ine za redno de javnost , letos pa je 

Janko Jerenko, FD Lancova vas 

v ce lot i m a n j denar ja za kul turo kot 
lani . Razdel i tev denar ja p r ip rav imo v 
o d b o r u za ku l turo glede na uspešnos t 
de lovan ja — bol j ko t je d ruš tvo 
u s p e š n o , bol j ga obč ina podp i ra . Na
tančn ih mer i l za del i tev še n i m a m o , 
vendar s m o se že dogovor i l i , da j ih 
b o m o v k ra tkem izdelal i . Po števi lu in 
kakovos t i ku l turn ih de javnos t ih je 
obč ina V i d e m zelo bogata , saj nas to 
p a m o ce lo na repub l i šk ih rev i jah. Pro
računsk i denar p o m e n i le del v 
d r u š t v e n e m p r o r a č u n u : nekaj pr inese 
č lanar ina , nekaj denar ja p r i dob imo s 
sponzor j i , na jveč pa z las tn imi nas to 
p i . Zanašamo se na mise l , da je sreča 
na st rani p o g u m n i h . Ni nas s t rah in 

Vida Toš, PD Vitomarci 

z a u p a m o v svoje de lo . Druš tvu je šlo 
dob ro tako v okv i ru obč ine Ptuj kot 
seda j , vendar s m o vel iko dopr ines l i k 
t e m u s a m i . " 

Vida Toš, V i tomarc i : " M e n i m , da je 
sreča tudi na strani bogat ih. Mi s m o 
revno območ je in dolga leta s m o se 
odrekal i v s e m honorar jem, da s m o 
lahko zgradil i dvorano. K izgradnji s m o 
prispeval i po lov ico potrebnega denar
ja. Potem s m o z lastn im denar jem 
poskrbel i za ogrevanje, kupil i 140 s to
lov, kupoval i kul ise... V našem društvu 
ni nikoli noben mentor prejel n i 
kakršnega honorar ja. Vse s m o invest
irali v pogoje za delo. Občina Destrnik-
Trnovska vas, v katero s m o vk l jučeni , 
ima velike prob leme, saj je umetna 
tvorba in bo, kot kaže, kmalu razpadla. 
To se pozna tudi pri kulturi. Odbor za 
kul turo, katerega č lanica s e m , se je 
prvič sestal šele lani oktobra. Vsa ku l 
turna društva še niso oddala p rograma 
svoj ih dejavnost i za leto 1996 . Šele 
pred kratk im s e m opazila, da je naše 
društvo prejelo na žiro račun 2 0 0 t isoč 
tolarjev, Kol ikor v e m , je denar razdeljen 
tako, da dobi ta Destmik in Trnovska 
vas vsak po dve petini razpoložl j ivega 
denarja, V i tomarc i pa eno petino. Nihče 
ne upošteva pri t e m programov in rea
lizacije načr tovanega. Vendar pa s m o 
ob v s e m t e m odrekanju in poman j 
kan ju denar ja doseg l i do ločeno kva l i -

Miro Lesjak, PD Cirkulane 

te to . S s p o n z o r s t v o m s m o se po 
skusi l i lani , ko s e m o b r e d l a t a k o rekoč 
vse hiše, da sem nabrala 110 t isoč t o 
larjev. Tol iko pa je stala tudi izdaja bro
šure ob 100- le tn ic i . Pa še gost išča 
nam pomaga jo , in s icer pri plakat ih. Za 
to se vsem iskreno zahval ju jem." 

Aleksander Glatz, DPD R u j : "V 
DPD R u j deluje 11 sekc i j , ki vad i jo v 
Narodnem d o m u in v g leda l i šču . V te j 
sezoni i m a m o vel ike težave, saj Na
rodni d o m obnav l ja jo . Tako vad i 
pihalni o rkester v g lasben i šo l i , d ruge 
skup ine pa v bl ižnj ih šo lah . Nekater i 
bodo izredno težko dela l i . M i s l i m pa, 
da ima p tu jska obč ina razumevanje za 
l jubi te l jsko ku l tu ro , kar se kaže prav v 
t e m , kako hitro je pr iče la obnavl ja t i 
Narodni d o m , ko s m o ugotov i l i , da ga 
napada goba . V DPD Svoboda sp re 
m e m b , ki j ih je pr ines la lokalna s a m o 
uprava, ne č u t i m o . Denar za mentor je 
d o b i v a m o , tako kot zmera j , preko 
ZKO. Druge s t roške k r i j emo iz las tn ih 
p r ihodkov , to pa je denar od vs topn in 
in od sponzor jev. Sem opt im is t , sa j ni 
bilo tako ž ivahne de javnos t i l jub i te l j 
ske kul ture, kot je v zadn j ih nekaj let ih, 
še n iko l i . Ob pet ju , p lesu , muz ic i ran ju 
se d ruž imo l judje, ki že l imo pet i , p le 
sat i , muz ic i ra t i . P r iha jamo iz vesel ja 
in ne zaradi denar ja . " 

MILENA ZIIPANRČ 

Aieiisander Giatz, DPD Svobo
da Ptuj 

IVANJKOVCI 

Turizem smo ljudje 
Pred leti smo s tem geslom oglaševali naš turizem, prijaznost ljudi in do

brodošlico turistom. In v naše kraje zaide vse več turistov, ki obiske vino
rodnih področij največkrat kombinirajo z užitki, kijih ponujajo okoliška ter
malna zdravilišča. Ta so v zadnjih letih izboljšala hotelske storitve, 
povečala kopališke kapacitete, vedno pestrejša je ponudba rekreacije In Iz
letov pa tudi gostitelji smo postali veh ko prijaznejši. In vendar gost le redko 
spozna način življenja v naših krajih in še redkeje običaje in opravila, ki so 
povezana z pridobivanjem žlahtne kapljice, ki jo tako hvalijo. Prav to želi 
gostom predstaviti skupina za ohranjanje starih običajev, ki deluje v okviru 
kulturnega društva Ivanjkovci 

V skup in i deluje 12 sta ln ih č lanov , 
ki z d i a l o g o m , pesm i j o , p l e s o m in pr i 
k a z o m k m e č k i h oprav i l obu ja jo s p o 
m i n na " k o ž u h a r o " , " žga ja ro " in opra
vi la v v i nog radu , na nač in , kot so to 
delal i naši s tar i . Duhovn i vod ja s k u 
pine je Mar ta Gregorc, ki j i n ikol i ne 
zman jka idej . Njene zamis l i zahtevajo 
dob re pevce in ig ra lce , ki se znajdejo 
v raz l ičn ih s i tuac i jah , sa j pub l ika rea
g i ra vedno d rugače in se ji je po t rebno 
pr i lagod i t i . Franc in Zora Gorjak s ta 
deja la , da ob iča je naj ra je predstav i jo 
t i s t i m , ki j ih ne pozna jo . To niso ve 
dno tu j c i , sa j gost je iz d rug ih koncev 
S loven i je , čeprav nas radi ob išče jo in 
m o r d a poznajo naše kra je, zelo malo 
vedo o živ l jenju in delu v go r i cah . 
Več ina niti ne p o m i s l i , da je po t rebno 
rezat i , vezat i , šk rop i t i , podkaša t i , na
kar pr ide t rgatev, pre takanje , žvepla-
nje in na koncu še krst m o š t a . Ker je 
d ia log podkrep l jen z konk re tn im pr i 
k a z o m dela, naše narečje ne p red 
stavl ja posebne ov i re za pub l i ko , č lani 
d ruš tva pa zato s sebo j voz i jo po lno 

V vinogradu je treba opraviti veliko dela 

pr iko l i co p r i p o m o č k o v . M e d rekvizit i 
so t rs je , brente, šk rop i ln ice , mo t i ke in 
vse osta lo o rod je . Vsako oprav i lo 
sp reml ja tud i p r imerna p e s e m . Naj 
večkra t nas topa jo na Jeruza lemu in 
na raz l ičn ih k m e č k i h t u r i zm ih , povsod 
pa dož iv i jo zelo dober odziv publ ike. 
Na mar t i novo so nastop i l i šestkrat , 
m e d d rug im tud i na osredn j i pr i redi tv i 
v Ormožu . Vseh jesensk ih nas topov 
pa je bi lo go tovo čez dvajset . Z mar t i -
nov im pa je povezana tud i zabavna 
zgodba , ko so j ih kar t r ik rat ustavi le 
po l ic i j ske pat ro le . Poleg ob iča jnega 
prever janja d o k u m e n t o v in za mar t i 

novo neko l iko odvečnega vp rašan ja : 
"Al i ste kaj pop i l i ? " , se po l i ca j i n iso 
mog l i načud i t i p o s e b n e ž e m , ki na 
mar t i novo , s sebo j prevažajo v insko 
t r to . Ob k o n c u p r o g r a m a zaplešejo i n 
največkrat zaplešejo z n j im i tud i gos t 
je. Poleg de js tva , da se na ta nač in 
ohran ja jo star i ob iča j i in se p o s r e d u 
jejo t i s t im , ki j ih ne pozna jo , je razve
sel j ivo p r e d v s e m t o , da p r o g r a m izva
jajo l judje, ki z g o r i c a m i ž iv i jo , ki se 
j i m ni t reba uči t i g ibov , op rav i l , p e s m i 
in d ia lekta. Ustna p ropaganda , ki kroži 
o nj ih govor i o spon tanos t i , o r i g ina l 
nost i in ne izumetn ičenos t i . 

Vaje in nastopi zahtevajo svoj čas , ki 
ga člani skupine kl jub oprav i lom v v ino 
gradu in na kmeti j i najdejo in včas ih se 
je potrebno odpovedat i celo Santa Bar
bari . Za domač ine pa vsako leto pr ipra
vi jo veseli večer, na katerem v zabav
nem dialogu obudi jo kakšno k m e č k o 
opravi lo. Dvorana je vedno nabi to po l 
na in publ ika navdušena. 

Klub naravnos t idea ln im n a r a v n i m 
danos t im je tu r i s t i čna p o n u d b a v I ju -

t o m e r s k o - o r m o š k i h go r i cah s k r o m 
na. V pretekl ih letih so na v insk i cest i 
rasl i kmečk i tu r i zmi in v i n o t o č i , ko t 
gobe po dež ju, a vs i ponu ja jo le pr i je 
ten amb i jen t in dobro v ino . Ce pa g o s t 
izrazi žel jo, da bi kupi l kak s p o m i n e k , 
da bi d o m a pr i ja te l jem lažje pokaza l 
kje je b i l , m e d kakšn im i l j udmi pa se 
zna jdemo pred vel iko težavo . Izv i rne
ga s p o m i n k a namreč še v e d n o ne 
p r e m o r e m o . Zato je de lo , ki ga op rav l 
ja skup ina iz Ivan jkovcev to l i ko bol j 
p o m e m b n o in daje upan je , da se 
b o m o nekoč le pnbl ižal i ges lu : Tu r i 
zem s m o l judje. ^J^ 

LENART / VRAČANJE PREMOŽENJA 

Doslej so izdali 285 denailonalizacijskih odloib 
POSTOPKI ZA VRAČILO PREMOŽENJA SE NAJVEČKRAT r e š u -
/ e / o ZELO POČASI, SAJ GRE ZA ZAHTEVNE PRAVNE POS
TOPKE. V LENARTU SO PRI REŠEVANJU DENACIONALIZACIJ-
SKIHI POSTOPKOV MED USPEŠNEJŠIMI OBČINAMI. 

Kot nam je povedala vodja 
oddelka za kmetijstvo in gospo
darstvo Ivanka Slana, je pri le-
narški upravni enoti, ki rešuje 
denacionalizacijske postopke vlo
ženo 449 zahtevkov za vrnitev 
podržavljenega premoženja. 
Med rvjimi je 11 zahtevkov cer
kve ali verskih skupnosti. Doslej 
so izdali 285 denacionalizacijskih 
odločb, od tega 223 delnih od
ločb za vračilo premoženja v na
ravi. Lenarška občina je 
predvsem kmetijska, zato je zani
miv podatek, da so v naravi vrnili 
341 hektarjev kmetijskih zemljišč 
in 261 hektarjev gozdov v last in 
posest kmetov ter tri kmetijska 
gospodarstva. Pri 147 hektarjih 
kmetijskih zemljišč pa je bil 
vzpostavljen solastninski delež. 

Nekdanjim lastnikom so vrnili 
tudi nekatere pomembnejše objek
te in sicer je Kmetijska zadruga v 
Lenartu vrnila prostore svoje nek

danje trgovine zakoncema Hras-
telj. Tudi lenarško podjetje Kle-
mos je že vrnilo nekdanjim lastni
kom del poslovne stavbe. Prvotni 
lastniki so dobili nazaj tudi trgovi
no Lorber v Voličini. 

Z odlokom o razglasitvi kultur
nih in zgodovinskih spomenikov v 
občini Lenart iz leta 92, je Mi
nistrstvo za kulturo že vrnilo ne
kaj objektov. Naj med njimi ome
nimo nekatere in sicer vilo v Sveti 
Trojici, Stupičevo vilo na Zavrhu, 
v kateri je bila urejena spominska 
soba generala Maistra. 

V prihodnosti naj bi vrnili 
tudi kulturni dom v Sveti Trojici 
in Lekarno v Lenartu. 

Zaradi denacionalizacijskega 
postopka so izpraznili hišo na 
Cmureški 14 v Lenartu, v katerem 
so stanovale štiri družine. Sicer pa 
je bil ta objekt v zelo slabem stanju 
in neprimeren za stanovanja. 

Precej je bilo načrtov v zvezi s 
Poleno, kjer je trenutno kasaška 

proga, seveda pa ponuja še veli
ko možnosti za športno — re
kreacijske objekte. Polena se po 
sedanjih ocenah ne bo vračala, 
saj je upravičenka prejela od
škodnino od tuje države. Tre
nutno pa je ta zadeva v pritož
benem postopku pri Ministrstvu 
za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano v Ljubljani. 

Ivanka Slana je dodala, da 
kot zavenci za vračilo premo
ženja dobro sodelujejo s podjet
jem Žipo Lenart. Saj je h\\o ve
liko nejasnosti okrog odškodnin 
za melioracije v kompleksih. V 
zvezi s tem se v zadnjem času 
ŽIPO dogovarja z upravičenci 
oziroma vlagatelji zahtevkov iz
ven denacionalizacijskih pos
topkov. Zaradi tega tudi pos
topki niso ovirani in med stran
kami prihaja do sporazuma. 

Trenutno je med pomemb
nejšimi zahtevki za vračilo pod
jetja Unior Lenart in upraviče
nec je v postopku ugotavljanja 
državljanjstva. Na upravni enoti 
so nam še povedali, da je po nji
hovih podatkih le en zahtevek 
pravnih naslednikov grofa Her-

bersteina, ki vsebuje zahtevo po 
vračilu več kot 200 hektarjev 
kmetijskih in gozdnih površin. 

M. SLOJNJAK 

VIDEM / LETNA KONFERENCA OBČINSKEGA ODBORA SDSS 

V st ranki odločno proti 
gradnji magis t ra lke 

Pred koncem januarja so se na letni konferenci sestali tudi člani občinske
ga odbora SDSS V idem. Poleg rednih poročil o delovanju stranke v minulem 
letu, so se člani dotaknili predvsem gradnje magistralke skozi videmsko 
občino ter ob tem občinskemu svetu pisno predložili vsa nestrinjanja. 

Kot je povedal p redsedn ik obč inskega odbora st ranke Stanko Simonič so 
v zadnj ih mesec ih v svo je s t rankarske vrs te pr idobi l i precej nov ih č lanov, iz
vol i l i pa so tudi novega ta jn ika in b laga jn ika. Kl jub razpravi o nov ih smern i cah 
stranke pa so tok ra t največ časa nameni l i prav izgradnj i nove mag is t ra lke , ki 
naj bi pel jala skoz i obč ino V i d e m . V sk lep so zapisa l i , da o d l o č n o naspro tu je jo 
t ras i gradnje mag is t ra lke kot je bila predstav l jena o b č a n o m ob javni razgrn i tv i , 
kajti po n j i hovem m n e n j u bi bila to nevarna ces ta tako za občane kot tud i za 
s a m o obč ino . Pri SDSS- u so namreč p rep r i čan i , da bo obč i snk i svet o t e m 
premiš l jeno od loč i l in , da ne bo g lasova l v naspro t ju z vo l jo o b č a n o v . Sicer 
pa S imon ič doda ja , se tako kot v vseh d rug ih s t rankah tudi v 0 0 SDSS V i d e m 
pr iprav l ja jo na d ržavnozborske in kra jevne vo l i t ve . YM 

Medobčinsiia pevska revija 
Dvorana Glasbene šole Karola Pahorja 

na Ptuju je bila v soboto 3. februarja pri
zorišče I. dela letošnje medobčinske revije 
pevskih zborov. Tako kot vse dosedanje je 
tudi tokratno, že dvaindvajseto zapovrstjo, 
pripravila Zveza kulturnih organizacij Ptuj 
in k sodelovanju povabila vseh devetnajst 
zborov, kolikor jih trenutno deluje na nje

nem območju. In pri tem je treba povdariti, 
da so se vabilu odzvali prav vsi! 

Vse navzoče, občinstvo v dvorani, pev
ke, pevce in zborovodje je v imenu Zveze 
kulturenih organizacij pozdravil predsed
nik Franc Lačen. 

Prijeten pevski večer prvega dela revije, 
sicer v celoti posvečeni slovenskemu kul
turnemu prazniku, je pričel Mešani zbor sv. 
Viktorina s Ruja, ki ga vodi Sonja VVinkler, 
nadaljevali pa: Mešani zbor iz Ciri<ovc (prvič 
v mešani postavi) pod vodstvom Petra 
Kranjca, Mešani zbor s pomlajeno moško 
vrsto iz Cirkulan, ki ga že od samih začetkov 
vodi domačin Jože Demikovič, sledili pa so 
mu novoustanovljeni Mešani zbor Jakoba 
Gomilška izTmovske vasi, zborovodja Lud
vik Kranjc ga je tokrat prvič pripeljal na revi
jo, Ženski zbor z Grajene, dirigira mu Jemeja 
Bombek Gobec ter Moški zbor Komunala 
Ru j pod vodstvom Jožeta Demikoviča in 
Mešani zbor iz Gorišnice pod vodstvom Sla-
vice Cvitanič. 

Nastop zborov, od katerih je vsak zapel 
tri pesmi zvečine slovenskih avtorjev, je to 
pot ocenjeval strokovni sodelavec Zveze 
kulturnih organizacij Slovenije Mitja Go
bec in ob koncu svoje ocene in zapažanja, 
povečini ugodna, posredoval vsem zboro
vodjem. 

Dmgi del revije, na kateri bodo nastopili 
še ostali od devetnajstih priglašenih zbo
rov pa bo v soboto 10. februarja prav tako 
v dvorani ptujske glasbene šole. 

IC 
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H. P. Blavatskv 
H e l e n a P e t r o v n a B l a v a t s k y j e b i l a s o u s t a n o v i t e 
l j i c a i n d u h o v n i v o d j a T e o z o f s k e g a društva, k i j e 
v 1 9 . s t o l e t j u p r e b u d i l o v e l i k o z a n i m a n j a z a 
e z o t e r i č n e i n o k u l t n e v e d e . B l a v a t s k y e v a j e b i l a 
t u d i p r v a , k i j e s v e t u o d k r i l a o b s t o j d u h o v n i h 
v a r u h o v z n a n i h p o d n a z i v o m molstri modrosti. 
N j e n o t e m e l j n o d e l o j e Skrivni nauk. 

ZIVUENJEPIS 
Rodila se je 11. avgusta 

1831 v cesarski Rusiji. Bila je 
hči polkovnika Aleksejeviča iz 
rodu knezov Dolgorukih. Mati 
ji je umrla, ko ji je bilo enajst 
let. Zato se je morala preseliti 
v mesto Saratov k starim star
šem. Ded je bil tam civilni gu
verner. 

Da bi se znebila vpliva dru
žine, se je pri osemnajstih le
tih poročila z šestdesetletnim 
Nikoforjem V. Blavatskym, ki 
je bil viceguverner v Erivanu. 
Kmalu po poroki se je odpra
vila na obsežno potovanje, ki 
jo je vodilo po Evropi, Afriki 
ter Severni in Južni Ameriki. 
Leta 1857 se je preko Kaš-
mirja in Ladahka napotila v 
Tibet. Obiskala je razne sa
mostane in prebirala dela du
hovnih učiteljev. V Tibetu je 
bila tri leta. 

Leta 1860 se je vrnila k 
očetu v Rusijo. Le-ta jo je ves 
čas njenih potovanj finančno 
podpiral. V domovini se je 
zadržala nadaljna tri leta. Na
slednje desetletje je znova 
veliko potovala in drugič obi
skala Tibet. 

Leta 1873 je na željo svo
jega učitelja mahatme M. od
potovala v ZDA. Tam je spo
znala polkovnika H. S. Olcot-
ta, s katerim je leta 1875 v 
New Yorku ustanovila Teozof-
sko društvo. Njegovi cilji so 
bili razvijati univerzalno brat
stvo med ljudmi, ne glede na 
raso, vero, spol ali socialni po
ložaj; spodbujati primerjalni 
študij religije, filozofije in 
znanosti ter raziskovati nepo
jasnjene zakone narave in 
skrivnostne moči v človeku. 
Olcott je postal predsednik 
društva, Helena pa je bila 
duhovni vodja. Leta 1878 sta 
se preselila v Indijo. V kraju 
Adyar sta leta 1882 kupila 
večje posestvo in tja preselila 
sedež društva. 

H.P.Blavatsky je napisala 
veliko del, v katerih je razkri
la za tisti (in za naš) čas pre
sunljiv duhovni nauk. Njena 
najpomembnejša dela so: Od-
strta Izida (1878), Skrivni nauk 
(1888), Ključ k Teozofiji 
(1889) in Glas tišine (1889). 
Napisala je tudi veliko član
kov, ki so kasneje izšli kot 
njeni Zbrani spisi. 

V Indiji je delovala do leta 
1885, ko se je zaradi bolezni 
umaknila v nemško mesto 
Wurtzburg. Nekaj časa je 
živela tudi v Ostendu, nakar 
je odšla v London. V Angliji 
je bila vse do svoje smrti vses
transko aktivna in še nadalje 
duhovni vodja Teozofskega 
društva. Dne 8. maja 1891 je 
umrla med epidemijo gripe. 

Po smrti madame Blavatsky 
so se v Teozofskem društvu 
pričeli spori in trenja za pre
vlado. Na začetku 20. stoletja 
je njen nauk nadaljevala An
gležinja/l/Zce/l. Bailey. 

NAUK 
Konec 19. stoletja je H. P. 

Blavatsky osupnila svet z no
vico, da na Zemlji obstajajo 
duhovno prosvetljene duše 
imenovane mojstri modrosti, ki 
bdijo nad razvojem človeštva in 
planeta kot celote, pomagajo 
ob krizah in navdihujejo ljudi k 
pravilnejšim odločitvam. Živijo 
v odmaknjenih in nedostopnih 
bivališčih, od samih začetkov 
človeške civilizacije. 

Blavatskyeva je prišla v stik 
z njimi med svojimi bivanji v 
Indiji in v Tibetu. Pri njih se 
je več let urila za delo v pri
hodnosti. Po njej so prišla v 
javnost imena do tedaj nezna
nih mojstrov. To sta bila mo
jster Morja imenovan tudi mo
jster M in Koot Humi, znan kot 
mojster K.H. 

Njen nauk obsega ideje o 
reinkarnaciji in karmi, ki so na 
Vzhodu ves čas živo prisotne, 
na Zahodu pa jih je cesar 
Justinijan v 6. stoletju pre
povedal. Od takrat so počasi 
tonile v pozabo in ko jih je 
Blavatskyeva obudila, so v 
nekaterih krogih izzvale na-
majhen revolt. Blavatskyeva 
trdi, da obstaja evolucija duha, 
ki je zmeraj progresivna in da 
se ljudje skozi nenehna roj
stva in smrti v zemeljskem 
svetu, razvijamo znotraj tega 
okvira. Cilj je doseči duhovno 
popolnost, poosebljeno ljube
zen, dobroto in modrost. Ker 
se kaj takega ne more zgoditi 
čez noč, se ta evolucija odvija 
skozi mnoga življenja. , 

Obstajajo bitja, ki so prispela ^ 
na konec omenjene duhovne I 
poti. Dosegla^so plemeniti cilji 
razsvetljenja. Živijo na Zemlji, ' 
na višjih ravneh, za navadne lju- \ 
di sicer nevidnih in nespo- i 
znavnih, zaradi omejenosti na- j 
ših fizičnih čutil, vendar zato' 
nič manj resničnih oblikah ob
stoja. Od tam bedijo nad koraki 
človeštva in če je potrebno po
magajo pri človeškem razvoju. 
V skladu z zakonom cikličnosti 
prihajajo med ljudi, da jim pri
nesejo "novo" resnico in razo-
denejo "nov" nauk. 

Na čelu te duhovne hierarhi
je je Kristus, s pravim imenom 
Maitreja. Pred 2000 leti je moj
ster Kristus prinesel človeštvu 
kvaliteto ljubezni. Krščanstvo 
razlaga, da je bil Jezus Kristus 
ena oseba, Blavatskyeva pa trdi, 
da gre za dve osebi. Za učenca 
Jezusa, ki je bil zgodovinska 
osebnost (in ki je danes že dav
no mojster modrosti) in za Kris
tusa — Maitrejo, ki je zadnja tri 
leta Jezusovega življenja, od 
krsta do križanja, deloval skozi 
Jezusa. Učenca Jezusa je torej 
presvetlil Kristus. Njegove so 
misli, da smo vsi ljudje bratje in 
tako kot ljubimo samega sebe, 
naj bi ljubili tudi druge. Ta 
nauk je nekaj popolnoma nove
ga, do Kristusovega delovanja 
nepoznanega. 

Madame Blavatsky je napo
vedala, da se bo Maitreja poja
vil v Aziji okrog leta 1950, javno 
pa bo začel delovati ob izteku 
tega stoletja. Zapisala je: 
"Bližamo se koncu pettisoč-
letnega kroga sedanjega arijskega 
obdobja kali juge ali mračne 
dobe. Sledila ji bo doba svetlobe 
... V zahodne dežele bo poslan 
nov glasnik duha." 

Zelo zanimiv del njenega na
uka je antropogeneza, ki govori 
o evoluciji človeka preko sedem 
osnovnih ras. Prva rasa se je 
imenovala Sinovi Yogc in po
meni spust človeške duše iz ete
rične in astralne ravni v zemelj
ski svet. Druga, hiperborejska 
rasa in tretja, lemurijska^ rasa še 
nista poznali govorice. Četrta je 
bila atlantska rasa, peta ali da
našnja pa se imenuje (Adamo
va) arijska (indoevropska) rasa. 
Zametki šeste rase so danes že 
pristoni, saj se razvoj ras prekri
va po nekaj stoletij. Ta rasa se 
imenuje ameriška rasa. Sedma 
rasa pa bo nosila naziv Otroci 
Boga in bo z našega stališča 
predstavljala prave velikane, 
tako v intelektualnem in duhov
nem, kot v telesnem smislu. 

P O G O V O R S K O L E S A R J E M S E R G E J E M K A U Č E V I Č E M — N E K A T E R I H C I L J E V N E O S V O J I Š S P R V I M P O S K U S O M 

^^Beg iz vsakdanjosti se mi ni posreiil 
zato sem zaiel isliati smisel tukaH" 
Nekateri ljudje nosijo v sebi strast do potovanj. 
Prepričani so, da bodo v novi deželi uspeli ures
ničiti vse tisto, za kar v vsakdanjem okolju ni
majo dovolj poguma, volje ali ne najdejo vzroka, 
zakaj se ne morejo vklopiti v njega. Ti ljudje na
jvečkrat ne potujejo s potovalnimi agencijami ali 
drugimi organiziranimi skupinami. Iščejo zelo 
nenavadne cilje potovanj in največkrat so takšne 
tudi poti, ki vodijo do njih pa tudi načini za pre
magovanje le-teh. 

Sergej Kaučevič na začetku poti v Ptuju. (Foto: L. Cajnko) 

Mnogi ste lani mogoče prebrali intervju 
v Tednil<u s triindvajsetletnim Ptujčanom 
Sergejem Kaučevičem, ki se je odločil, da 
se bo s kolesom podal v severno Afriko. 
Nekateri med vami ste se ob tem vprašali:" 
Le zakaj se ta fant tako kaznuje? To ni zgolj 
dokazovanje." V Sergeju je dozorela 
odločitev in 20. avgusta se je podal na pot. 
Na njegovem kolesu smo lahko videli vso 
tisto najnujnejšo opremo, ki jo mora imeti 
popotnik. Največ je bilo tehničnih stvari, 
da bi s fotografi jami, posnetki in ostalim 
gradivom pozneje tudi nam pričaral čare 
teh dežel. Toda cilja ni dosegel. Ne zato, 
ker bi si medtem časom premislil. V nas
lednjem pogovoru smo poskušali izvedeti, 
kaj mu je preprečilo osvojiti cilj. 

TEDNIK: Kaj te je zaustavi lo na 
poti do zastavl jenega clja? 

Sergej Kaučevič: "Ce se zdaj postavim 
v tisti čas, v id im, da sem imel na začetku 
poti zelo veliko želja in zaupanje vase. Ni
koli niti pomisli l nisem, da mi ne bo uspe
lo. 

Ko sem prišel v slabo poznane predele 
Maroka, sem med domačini doživel po
vsem drugačen sprejem, kot sem 
pričakoval. Mogoče sem bil malce naiven 
in nisem upošteval nekaterih nasvetov 
okrog položaja v severni Afriki." 

TEDNIK: Kaj je bil tisti glavni 
vzrok, da si se odločil za vrnitev? 
Ver jetno si bil večkrat v precepu, 
preden si se odločil . Najver jetneje si 
se mora l hitro odločit i . 

Sergej Kaučevič: "Najprej sem posku
šal pobegniti s kolesom, vendar mi kljub 
večkratnim poskusom ni uspelo. Odločil 
sem se, da bom s potovanjem nadaljeval 
po svojem načrtu. Kljub temu, da nisem 
veren, sem prosil boga za pomoč in mu 
ubljubil, da če mi uspe priti iz te godlje — 
grem naravnost domov. Začel sem opu
ščati idejo o nadaljevanju poti." 

TEDNIK: Že nekajkrat si omeni l , 
da si v Maroku imel težave. Se nisi 
mogel vklopiti v to deželo? Latiko 
poveš natančneje , kaj je bilo? 

Sergej Kaučevič: "Eden od vzrokov je 
gotovo bila ta razlika v kulturi. 

Najprej sem načrtoval pot po Evropi in 
po Španiji, da bi počasi spoznaval menta-
liteto ljudi ter da bi bil lažji kultumi skok v 
te dežele. Vendar se južna Španija in se
verni Maroko razlikujeta kot dan in noč. 
Izkušnje po Evropi mi niso veliko koristile, 
mogoče sem pridobil na fizični sposob
nosti. 

Že prvi vtis v Maroku je bil zelo neprije
ten, saj se njihov način komuniciranja zelo 

razlikuje od našega. So zelo agresjvni, 
temperamentni in izjemno čustveni. Če si 
jim simpatičen, misl iš, da so okrog tebe 
sami homoseksualci, ker se do tebe tako 
vedejo. Če pa j im nisi všeč, nikoli ne veš, 
kaj se ti bo zgodilo. Neke zmerne poti ne 
poznajo. Vedno gredo v ekstreme. Priz
nam, da me je vsega tega bilo strah, spoz
nal sem, da knjige tudi vsega ne povedo. 
Veliko sem prebral o teh deželah — toda 
realnost je povsem drugačna. 

Ko sem spoznal, da se med domačini 
ne znajdem najbolje, sem zavil v manj 
obljudene predele Maroka. Tam sem na
letel na skupino, ki se ukvarja prekup
čevanjem droge. To je pri njih nekaj pov
sem običajnega in pogosti pojav. Ob 
našem prvem kontaktu sem menil, da bo 
stvar enostavnejša in ne bo nič nevarnega. 
Pojasnevati sem jim pričel, da sem le po
potnik in nimam tovrstnih želja in ne de
narja. Takoj so imeli pripravljeno novo po
nudbo, jaz bi jo prepeljal le mimo polici j
skih postaj. Tudi to ponudbo sem zavrnil... 
V literaturi sem namreč veliko prebral o 
strogem policijskem režimu, ki ga ima 
tamkajšnja policija zlasti do tujcev. Za po
sedovanje večjih količin droge pa je pri 
njih predvidena smrtna kazen." 

TEDNIK: Verjetno si moral imeti 
veliko taktike in domišl j i je , da se ti 
je uspelo izmuzniti iz tega klop-
čiča. . . 

Sergej Kaučevič:" Kar naprej se mi je 
zdelo, da gledam fi lm in nisem se mogel 
sprijazniti z dejstvom, da se to dogaja 
meni. Po naravi nisem preveč pogumen, 
zato sem se odločil za beg. Že po prvem 
neuspelem poskusu so mi ti ljudje dali ve
deti, da se ne šalijo. Opazil sem, da imajo 
z menoj zelo resne namene pri dosegu 
svojih ciljev. Takrat mi je postalo vedno 
bolj jasno, da sem ogrožen in v veliki ne
varnosti. Uvidel sem, da imam samo dve 
izbiri; da ostanem tudi jaz prijazen, ker z 
nasiljem tam zelo malo dosežeš ali pobeg
nem. Toda njihova mreža je bila vedno 
gostejša in vedno manj priložnosti za beg. 
Pri mafijskih poslih si domačini pomagajo 
tako kot naši kmetje pri kmečkem delu. Za 
njih sem bil 'nekakšna potujoča naložba'. 

Vedno znova so mi ponavljali: 'Samo to 
narediš in lahko nadaljuješ DOt.' Večkrat 
sem slišal to njihovo izjavo - bolj me je 
postajalo strah. Če se človek prevečkrat 
zahvali, ni iskren in tako je tudi pri teh 
obljubah. Prepričan sem, če ti kdo kar na
prej obljublja, kako bo vse v redu, že vna
prej veš, da se ne bo dobro izteklo. Še da

nes razmišljam, kaj bi se zgodilo z menoj, 
če bi sprejel njihove ponudbe." 

Z A Č E L S E M Z V E R I N S K O 

K R I Č A T I N A K A R S E M S E 

V R G E L P R E D K O M B I 

TEDNIK: Kako pa ti je uspelo po
begnit i . 

Sergej Kaučevič:" V drugem poskusu. 
Iz brezpotja smo prišli na asfaltno cesto 
in takrat je promet postal malo gostejši. 
Večkrat sem zaustavljal avtomobile, ven
dar so fantje iz te klape kazali, da naj gredo 
naprej. Stali smo pred ozkim mostom in 
avtomobili so ga morali prečkati zelo 
počasi. Spomnil sem se nenavadne ideje 
bega. Odvrgel sem vso opremo in začel 
kričati...tako sem kričal, da sem vse šoki
ral. Najbolj jih je presentilo, ko sem 
odvrgel kolo saj so le nepremično gledali 
vame. 

Zagledal sem kombi, ki je prihajal čez 
most... in naenkrat sem dvignil roke in se 
vrgel pred njega. Na hitro smo se spora
zumeli in že sem bil v njem.... to so bile se
kunde..." 

TEDNIK: Bi lahko trdi l , da so se v 
t is tem trenutku, ko si se vrgel pred 
kombi , ustavile tvoje sanje. . .O čem 
si razmišl ja l? 

Sergej Kaučevič:" V tistem trenutku 
sem mislil le na to, da ostanem živ. Spo
minjati sem se začel dogodkov daleč na
zaj, kot da bi na hitro vrtel f i lm... Srce pa 
mi je divje 'razbijalo'...in ta dva Arabca, ki 
sta me vzela v kombi sta mi gotovo rešila 
življenje. Saj bi lahko zaradi tega imela tudi 
onadva težave. Čeprav sem jima dal ves 
denar, sem j ima še danes hvaležen." 

TEDNIK: Izkazalo se je , da so med 
nj imi tudi dobri l judje 

Sergej Kaučevič: "Ko me danes spra
šujejo, nikoli nikomur ne odsvetujem, da 
naj ne hodi v Maroko, ker se tam dogajajo 
samo hude stvari. Dobre in manj dobre l ju
di srečaš povsod. S temi izkušnjami bi mi 
bilo veliko laž je." 

P O T O V A N J E J E L A H K O 

T U D I B E G P R E D 

P R E V Z E T J E M . . . . 

Ž I V U E N S K I H 

O D G O V O R N O S T I 

TEDNIK: Si v t is tem kri t ičnem t re 
nutku dobil mogoče odgovor, zakaj si 
se od loč i l za po t? 

Sergej Kaučevič:" Velikokrat razmiš
ljam o tem, kaj je tisto, kar me žene. Bilo 
bi preveč ' igrano,' zlagano, če bi rekel, da 
je bilo na vseh mojih dosedanjih potovanj
ih s kolesom vse idealno, da sem se ved
no imel odlično. Veliko je tudi grenkih tren
utkov, ko mi je bilo težko in bi veliko raje 
bil kje drugje. Ko je mrzlo, ko dežuje in si 
pod mil im nebom, začnem razmišljati, za
kaj počnem te stvari... in doslej še nisem 
našel pravega odgovora." 

TEDNIK: Je to mogoče beg iz 
vsakdanjega ž iv l jenja. . . 

Sergej Kaučevič: Ko sem pred dese
t imi leti začel trenirati in pozneje potovati, 
je gotovo bil glavni moto ta, da nočem biti 
podoben ostalim vrstnikom. Nisem se 
znašel v tem pridobitniškem svetu. Vse 
bolj sem ugotavljal, da ne spadam vanj. 
Ne vem, kam me bo to v mojem življenju 
pripeljalo, toda ko začutim, da moram po
begniti, to tudi s t o r i m . " 

TEDNIK: Tudi beg pred nekater imi 
ž ivl jenjskimi odgovornostmi. . . 

Sergej Kaučevič: To je zelo dobro 
vprašanje (se zamisli). Mogoče je tudi ne
kaj na tem. Za svoje življenje se čutim od
govornega s tem, da dosedaj še nisem 
prevzel odgovornosti za koga dmgega. 

Zanimivo je tudi to, da se doslej nisem 
dobro počutil v nobeni družbi. Ne v razre
du, ne na praksi, ne takrat, ko sem opravl
jal pripravništvo...Mogoče sem preveč 
samotarski ...najraje imam vse v svojih 
rokah in vse delam v lastni iniciativi." 

TEDNIK: Si kdaj razmiš l ja l , da bi ti 
kaj storil za boljše odnose, da bi se 
približal l judem. . . 

Sergej Kaučevič: "Delam tudi na tem. 
Včasih mogoče prehitro obupam nad l jud
mi . Zame je največkrat prvi vtis človeka 
ostal tudi zadnji in edini, kar gotovo ni v 
redu. Verjetno se preveč ukvarjam sam s 
seboj in premalo z drugimi. Nekako se 
počut im nemočnega in zelo hitro obupam 
nad l judmi." 

N A M N O G A V P R A Š A N J A 

L A H K O D O B I Š O D G O V O R E 

D O M A 

TEDNIK; To je zelo pomembno tudi 
na potovanjih. Na nekatera vprašanja 
lahko dobiš odgovore že doma. 

Sergej Kaučevič: "Veliko sem se pogo
varjal z l judmi, ki potujejo ali veliko raz
mišljajo o odnosih med l judmi. Nek prija
telj mi je povedal, da je nekoč veliko poto
val... zdaj pa je prišel na to stopnjo, ko mu 
ni potrebno več hoditi okrog, ker v svoji 
vsakdanji službi najde toliko lepih stvari, 
da mu ni potrebno več nikamor iti. Zaen
krat še nisem dosegel te njegove ugotovit
ve, zaradi tega bom mogoče moral še kam 
oditi. Ugotoviti moram, kdo sem in najti 
nek smisel obstoja. Dobiti želim odgovor 
zakaj bivam, v čem je moje poslanstvo." 

TEDNIK: Zadostuje za to tudi t u 
ristično potovanje. . . 

Sergej Kaučevič: "Mogoče... Vpraša
nje, če je smiselno početi takšne stvari, 
kot sem jih jaz počel." 

TEDNIK: Prepr ičana s e m , da bi 
veliko tvojih vrstnikov in mogoče ne 
koliko mlajš ih od tebe takrat , ko si 
šel na pot, rado bilo v tvojem polo
ža ju . Saj so s tem povezani tudi s la
va , pogum in medi jska pozornost. 

Sergej Kaučevič: "Dolgo časa sem kalil 
svoj popotniški karakter. Najprej sem ve
liko kolesaril po Sloveniji, nato po Evropi... 
in mogoče je ta moja odločitev samo 
osvojiti severno Afriko bila še prehitra. Kot 
da ji še ne bi bil dorasel. 

Zelo dobro razumem ljudi, da pridejo v 
leta in se začnejo spraševati, če so dosegli 
to, kar so želeli. Vsak od nas ve, kaj si je 
nekoč želel in grenka je ugotovitev, da se 
njihovo življenje ne sklada s tem. Potem 
se vrstijo vali nezadovoljstev. 

Za potovanje se odločam tudi zaradi 
tega, ker se iz vsega tega tudi veliko 
naučiš in potovanja veliko prispevajo k du 
hovni rasti človeka. Če pa se človek poda 
na potovanje zaradi klubovanja ali iz pro
testa ter medijske pozornosti- ne bo imel 
od vsega tega nič. 

Zdi se mi , da sem na poti kljub vsem 
težavam bil veliko bolj komunikativen kot 
sem sicer. V moji okolici je prav gotovo 
veliko ljudi, ki bi jih želel spoznati pa ni
mam dovolj volje ali priložnosti, da bi 
prišel z njimi v kontakt. Ko mi bo enkrat to 
uspelo - mogoče sploh ne bom več čutil 
potrebe, da moram kam oditi." 

M O G O Č E M l N E B O V E Č 

P O T R E B N O N A D A L J E V A T I 

N E D O K O N Č A N E P O T I V 

A F R I K O — S A J B O M 

P O S K U Š A L N A J T I S M I S E L 

D O M A 

TEDNIK: Če sem te prav razumela 
se še odločaš, če se boš ponovno po
dal na pot? 

Sergej Kaučevič: "Ko sem prišel nazaj, 
sem večkrat ponovil, da je srečna vrnitev 
tudi konec mojih tovrstnih avantur. Zdaj je 
od tega minilo že nekaj mesecev in ne go
vorim več, da ne bom več šel. V tem tre
nutku poskušam prevzeti vso odgovor
nost za svoje življnje. Začel sem iskati 
službo. Kot elektrotehnik nisem dobil pri
ložnosti. Bil sem na tleh in se prijavil za 
smetarja. Direktor je deiai, da to ni zame, 
zato sem iskal naprej. Čisto po naključju 
sem se znašel v poslu z alarmnimi napra
vami in ni mi žal. Vsako življenje je pove
zano tudi z materialnimi dobrinami in ko 
sem si zadal nalogo, da se bom začel sam 
preživljati- me vse to toliko okupira, da ni
mam možnosti sploh kam iti. Spoznal sem 
še nekaj, da je znati z ustvarjenim dohod
kom preživeti, veliko večja avantura kot 
spoznati A f r i ko . " 

TEDNIK: Ali iščeš kdaj te naravne 
lepote, ki te na poti tako pr iv lači jo, 
tudi v našem okolju? 

Sergej Kaučevič: Zan im i vo , da na 
potovan j ih najbol j už i vam ob s o n č 
nem zahodu . Tud i , če s e m ves dan 
kolesar i l , s e m se fan tas t i čno poču t i l , 
ko s e m opazova l razkošje barv s o n č 
nega zahoda in s l iša l le naravo . . . 
Doma tega nikol i ne p o č n e m . Na pot i 
s e m več noč i prebedel in o b č u d o v a l 
zvezde, ko pa p o g l e d a m zdaj zvezde 
skozi okno , ne o b č u t i m nič p o s e b 
nega. Nauči t i se b o m m o r a l t ud i v 
svo jem vsakdan jem oko l ju naj t i st ik z 
naravo. Prepr ičan s e m , da je vel iko 
pr i jetn ih pot i v naši najb l ižnj i oko l i c i . 
Vedno bol j r a z u m e m t is to g o s p o , ki 
m i je zelo odkr i to poveda la , da j i sp l oh 
ni všeč , da se odp rav l j am v A f r i ko , saj 
je p repr ičana, da ne p o z n a m S love
ni je. Zdaj b o m nekaj časa upoš teva l 
n jen n a s v e t . " 

Marija SJoJnjali 



ORMOŽ / P R E D A V A N J E D R . G R M I Č A 

O natistiini ideologiji 
Na povabilo ljudske univerze je o na

cistični ideologiji in njenih zločinih preda
val naslovni škof, mislec in humanist dr. 
Vekoslav Grmič. V prostorih knjižnice or
moške osnovne šole se je zbralo precejš
nje število poslušalcev, ki so z navdušen
jem spejeli predavanje misleca, "ki je do
sledno na svoji poti s ci l jem, da se č im bolj 
pribljiža resnici, ne glede na posledice. 
Tudi za ceno, da ostaja v hiši, kjer prebiva. 

sam," kakor je v nagovoru dejal Ernest 
Vodopivec, direktor Ljudske univerze v Or
možu. Dr. Vekoslav Grmič je ob tej pri
ložnosti predstavil svojo novo knjigo z na
slovom Moja misel, ki je izšla konec mi 
nulega leta in obsega razmišljanja o 
strpnosti in sožitju, svobodi in odgovor
nosti, dialogu med l judmi, politiki in morali 
ter misli o moralni razsežnosti NOB. 

Po predavanju je bila na prodaj itnjiga Moja misel, l(upcem pa je 
avtor dr. Grmič poleg podpisa dodal še / rakšno misel. 

GORIŠNICA / OKROGLA MIZA O RAZVOJU KMETIJSTVU 

Kmetijstvo in podeželje 
sta tesno povezana 

"Vstop v evropsko skupnost ima po
sebno merilo, kajti z njim se bodo povečali 
tudi skupni prihodki. Nov dohodek na 
kmeta se bo prilagajal na nov način proiz
vodnje in tudi ta se bo morala povečati. 
Potrebno bo vzpostaviti tudi dogovor o 
trgovanju z drugimi državami, predvsem 
pa iz skupne blagajne pridobiti kar največ 
denarja za subvencije. Bojim se tudi orga
niziranega nastopa v skupnosti," je med 
drugim dejal Ivan Obal, državni sekretar in 
namestnik ministra za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano na petkovi orkogli mizi 
v Gorišnici. Posvet o strategiji razvoja 
kmetijstva v občini je pripravila komisija za 
kmetijstvo gorišniške občine, med teme v 
razpravi pa je uvrstila tudi vlogo kmetijske 
zadruge pri razvoju kmetijstva, namakalne 
sisteme, kmetijsko svetovalno službo ter 
srednješolsko izobraževanje na področju 
kmetijstva. 

Sodelovanja z občani si v gorišniški 
občini v prihodnje želijo še več in dobro 
obiskana petkova okrogla miza o kmetij
stvu je pokazala, da so na dobri poti. 
Kmetje v omenjeni občini so organizirani 
predvsem v sklopu Kmetijske zadruge, 
osrednje mesto dobivata namakalni za
drugi Gajevci — Placerovci ter Formin, 
kmetje pa se ubadajo predvsem s teža
vami v prodaji svojih proizvodov. Po be
sedah Ivana Obala se tržni redi v Sloveniji 
počasi urejajo, sedaj imamo le dva; pri 
sladkorni pesi in pšenici, v pripravi pa je 
tudi tržni red pri mleku. Po njegovih bese
dah se tako lahko vzpostavijo tržni cilji, 
potrebno pa je postaviti neko ciljno ceno. 
Letos naj bi v Sloveniji iz državne blagaj
ne kmetijstvu namenili le 16 milijard to
larjev, kar je po Obalovih ocenah mnogo 
premalo, da bi lahko na ministrstvu dali 
enake subvencije kot lani. Kot smo lahko 
slišali, bodo zmanjšali obrestne mere za 
10 odstotkov pri regresiranju kmetijstva. 
Letošnja novost pri regresiranju so obno
ve vinogradov, tem namenjajo 600 mil i jo
nov tolariev, v prihodnje pa naj bi obnovili 
okrog 650 hektarjev vinogradov. 

Smiljan Juvan iz Vodnogos
podarskega biroja Maribor je povedal, da 
se 180 hektarjev kmetijskih površin od 
skupno 316 hektarjev v gorišniški občini 
že namaka, obe zadmgi imata danes veli
ko članov, v pripravi pa je tudi nov nama
kalni sistem s 790 hektarji površin. Ta naj 
bi povezoval Gorišnico, Moškanjce, So-
betince in Strelce, Mira Eldbaher, Kon
zorcij za namakanje Podravja, pa je de
jala, da bi ob tem morali najti možnost 
enotnega namakalnega sistema in skup
nega črpališča. 

O trženju s kmetijskimi pridelki ter o 
novh smernicah na tem področju je govo
ril direktor KZ Ptuj StanislavTomanič. De
jal je, da je največja naloga, ki jo želijo v 
KZ izpeljati, izgradnja velikega skladišča 
na Ptuju s hladilnico ter ustreznim prosto
rom za pakiranje kmetijskih proizvodov. 
Poudaril je še, da se pri zadrugi ne želijo 
direktno vezati na industrijo, kljub temu, 
da jih država še ni uvrstila v tržni red. 

Le 30 učencev in učenk iz naselij bivših 
KS v občini Gorišnica obiskuje program 
kmetijskega srednjega izobraževanja, kar 
je po besedah ravnatelja ptujske kmetij
ske šole Vladimirja Korošca zelo malo. 
Menil je, da so potrebni predvsem do
polnilni programi izobraževanja na po
dročju kmetijstva, v pripravi pa je tako 
višješolski program. 

Ivan Obal je tudi poudaril, da morajo biti 
namakalni sistemi v prihodnje za kvalitetno 
pridelavo sadja, zelenjave, saj je to nujni 
agrotehnični ukrep. Po njegovih besedah je 
Slovenija res pozabila na Haloze in na še ne
katere dmge kraje pri nas, vendar je v pri
pravi že nov zakon, ki ne bo vključeval samo 
demografsko ogroženih krajev, temveč tudi 
dmge — industrijske, ki potrebujejo pomoč 
države. Tudi zakon o dopolnilnih dejavnos
tih po Obalovem mnenju ni potreben za do
polnilno dejavnost v kmetijstvu, kajti za trg 
je po njegovih besedah potrebno le zdravst
veno potrdilo. 

TATJANA MOHORKO 

LANCOVA VAS / FOLKLORISTI SO IMELI LETNO KONFERENCO 

Letos povabilo no 
nizozemski folklorni festival 

Folk lor is t i iz Lancove vas i so tud i v 
l a n s k e m letu vel iko nastopa l i d o m a in 
v tu j i n i , š tev i lna gos tovan ja pa so za
pisa la u s p e š n o leto 1 9 9 5 . Prav to so 
poveda l i tud i na letni kon fe renc i , ki so 
jo pr iprav i l i m inu l i konec tedna. V 
d ruš tvo so spreje l i nekaj nov ih č la 
nov . Le tos so fo lk lor is t i prv ič nastopi l i 
v Ma jšpe rku in v Mar i bo ru , korant i pa 
ima jo v t e m č a s u na jveč dela s pr ip ra
v a m i na pust . 

P redsedn ik FD Lancova vas Janko 
Jerenko je m e d d r u g i m deja l , da o s 
rednja na loga č lanov v d ruš tvo še 
zmera j os ta ja ohran jan je l judskega 
iz roč i la . " V s i , ki v d ruš tvu de lamo , 
b o m o posk rbe l i , da bo tud i le tošnje 
leto u s p e š n o zap isano z m n o g i m i 
nas top i in gos tovan j i . Začel i s m o že s 

pr ip ravami na miedobč insko revi jo f o l 
k lorn ih skup in , povab i lo i m a m o za 
medna rodn i fo lk lo rn i fest iva la na Ni 
z o z e m s k e m , kot tud i za nas top v Can
kar jevem d o m u , skozi vse leto pa bo 
vabi l za nas tope še ve l iko. Naše pe
s m i , p lese, izv i rno g lasbo in šege 
s m o predstav i l i že m n o g i m , tud i letos 
j ih n a m e r a v a m o strn i t i p o v s o d na 
nas top ih . P redvsem si že l im , da bi 
lahko na s rečan ju p r ihodn je leto p o 
novno rekl i , da s m o vel iko nastopa l i in 
uspešno predstav l ja l i našo fo lk lo rno 
skup ino , prav ta uspešnos t pa je v 
največj i mer i odv isna od nas - č la 
nov , " je na s rečan ju č lanov d ruš tva in 
n j ihav ih gos tov poveda l Janko J e r e n 
ko. 

T. MOLIORKO 

PTUJ / G L E D A L I Š Č E 

Sflflto Strehi odstopil, 
vendar pripravlja predstavo 
ŠELE DVA MESECA JE MINILO, ODKAR JE PTUJSKI MEST
NI SVET PO DOLGOTRAJNIH ŽOLČNIH RAZPRAVAH 4. DE
CEMBRA VENDARLE SPREJEL ODLOK O USTANOVITVI ZA
VODA GLEDALIŠČE PTUJ, ZA VRŠILCA DOLŽNOSTI PA IME
NOVAL DIPLOMIRANEGA GLEDALIŠKEGA REŽISERJA SA
MA STRELCA. TAKO JE GLEDALIŠČE ZATO. DOSEGLO 
CILJ, ZA KATEREGA STA SI PREDVSEM UMETNIŠKI VODJA 
SAMO STRELEC IN VODJA FRANC MLAKAR PRIZADEVALA 
POINA TRI LETA. KMALU PO ODLOČITVI OBČINE, DA GLE
DALIŠČE DEJANSKO USTANOVI, PA s e JE ZAPLETLO. SA
MO STRELEC JE ŽE 2 2 . JANUARJA POSLAL PISMO ŽUPA
NU MIROSLAVU LUCIJU, PREDSEDNIKU MESTNEGA SVETA 
MILANU ČUČKU IN VODJI ODDELKA ZA DRUŽBENE DE
JAVNOSTI KRISTINI ŠAMPERI PURG, V KATEREM JIM JE 
SPOROČIL, DA SE ODPOVEDUJE POLOŽAJU VRŠILCA DOLŽ
NOSTI DIREKTORJA. ZAKAJ? 

Režiser in vd. direktorja Gleda
lišča Ptuj Samo strelec: "Od
stopam z mesta v.d. direktorja, 
bom pa sodeloval kot režiser." 

Samo Strelec: " O d s t o p a m zato, 
ker n i sem dob i l tega, kar je bi lo v 
zadn j ih t reh letih ob l jub l jeno . Na ivno 
s e m p r i čakova l , da bo s 1 . januar jem 
v g leda l i šču res zapos len ih 6 de lav
cev , ki bi lahko f i n a n č n o , o rgan izac i j 
sko , vseb insko in tehn i čno tako j 
pr iče l i z u resn i čevan jem p r o g r a m a za 
leto 1 9 9 6 . Izgubi l s e m zaupanje v u s 

tanov i te l ja zaradi n jegov ih pos topkov 
v zadn j ih dveh m e s e c i h , saj mes tn i 
svet ni p ravočasno sprejel doda tn ih 
ak tov , da bi lahko v pol leta registr i ra l i 
zavod . Ne r a z u m e m , da mi n iso u red i 
li nit i de lovnega razmer ja, čeprav s e m 
delal za zavod vsa j od 4 . d e c e m b r a . 
Ne že l im igrati igre po n j i hovem s c e 
nar i ju . Ugotov i l s e m , da g ledal išče v 
t e m t renutku ne pot rebuje režiser ja. 
B o d o č e m u n o v e m u di rektor ju s e m 
pr iprav l jen pomaga t i , svetovat i pri 
ob l i kovan ju p r o g r a m a in režirat i , če 
m e bo d i rektor povab i l . Kot režiser pa 
t renu tno p r ip rav l jam preds tavo z 
ig ra l cem V l a d o m N o v a k o m Govor 
m a l e m u č loveku avtor ja VVilchelma 
Re icha. Premiera bo prot i koncu fe -
bmar ja ali v začetku m a r c a . " 

Režiser Samo Strelec je torej od
stopil kot vršilec dolžnosti direktorja, 
vendar pripravlja predstavo, priprav
ljen pa je tudi sodelovati kot režiser 
še naprej , ko bo gledališče dejansko 
formalno-pravno ustanovljeno. Na 
občini je bilo v minulih dneh nekaj 
sestankov na to temo. Kaj meni o 
Strelčevem odstopu njegov dolgolet
ni prijatelj in sodelavec ter vodja Gle
dališča ZATO. Franc Mlakar? 

Franc Mlakar: "Presenet i la me je 
ods topna izjava S a m a Stre lca z mes ta 
v rš i l ca do lžnost i d i rektor ja zavoda v 

Vodja Gledališča ZATO. Franc 
Mlakar: "Sedanje situacije ni 
potrebno dramatizirati in ne 
politizirati, saj bo to škodilo 
gledališču nasploh." 

ustanavl janju Gledal išča Ptuj. V zad
n jem tednu s e m večkrat govor i l z n j im 
o nastali s i tuaci j i . Samo je pripravl jen 
umetn iško delovati v Gledal išču Ptuj še 
nadal je, ni pa pripravl jen biti direktor 
zavoda, zato se mi si tuaci ja ne zdi kr i 
t i čna, kajti Samo je prvenstveno režiser 
in deluje na umetn iškem področ ju . 
Razplet si tuaci je v id im v namest i tv i in 
potrdi tv i novega vrši lca dolžnost i direk
tor ja z organizac i jsko-menedžersk imi 
sposobnos tm i , ki bo gledal išče vodi l 
tud i v bodočnos t i . Men im , da nastale 
si tuaci je ni potrebno dramatiz i rat i , še 
man j spol i t izirat i , saj bi namigovanje v 
to smer škodi lo profesional izaci j i gle
dal išča na R u j u . " 

Župan Ptuja Miroslav Luci se je 
tudi osebno zavzemal LA ustanovitev 
g ledal išča. Ali se pridružuje Stre l -
čevemu mnenju o prepočasnem de
lovanju mestnega sveta in neposlu-
hu ustanovitel ja za začetne proble
me gledal išča? 

Miroslav Luci: " M i s l i m , da ni tako 
hudo . Gre za admin is t ra t i vne zadeve, 
bana lnos t i , pri kater ih lahko umetn ik , 
ko t je S a m o , izgubi vo l jo . Lahko bi 

p ravočasno po iska l p o m o č pr i nas , 
m o r d a pa je kr ivda v to l iko na naši 
s t rani , da ga n i s m o vpraša l i , kako m u 
gre. V d e c e m b r u je mes tn i svet sprfe-
jel akt o us tanov i tv i zavoda in i m e n o 
val v rš i lca do lžnost i d i rektor ja ; vendar 
s 1 . januar jem še ni bi lo m o g o č e reg i 
str i rat i zavoda, saj je za to pr i s to jno 
sod i šče , ki pot rebuje več časa . Tako 
Samo še ni moge l bit i zapos len v za
v o d u , ki p ravno - fo rma lno ne obs ta ja . 
Ponudi l i s m o m u p o g o d b o o de lu , 
vendar je žal n i s m o dobi l i podp i sane 
nazaj. S a m o ima rešene o s n o v n e s o 
cialne zadeve s s t a t u s o m s a m o s t o j 
nega ku l turnega de lavca. Zavod p o 
trebuje reg is t rsko š tev i lko za reg is t ra 
c i jo , ki jo bo spreje l mes tn i svet na 
prvi se j i . Prav tako je mes tn i svet že 
potrd i l t r i zunanje č lane sveta zavoda . 
Pri odgovo rn i nalogi v rš i l ca d i rektor ja 
zavoda, ki je hkrat i ume tn i šk i vod ja , 
bos ta S a m u Stre lcu do reg is t rac i je 
zavoda pomaga la Ivan V idov ič iz na 
š ih s t rokovn ih s lužb in n jegov sode la 
vec iz Gledal išča ZATO. Franc Mlakar . 
U p a m , da bo vse v redu. S a m o Stre
lec pr ipravl ja sedaj p reds tavo , v t e m 
m e s e c u je gos tova lo ce l j sko g leda l i 
šče v zameno za p tu jsko K r č m a r i c o . " 

MILENA Z IT PA NIČ 

"Administrativne banalnosti 
otežujejo strokovno delo tudi 
na drugih področjih. Upam, da 
bo vse v redu." 

DORNAVA 

Brez proračunskega denarja - društva ležko preživijo 
Z novo lokalno samoupravo je veliko sprememb tudi na 

področju kulture. V mladi občini Dornava so se pokazale 
večje potrebe po kulturnih dejavnostih. Franc Zagoršek, ki 
vodi komisijo za kulturo in šport je povedal, da j im neko
liko že uspeva, saj nekatera društva ponovno delujejo, ne
kaj pa je novih. 

Doslej kultume dejavnosti in društva niso bila organizi
rana in kulturna dogajanja so bila odvisna od posa
meznikov ali določene skupine ljudi v kraju. 

V krajih sedanje domavske občine so delovale razne 
kulturne sekcije v sklopu gasilskih društev, preko osnov
ne šole ter prosvetnega društva. Med aktivnejšimi društvi 
je bilo turistično društvo Polenšak. 

Največkrat so v gasilskih domovih uredili za te namene 
tudi dvorane. V samostojni občini pa občani pričakujejo 
tudi večjo ponudbo na področju kulture. Društva računajo 
tudi na finančno pomoč iz občinskega proračuna. Toda 

je večino sredstev iz lanskoletnega proračuna bilo namen
jeno za kulturne dejavnosti v bivšo občino Ptuj in sicer so 
po dogovoru morali plačati 807 tisoč tolanev za ptujsko 
knjižnico, ZKO Ptuj in Center interesnih dejavnosti. Za de
lovanje domačih društev prvotno ni bilo namenjenih no
benih sredstev, z rebalansom proračuna so dobila 1,5 m i 
lijona tolarjev. Ta denar so v glavnem porabila za najnuj
nejša vzdrževalna dela prostorov, ki so namenjena za kul
turne dejavnosti. 

Gasilska dmštva dobijo denar za požarno varnost os
taja pa odprt problem za vzdrževanje teh dvoran, ki so 
večnamenske. 

V Dornavi stoji najlepši baročni dvorec v Sloveniji in 
zelo jih skrbi, kaj se bo v prihodnosti dogajalo z nj im. 
Čeprav občina ni lastnik, bomo morali poskrbeti, da bo 
primerno vzdrževan. V njega bi radi vdahnili življenje, saj 
ima zelo lepo dvorano, ki je primerna za razne koncerte in 
druge prireditve, pravi Franc Zagoršek. 

Ob občinskem prazniku nameravamo v prihodnosti or
ganizirati tudi več prireditev. 

Za letos so dmštva oddala programe in v občini bodo 
nekatere zdaj že tradicionalne prireditve; Žetev na Polen-
šaku. Gobarski praznik v Žamencih in Lukarski praznik v 
Dornavi. 

Občina Dornava je tudi med redkimi v Sloveniji, ki ima 
zasebno glasbeno šolo, v njej se zraven mladih glasbe
nikov ustanavlja tudi moški pevski zbor. 

Med zelo aktivnimi dmštvi je tudi Turistično-etnograf-
sko društvo LiJkari, saj je lani pripravilo vrsto prireditev. 

Letošnji občinski proračun sicer še ni oblikovan, toda 
v njem bodo morali nameniti nekoliko več denarja tudi za 
kulturo in šport, dodaja Franc Zagoršek, saj za poveza
nost in življenje občanov prav gotovo veliko prispeva tudi 
kulturni utrip kraja. ^ 5 

Z A V R C / K U L T U R N I P R A Z N I K 

Praznovanja kulturnega dne po vseh vetjih krajih 
PO VSEH VEČJIH KRAJIH, PREDVSEM PA TAM, KJER SO SEDEŽI 
OBČIN, s o PRIPRAVILI DANES ALI V MINULIH DNEH PRIREDITVE 
OB DNEVU KULTURE. ORGANIZIRALA s o JIH POVEČINI DOMAČA 
PROSVETNO-KULFURNA DRUŠTVA, PRIREDITVE PA s o BILE 
IZVRSTNA PRILOŽNOST, DA s e n o NJIH PREDSTAVIJO UČENCI 
DOMAČIH ŠOL IN ČLANI LJUBITELJSKIH DRUŠTEV. 

Bolj velikopotezno kot drug
je so razmišljali v Zavrču, ka
mor je Peter Vesenjak, avtor 
pesniške zbirke V miru rasti žit
ni klas, povabil med drugimi 
znanega igralca in državnega 
svetnika Poldeta Bibiča, poleg 
domačih učencev, dijakov in 
študentov pa je nastopil še igra
lec Bojan Maroševič, ki je napi
sal svoje vtise o zbirki pesmi, 
voditeljica prireditve Nada Ko
tar je na oder povabila še profe
sorico Marijo Svetelšek, ki je 
napisala uvodne misli k zbirki, 

ilustratorja zbirke Franca Simo-
niča in Mirka Zakrajška kot 
predstavnika založbe. Prireditve 
se je udeležil tudi državni sekre
tar za turizem, domačin Peter 
Vesenjak, v imenu občine pa je 
občane pozdravila tajnica obči
ne Danica Putara. Za razliko od 
vseh drugih proslav so morali 
Zavrčani za obisk svoje plačati 
vstopnino, saj je bilo očitno de
narja občine in sponzorjev pre
malo, da bi lahko prireditev 
obiskali kulture željni ljudje 
brezplačno. MZ 

utrinek z završl<ega odra ob dnevu ku / t u re — levo avtor pesniške 
zbirke V miru rasti žitni klas Peter Vesenjak, desno igralec, dobit
nik Borštnikovega prstana in Prešernove nagrade ter državni svet
nik Polde Bibič. 



KuKarsk i nasve t i 
KROFI 

Lepo pozdravljeni spoštovani 
bralci Tednika. Pust je pred vrati 
in z njim tudi tradicionalni pustni 
krofi, ki ne manjkajo v nobeni ku
hinji. 

Krofi nam ne uspejo vedno, 
predvsem zradi tega, ker jih ne 
delamo pogosto, tako kot druga 
peciva in zradi tega tehnike pri
prave nikoli popolnoma ne osvoji
mo. Iz kvašenega testa ali testa z 
rahljalnim sredstvom, je najbolj 
znamenito ocvrto pecivo v Veliki 
Britaniji in Ameriki. Tako, kot tu
di pri nas ga jemo toplega ali 
hladnega. Testo za krofe lahko po 
končani toplotni obdelavi, 
potresemo s sladkorjem, čokolad
nim prelivom ali povaljamo v 
kokosovih kosmičih. 

Testo za krofe najpogosteje 
rahlja kvas. To testo se posreči in 
dobro vshaja le, če so za razvoj in 
razmnoževanja glivic priinerne 
okoliščine. To so: primerna toplo
ta, zadosti zraka, vlage in hrane. 
Vse sestavine testa, moka, tekoči
na, jajce, maščoba, morajo biti 
mlačne, to pomeni, da imajo tem-
paraturo, okrog 30° do 35°C. Og
ret pa mora biti tudi prostor in 
posoda v kateri testo pripravlja
mo. Če testo vzhaja na pretoplem 
prostoru, se lepek spremeni in se 
ne razteza več dobro in je pečeno 
testo suho. Pri 50°C pa, se pre
neha tudi razvoj kvasnic. V testu 
mora biti tudi dovolj zraka, tega 
dobimo v testo s sejanjem moke,, 
nekaj pa ga dobimo v testu tudi z 
gnetenjem. Pregneteno testo ved
no prekrijemo s krpo, ki prepušča 
zrak, da do testa pride zrak, saj je 
ta nujno potreben za razvoj glivic. 
Testo pa varujemo tudi pred pre
pihom. Odpiranje vrat je samo ta
krat nevarno, če je v naslednjem 
prostoru res velika temperaturna 
razlika, drugače pa krofi na odpi
ranje vrat niso občutljivi. Testo za 
krofe mora vsebovati tudi dovolj 
vlage, saj se glivice kvasnice razvi
jejo le ob primerni količini vlage, 
ki jo dobijo v tekočini. Za kvasni
ce je pomembna tudi hrana, ki jo 
dobijo iz sestavin testa, razvoj 
kvasnic pa je počasnejši, če pri
manjkuje sladkorja. 

Najenostavneje testo za krofe 
pripravimo tako, da uporabimo 

mehko moko, jo segrejemo, med 
tem časom pa pristavimo tudi 
kvas. Kvas pripravimo tako, da v 
manjšo posodo razdrobimo kvas, 
prilijemo mlačno mleko, dobro 
premešamo in postavimo na to
plo. Ko se kvas dvigne ga prisipa-
mo ogreti moki. Če kvas diši po 
kislem in alkoholu je z njim vse v 
redu. Prisipamo še rumenjake, 
sladkor, razstopimo maslo ali pri
lijemo v enaki količini olje, testo 
odišavimo z rumom, vanilijem, li
monino lupinico in oranžno lupi-
nico. Počasi prilijemo mleko in na 
hitro ugnetemo nekoliko meh
kejše kvašene testo. Sladkor, ma
slo in rumenjake lahko dodamo 
tudi z mlekom, vendar se nam 
lahko zgodi, da nam del mleka os
tane, s tem tudi del sladkorja, ki 
je v testu zelo zaželjem tudi pri 
vshajanju in je že ena možnost, da 
testo ne bo tako lepo vzhajalo, 
kot bi lahko. Recepture, ki vsebu
jejo za krofe manj maščobe so 
boljše. Maščoba med vzhajanjem 
objame glive kvasovke in jim ne 
dopušča, da bi primerno rahljale, 
oziroma dvigovale testo. Testo z 
roko, kuhalnico, ali električnim 
mešalnikom mešamo tako dolgo, 
da se loči od posode in rok. 

Testo pokrijemo s prtom in ga 
damo na toplo vzhajat. Ko je tes
to vzhajalo enkrat več, kot ga je 
prvotno bilo, ga razdelimo na 
mnajše kupčke, največ s težo 4 
dekagramov, jih na delovni povr
šini hitro zaokroglimo z roko, po
novno položimo na pomokan prt 

in pustimo vzhajati. Med krofe na 
pomokanem prtu delamo razmah 
vsaj dveh prstov. Medtem, ko kro
fi ponovno vzhajajo, vlijemo v ko
žico približno za tri prste visoko 
olja, oziroma maščobe in ga se
grejemo. Maščoba mora biti se
greta na 180°C. Če je prevroča, se 
krofi prehitro ocvrejo in so v sre
dini surovi. Idealna temperatura 
testa preden ga cvremo je 24°C. 
Krofe v vročo maščobo polagamo 
vedno z zgornjo — vzhajano polo
vico navzgor in posodo pokrije
mo. Medtem se v posodi dvigne 
oziroma vzhaja tudi spodnja 
stran. Nekateri testo oziroma 
oblikovane krofe tudi obračajo 
vendar to ni potrebno, tisti, ki pa 
krofe režete, jih ne režite z razni
mi kozarci ah skodelicami z 
dnom, ker s tem v krof stisnete 
tudi nekaj zraka, ker ni imel 
možnosti izhajati in zaradi tega 
lahko imajo vaši krofi v sredini 
luknjice. Pa še nekaj ob koncu naj 
vam ne vzame volje, če vam prvič 
ne bodo uspeli, v drugo ali tretje 
je uspeh zagotovljen. 

Okusne pustne krofe vam že-
Um. Nasvidenje. 

KROFI: POTREBUJEMO: 1 KG MEHKE 
MOKE, 5 DAG KVASA, 1 DAG SOLI, 7 RU
MENJAKOV, 7 DAG SLADKORJA, 7 DAG 
MASLA, 0,5 DL RUMA, 1 VANILIJ, 5 DL 
MLEKA, OLJE ZA CVRENJE, SLADKOR ZA 
POSIP, MARMELADA ZA POLNJENJE. 

Natančna priprava je opisana v 
zgornjem sestavku! 

Nada Pignar 
Učiteljica kuharstva 

KRVODAJALCI 
23. JANUAR — Stanislav 

Nemec, Mihovci 32, Velika 
Nedelja; Marjan Toplak, 
Mladinska 4, Kidričevo; 
Milan Arnuš, Arbaiterjeva 
8, Ptuj; Avguštin Ros, 
Plajnsko 7, Majšperk; Jože 
Galun, Stogovci 14^ Ptujska 
Gora; Bogdan Simenko, 
Gruškovje 11, Podlehnik; 
Mirko Fruk, Apače 221; 
Branimir Avguštin, Stopno 
14/a, Makole; Branko Fer-
lež, Lackova 7, Kidričevo; 
Ivan Strelec, Zgornja Haj-
dina 78, Hajdina; Andreja 
Gajšek, Žetale 99; Franc 
Prelog, Markovci 52; Mar
jan Avbel, Majšperk 76; 
Bruno Skuber, Ulica B. 
Kraigherja 26, Kidričevo; 
Anton Skuber, Pobrežje 
86/a, Videm pri Ptuju; Bran
ko Vajskopf, Ulica 25. Maja 
3, Ptuj; Mirko Sambolec, 
Župečja vas 2/a, Lovrenc na 
Dravskem polju; Stanko Jan-
žekovič, Prerad 40, Polen-
šak; Janez Kline, Dolane 25, 
Cirkulane. 

25. JANUAR — Peter 
Petek, Starošmce 5, Cirk-
ovce; Roman Šmigoc, Ulica 
25. Maja 4, Ptuj; Franc 
Hentak, Stanošina 29/c, 
Podlehnik; Ivan Faget, Or
moška 1, Ptuj; Tomaž Hab-
janič, Ulica 5. Prekomorske 
4, Ptuj; Janez Janžel, Za-
bovci 11, Markovci; Marjan 
Kirbiš, Markovci 13; Josip 
Hajdinjak, Ul . 25. Maja 8, 
Ptuj; Jože Muhič, Mala vas 
7, Gorišnica; Janez Murko, 
Vitomarci 33; Franc Kla-
neček. Spodnja Hajdina 21; 
Franc Mihelič, Volkmerje-
va 5, Ptuj; Franc Čeh, Pod-
vinci 73, Ptuj; Anka Potrč, 
C. 14. Divizije 3, Maribor; 
Marjan Žunkovič, Brunšvik 
64, Rače; Stanislav Večer-
nik, Zg. Duplek 89/a; Jože 
Herjavec, Cesta 4. julija 33; 
Matjaž Pišotek, Leskovec 
25, Pragersko; Jože Ozmec, 
Panonska 5, Maribor; Dar
ko Nerat, Selška c. 40, Ptuj. 

P r i p r a v l j a m a g . BOJAN SINKO, s p e c . k l i n . p s i h . 
K A K O O B V A R U J E M O D U Š E V N O Z D R A V J E 

Nekateri posebni vidiki 
duševnega zdravja 
otrok in mladostnikov 
POMEN VRSTNEGA 
REDA IN STAROSTNIH 
RAZLIK MED OTROCI 
v DRUŽINI 

Starši se večkrat čudijo, ker 
so njihovi otroci tako različni, 
čeprav so jih domnevno enako 
vzgajali. Del dogovora na zas
tavljeno vprašanje je v tem, da 
niti dva otroka, čeprav sta is
tih staršdev, nimata povsem 
enake dedne zasnove in se 
zato različno odzivata na svet 
okoli sebe. To z drugimi bese
dami pomeni, da se sicer po
dobna vzgoja nekoliko različ
no zrcali v enem ali drugem 
otroku. Seveda si bratje in se
stre po značaju niso spet po
vsem različni. 

Drugi del odgovora pa je is
kati v dejstvu, da v resnici niti 
dva otroka v isti družini nista 
deležna povsem enake vzgoje, 
da ne rasteta v povsem enaki 
prihološki situaciji, čeprav se 
staršem na prvi pogled zdi, da 
je tako. Vemo na primer, da 
je posebnega psihološkega 
pomena vrstni red med brati 
in sestrami. Prvorojenčka pri
čakujejo v družini mnogo bolj 
burno in se potem z njim na
jveč ukvarjajo. Ko starši ob 
rojstvu drugega otroka neko
liko "pozabijo" nanj — v res
nici ali pa se samo tako zdi — 

se bo tak otrok počutil mnogo 
bolj odrinjenega, osamljenega 
ali prikrajšanega kot na pri
mer drugorojeni otrok ob ro
jstvu mlajšega brata ali sestre. 
Neugodno za prvorojenca je 
tudi to, da starši prezgodaj 
pričakujejo od njega, da bo 
ravnal zrelo, odraslo in samo
stojno, na primer, da bo pazil 
na mlajše in bo zanje nekako 
odgovoren. Včasih ima to se
veda pozitivne posledice. Pr
vorojenci kažejo torej nekoli
ko drugačne poteze značaja 
kot njihovi mlajši bratci in se
strice. Najmlajši otrok raste 
seveda v drugačni psihološki 
situaciji in razvije v skladu s 
tem tudi nekoliko drugačne 
značajske poteze. Za te otro
ke obstaja nevarnost, da v njih 
starši, zlasti matere, predolgo 
vidijo "majhne" otroke in jih 
zato razvajajo ali jim spre
gledajo razne prestopke, zato 
lahko imajo probleme pri osa
mosvajanju. 

Spet je drugačna situacija 
otrok, ki se rodijo med najsta
rejšimi in najmlajšimi. Ti so po
gosto čustveno prikrajšani, 
ker so v vrsti otrok najmanj 
"opaženi". Značilno zanje je, 
da morda ravno zato iščejo lju
bezni in priznanja med vrstniki. 

Naslednjič pa še nekaj več o 
tej temi. 

mag. Bojan Sinko 

Nagradno turistično 
vprašanje 

v deželi kurentov vlada nemir. Kurentov zvonec 
že od petka naznanja, da se kurentovanje bliža 
in da bo v deželo kmalu prišla pomlad. Od po
nedeljka do sobote bodo skupine kurentov 
obiskale vse mestne občine v Slovenije. 

Ž u p a n o m bodo izroč i le pos lan ice z 
v a b i l o m , da si og leda jo p tu jske pust 
ne pr i red i tve, ki se bodo pr ičele v so
bo to . Župan mes tne obč ine dr. M i ros 
lav Luc i j i m je v pos lan ic i m e d d r u g i m 
nap isa l : "Pos lans tvo kurentov , ki j ih 
tud i le tos poš i l j amo v vaše m e s t o , ra
zumi te kot s i m b o l i č n o dar i lo našega 
mes ta , ki v a m s tem želi pomaga t i pri 
odgan jan ju zla in pri vzpostav l jan ju 
vsega d o b r e g a . " Župane mes tn ih 
o b č i n in nekater ih sosedn j i h je župan 
povab i l tud i na ples v m a s k a h , ki bo v 
r o m a n s k e m palac i ju p tu jskega gradu 
v petek, 16 . februar ja . Na pustn i petek 
b o d o župan i mes tn i h obč i n v Ptuju 
tud i delal i . Pred večerno zabavo se 
b o d o zbral i na posve tu , na katerem 
bodo prevetr i l i de lovno grad ivo zako
na o mes tn i h o b č i n a h in se opredel i l i 
do grad iva s lužbe za re fo rmo lokalne 
samouprave pri vladi R Sloveni je, ki 
ima delovni naziv "Stal išča obč in , v ka
ter ih so sedeži upravnih enot oz i roma 
imajo na svo jem območ ju mes ta , pa 
n iso mestne obč ine . " 

V prv i le tošnj i izdaji š t i r ih ser i j p r i 
l ožnos tn ih znamk sta izšli tud i dve s 

p o d o b o kurenta. Gre za eno naj lepš ih 
s lovensk ih znamk, ki je izšla v 
zadn jem č a s u in je Iz jemno p o m e m b 
na za p r o m o c i j o Ptuja in n jegove o s 
rednje pr i redi tve — kuren tovan ja . Če 
jo b o m o nalepel i na pr i ložnos tno k u 
ver to , ki je prav tako izšla ob le toš 
n jem kuren tovan ju , v kater i bo vab i lo 
pr i ja te l jem za ob isk p tu jsk ih pus tn ih 
pr i redi tev, b o m o naredi l i ve l iko . Č i m 
več bo takšn ih vabi l te dn i odš lo iz 
Ptuja, več j i bo ob isk in pr i redi tev bo 
še pr idob i la na p o m e n u . 

Razstava Ivanke Krasne je bi la na 
ogled v razs tav išču pod g r a d o m , Pre-
š e m o v a ul ica 3 7 . Nagrado bo prejela 
Klavdija Budja iz Kajuhpve ulice 1 v 
Ptuju. Čestitamo! 

Današn je vp rašan je je povezano z 
le tošn j im ku ren tovan jem in je eno na j 
lažjih dos le j . Katero po vrst i j e 
letošnje kuren tovan je? Nagrada za 
pravi len o d g o v o r so muze jske pub l i 
kaci je in druž inska vs topn i ca za og led 
muze jsk ih zbirk. 

Odgovore p r i čaku jemo v u red 
n iš tvu Tedn ika , Ra ičeva u l ica 6 , do 
16. februar ja . 

Letošnja zima je nekoliko 
vstrajnejša od preteklih. Nad 
vremenom se ne kaže hu-
dovati, ker narava svoja od
stopanja običajno izravna. 
Tudi ta zima, ki doslej ni bila 
preostra, je s svojo snežno 
odejo jesenske posevke in 
drugo rastlinje dobro ob
varovala pred pozebo, zem
ljo pa dobro napojila z zim
sko vlago kot zalogo za 
sušne dni v času vegetacije. 

Zima se bo skoraj umak
nila. Ob Valentinovem (go-
duje 14. februarja), ki ima 
ključ od korenin, se prično 
pretakati rastlinski sokovi 
po rastlinah, če pa bo tak
rat še prihladno pa bo zag
otovo zimo iz dežele teden 
dni kasneje pregnal kurent. 
Vrtičkarji se kljub razvle
čeni zimi že pridno priprav
ljamo na predspomladan-
ska opravila v vrtu. 

V SADNEM VRTU se v 
času rezi ni potrebno ozirati 
pri tržnih pridelovalcih, saj ti 
v krajšem času ne zmorejo 
obrezati večjega števila 
drevja, kot to uspejo sadjarji, 
vrtičkarji opraviti pri malem 
številu sadnega drevja za 
vsako sadno vrsto in sorto, v 
najprimernejšem času. 

Sadno drevje in drevnine 
režimo na suho, ko je v 
dobi zimskega mirovanja in 
na zeleno v času vegetacije. 
Pri rezi na suho se opravi 
največji del krajšanja in iz
rezovanja vej, od mladih 
poganjkov do starejših vej. 
Pri tej zimski rezi pa v dre
vesni krošnji nastane več 
manjših in veqjih ran, kot 
pa to pri letni rezi, ko iz
rezujemo ali krajšamo le 
mlade še neolesenele mla
dike. Med dejavniki, ki na
rekujejo najprimernejši čas 
rezi, je med drugim tudi 
čas, ko bodo nastale rane 
pri rezi, najhitreje in naj
lažje zaraščale. Rane naj
bolje celijo po zgodnji spo
mladanski rezi, ko preneha 
zimska zmrzal in se v dre
vesu prično pretekati rast
linski sokovi. 

Rez jablan in hrušk prič
nemo pri starejših drevesih, 
ko preneha obdobje skra
jno mrzle zime, ko les več 
ne zmrzuje. Občutljive sor
te mladih dreves na ^irok-
orastočih vegetativnih pod
lagah, režemo konec fe
bruarja in v začetku marca, 
ko ni več nevarnosti zim
skih pozeb. 

Breskve in nektarine je 
najbolje obrezati tik pred 
cvetenjem, marelice pa po 
cvetenju. Prezgodaj obreza
ne breskve, rade smolijo in 
se posušijo. Mlade češnje 
in višnje obrežemo spom
ladi, starejša rodna drevesa 
pa med obiranjem ali takoj 
po njem, slive in češplje v 
času zimskega počitka in v 
vegetaciji. Rdeči ribez in 
kosmulje obrežemo po obi
ranju, dopolnimo pa rez 
spomladi. Črni ribez in 
josto režemo v času zim
skega mirovanja, lahko pa 
tudi po obiranju. Maline, 
robide in tajberi obrežemo 
po obiranju. Kutine obre
žemo v času mirovanja, 
nešplja pa suhe rezi ne 
prenaša dobro, zato ji je 
bolje krošnjo oblikovati po
leti z zeleno rezjo. Lesko 
obrežemo pozimi, še v času 
mirovanja, orehe pa 4 do 6 
tednov pred brstenjem, ko 
se najmanj solzi, oziroma 
avgusta, ko vegetacija pre
neha in se zmanjša pritisk 
rastlinskih sokov iz korenin 
v liste, takrat je tudi sol-
zenje najmanjše. 

Po poslednji zimski odju-
gi, najprej prične spremin
jati svojo podobo OKRAS
NI VRT. Nekaterim zgod

nje spomladanskim okras
nim drevninam obdobje mi
rovanja končuje že pri so
razmerno nizkih tempera
turah. V februarju bodo 
mnoge vzbrstele, ob prvi 
otoplitvi pa že vcvetele. 

Zgodaj spomladi, če vre
menske razmere to dopu
ščajo pa že ob izteku zime, 
pričnemo s spomladanskimi 
opravili pri zgodnejših ok
rasnih drevninah. Grmovni-
ce in drevnine obilno cveto, 
obdržijo svojo značilno ob
liko in uspevajo po naših 
pričakovanjih, ob skrbni in 
pravočasni negi, gnojenju 
ter redni in pravilni rezi. 

Načinov rezi in oblikova
nje je skoraj toliko, kolikor 
vrst okrasnih drevnin v vrtu 
gojimo. Okrasne drevnine 
je mogoče glede na njihov 
izvor in dedne lastnosti pri
vzgojene s požlahtnjevan-
jem, najrazličneje oblikova
ti od preprostih naravnih, 
do zahtevnih umetnih gr-
mastih in drevesnih oblik. 

Na splošno mlade okras
ne drevnine režemo po po
trebi v času mirovanja in 
med vegetacijo, da vzgoji
mo željeno obliko in da v 
rastlini pri tem vzpostav
ljamo ravnotežje med kore
ninami in nadzemnimi or
gani rastline. Ostarelim 

i rastlinam izrežemo le suhe, 
bolne, polomljene, prego-
ste veje in tiste, ki so se v 
rasti naravnale nasprotno 
vzgojni obliki. Zelo ostare
le okrasne drevnine z moč
no rezjo pomlajujemo tako, 
da jim izrežemo suhe, bol
ne in goste veje, zdrave pa 
skrajšamo za 2/3 njihove 
dolžine. Veje krajšamo ta
ko, da pred odrezanim me
stom ostane mlada in pri
merno razvita veja. 

V ZELENJAVNEM VR
TU v drugi polovici febru
arja že sejemo solato beriv-
ko. Z razliko od drugih vrt
nin semena nekaterih sort 
zelene solate kalijo že pri 
nekoliko nižjih tempera-
turh, okrog 10°C, pri rasti 
pa zeleni solati nekoliko 
hladnejše in sveže toplotne 
razmere bolj ustrezajo. Če
prav so za mesec februar 
značilna občutna toplotna 
kolebanja med dnevom in 
nočjo, 20°C pa tudi več, ko 
ponoči padejo temperature 
precej pod zmrzišče, pa 
vendarle lahko že posejemo 
nekatere zgodnje posevke, 
če je zemlja že godna za 
setev, in če smo priskrbeli 
ustrezna zavetišča za pose
vek. Za omilitev večjih in 
hitrih toplotnih sprememb 
lahko koristno poslužijo: 
zaprte grede, šotorasti zvo
novi, obokani plastični tu
neli, v dobri zavetni in 
sončni legi pa bo zdosto-
valo posevek prekriti s paj-
čevinasto prevleko — vr-
teksom. 

Solato berivko sejemo 
gosto, da pri nabiranju, če 
liste režemo z ostrim no
žem, solatne rozete lahko 
ponovno obrastejo in dajo 
še en pridelek ali večje 
rastline pulimo, da na tako 
razredčenem posevku vzgo
jimo še kakovostno glavna-
to solato. Prednost tako 
zgodnjega posevka solate 
berivke je, da se ne zaple-
veli, ker plevali ta čas, ko je 
solata že primerna za nabi
ranje, še ne vzkalijo. 

Po biokoledaiju je pripo
ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista 
od 11. do 13. ter 20. do 23. fe-
burarja, plodov 15. in 16. ter 
23. in 24. feburarja, korenike 
11. in 18. februarja, ter cveta 
in vrtna zelišča 12. in od 18. 
do 20. feburarja. 

Miran Glušič, ing.agr. 
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TUDI O KAZENSKEM 
ZAKONU JE 
KORISTNO NEKAJ 
VEDETI 

Dne, 1. januarja 1995 je začel 
veljati Kazenski zakonih Repu
blike Slovenije — skrajšano KZ 
RS, ki je objavljen v Uradnem 
listu RS št. 63/94, popravek v št. 
70/94. S tem zakonikom smo 
Slovenci prvič v svoji zgodovini 
dobili svoj lastni in popolni ka
zenski zakonik, kajti dokler je 
bila Slovenija v sestavi SFRJ, 
slovenski kazenski zakon iz leta 
1977 ni vseboval splošnega dela 
in nekaterih skupin kaznivih de
janj, kar je vseboval le kazenski 
zakon SFRJ iz leta 1976, ki se je 
tozadevno uporabljal tudi v Slo
veniji. Tu opozorim, da se je se
daj zakonodajalec odločil za be
sedi kazenski zal(onik, "dočim 
je bivši zakonodajalec uporabil 
besedi "kazenski zakon". 
SPLOŠNI DEL KZ REPUB
LIKE SLOVENIJE 

Iz splošnega dela KZ Repu
blike Slovenije bom prikazal in 
obrazložil ter deloma primerjal 
z KZ SFRJ, le nekaj po mojem 
mnenju tudi za pravne nestro
kovnjake zanimivih določb. 
Kaznivih dejanj določenih v 
posebnem delu KZ pa ne bom 
obravnaval. 
LE ZAKON DOLOČA KAZ
NIVA DEJANJA IN KAZNI 
TER DRUGE KAZENSKE 
SANKCUE 

Tako, kot v 3. členu KZ 
SFRJ je tudi v 1. členu KZ Re
publike Slovenije določeno, da 
nikomur ne sme biti izrečena 
kazen ali druga kazenska sank
cija za dejanje, ki ga zakon ni 
določil, kot kaznivo dejanje, še 
preden je bilo storjeno in za ka
tero ni bila z zakonom predpisa
na kazen. Na kratko in z drugi
mi besedami povedano: ni kaz
nivega dejai\ja in kazni brez za
kona. Če torej želimo izvedeti 
aH je neko dejanje, ki je po ljud
skem pojmovanju družbi nevar
no ali nemoralno tudi kaznivo 
dejaiue, moramo ugotoviti ali je 

tako dejanje zapisano v KZ. Če 
je zapisano, potem so določeni 
tudi njegovi znaki in določena 
je tudi kazenska sankcija. Če pa 
takega dejanja KZ ne vsebuje, 
potem ne gre za kaznivo dejan
je, lahko pa gre za kazniv 
prekršek aU pa samo za ne
moralno dejanje. Vsebina vsa
kega KZ tako splošni kot tudi 
posebni del, v katerem so dolo
čena posamezna kazniva deja
nja pa zavisi od državne ure
ditve in političnega režima. Ta
ko je n.pr. KZ Socialistične re
publike Slovenije iz leta 1977 
vseboval v členu 76-78 kazniva 
dejanja: kršitev soamouprav-
Ijanja kršitev do samoupravlja
nja in zloraba samoupravljanja, 
česar sedanji KZ Republike 
Slovenije ne vsebije, pač pa do
loča nekatera nova kazniva de
janja n.pr. pranje denarja (252. 
ČL), ki jih prejšnji KZ ni vsebo
val. 
KATERI KAZENSKI ZAKON 
SE UPORABLJA? 

Za storilca kaznivega dejanja 
se uporablja zakon, ki je veljal 
ob storitvi kaznivega dejanja. 
Če se po starosti kaznivega de
janja zakon spremeni enkrat ali 
večkrat se uporablja zakon, ki je 
milejši za storilca (3. člen). 
Enako določbo ima tudi 4. člen 
KZ SFRJ. Poznejši zakon je mi
lejši če n.pr. ne šteje več za kaz
niva dejanja tistih dejanj, ki so 
bila določena kot kaznivega de
janja po prejšnjem zakonu ali če 
predpisuje blažje kazenske 
sankcije, kot jih je za ista kaz
niva dejanja predpisoval pejšnji 
kazenski zakon. 
KAJ RAZUMEMO POD POJ
MOM "KAZENSKE SANK
CIJE"? 

KZ Republike Slovenije šteje 
za kazenske sankcije: 

1. Kaznijo katerih bom po
drobneje pisal še pozneje; 

2. Opozorilni sankciji — to 
sta pogojna sodba in sodni opo
min; 

3. Varnostne ukrepe, ki so: ob
vezno psihiatrično zdravljenje in 
varstvo v zdravstvenem zavodu, 
obvezno prihiatrično zdravljenje 
na prostosti, obvezno zdravljenje 

alkoholikov in narkomanov, 
prepoved opravljanja poklica, 
odvzem vozniškega dovoljenja, 
odvzem predmetov; 

4. Vzgojne ukrepe za mlado
letnike in to: ukor, navodila in 
prepovedi, nadzorstvo organa so
cialnega varstva, oddaja v vzgojni 
dom, oddaja v prevzgojni dom, 
oddaja v zavod za usposabljanje 
(5,50, 61, 67, 74 členi). 
KDAJ SICER KAZNIVA DE
JANJA NISO KAZNIVA DE
JANJA? 

KZ določa, da sicer kazniva 
dejanja to niso, če so storjena: v 
silobranu, v skrajni sili, pod vpli
vom sile in grožnje, ali je dejanje 
majhnega pomena. (11-14. čl.). 
KDAJ JE STORILEC KAZNI
VEGA DEJANJA KAZEN
SKO ODGOVOREN? 

Kazensko odgovoren storitve 
kaznivega dejanja je le storilec, 
kije: 

1. prišteven, kar pa ni, če ob 
storitvi kaznivega dejanja ni 
mogel razumeti pomena svojega 
dejanja ali ni mogel imeti v ob
lasti svojega ravnanja zaradi 
trajne ali začasne duševne bo
lezni, začasnih duševnih motenj, 
duševne zaostalosti aH zaradi 
kake druge trajne in hude du
ševne motenosti. Neprišteven 
storilec torej ni kazensko odgo
voren, kar pa ne velja za tistega 
storilca kaznivega dejanja, ki si 
je z uporabo alkohola, mamil ali 
kako dugače sam povzročil ne
prištevnost, če je bila pred tem 
glede kaznivega dejanja podana 
njegova krivda (naklep aH ma
lomarnost), ki jo zakon določa 
za to dejanje; 

2. kriv, kar pomeni da je sto
ril kaznivo dejanje z naklepom 
aH iz malomarnosti, pri tem pa 
se je zavedal ali bi se moral in 
mogel zavedati, da je njegovo 
dejanje prepovedano. (15-18 čl.) 
KDAJ SICER PRIŠTEVEN 
STORILEC KAZNIVEGA DE
JANJA KAZENSKO NI OD
GOVOREN? 

Storilec kaznivega dejanja ni 
kazensko odgovoren, če je ob 
storitvi dejanja bil v dejanski ali 
pravni zmoti (20. in 21. člen). V 

dejanski zmoti bi n.pr. bil tisti, 
ki bi plačeval s ponarejenim de
narjem v prepričanju, da je de
nar pristen. V pravni zmoti pa 
bi bil tisti, ki iz opravičenih raz
logov ni vedel, da je dejanje, ki 
ga je storil prepovedano. Tu 
omenjam primer, ki je dobil ve
liko pubHciteto in pri nekaterih 
občinah tudi ostro kritiko. Gre 
za še nepravnomočno sodbo 
Okrožnega sodišča v Mariboru, 
s katero je bil dne 15/X1.1995 
oproščen kazenske odgovorno
sti 22 letni Rom M., ker je spol
no občeval s svojo po romskem 
običaju pridobljeno 13 letno 
ženo F., ki pripada tudi romski 
skupnosti. Po ugotovitvi sodišča 
obtoženi M. iz opravičenih raz
logov, ni vedel, da je spolno 
občevanje z osebo, ki še ni stara 
14 let po 183. členu KZ Repu
blike Slovenije kaznivo dejanje. 
Po 17. členu KZ SFRJ, ki vse
buje določbo o pravni zmoti pa 
je storilec kaznivega dejanja od
govoren, vendar ga sme sodišče 
kaznovati mileje aH pa mu tudi 
odpustiti kazen. 

Nadaljevanje prihodnjič! 
Mirko Kostanjevec 

OBČINARJEM NOV 
OBČINSKI PRAZNIK 
DELA TEŽAVE 

MESTO DOLGEGA UVO
DA: ČE SE PTUJČANI SMA
TRAMO, DA ŽIVIMO V RE
SNIČNO ZGODOVINSKEM 
MESTU — POTEM PRAZ
NUJMO 69. DAN V LETU IN 
PIKA. LETOS BI TO BIL 9. 
MAREC: 

Človek skorajda ne more 
verjeti, da je in verjetno Še bo 
potrebno na občinskih sejah 
kar nekaj burnih razprav in da 
se bo popisalo še nekaj papirja, 
tudi tiskarskega, preden bomo 
na Ptuju oziroma Ptujčani us-
toličiH svoj občinski praznik, ki 
bi naj pomenil tudi dela prost 
dan (sicer ni praznik). 

Kot zasledim v T E D N I K U 
so sedaj na svetlo oziroma v 

. javnost dani kar štirje pred

logi. Ugotavljam, da bi pač 
vsaka stranka želela uveljaviti 
"svoj dan", ki bi ga morda 
združili s kakšno slavnostjo in 
zasedanjem, da bi se na njem 
dobro pilo in jedlo (razum
ljivo, da na račun strankinega 
oziroma, davkoplačevalčevega 
denarja). 

Nimam se sicer namena kaj 
dosti poglabljati v utemeljitve 
ene ali druge stranke, ki je 
dala svoj predlog, kajti sem še 
kako prepričan, da je brez 
dvoma najbolj primeren 69. 
D A N v letu iz čisto prepro
stega razloga, da se leto 69. 
omenja kot nekakšno rojstvo 
tedanje rimske Petovie, ki je 
bilo že nekakšno upravno sre
dišče in skozi tedanjo Poeto
vio so bile speljane tudi zani
mive rimske ceste, da o pre-
številnih izkopaninah, ki nas 
spominjajo na tedanji nas
tanek Ptuja, ki jih še danes na 
novo odkrivamo, skorajda ni 
potrebno izgubljati besed. 

Zgodovinarji tudi trdijo, da 
je Ptuj res najstarejše sloven
sko mesto, sledita mu Piran in 
Skofja Loka. Zato menim, da 
res ni potreben noben refer
endum, tudi ne kakšne anke
te, kar sicer omenja Milan 
Čuček, predsednik mestne ob
čine ter med drugim navaja, 
da bi morali celo spremeniti, 
dopolniti občinsko zakonoda
jo, da bi lahko potem speljaH 
referendum, ki bi naj bil 
menda šele jeseni, ko bomo 
imeli nove volitve. 

Resnica je, da tudi referen
dum ne bi prinesel neke re
šitve, le nekaj papirnate voj
ne, da o stroških že ne izgub
ljam besed. Mimogrede. V 
prejšnji številki Tednika sem 
med drugim zapisal, da naj 
občina varčuje z denarjem 
davkoplačevalcev, kar naj ve
lja tudi v danem primeru. Tu 
brez dvoma tudi ne moremo 
misliti na kakšne verske sim
bole, na primer sv. Cirila in 
Metod, ki sta sicer grškega 

rodu, izvirala sta iz Soluna in 
sta 865 leta prišla na Morav
sko, kjer sta bila sicer uspešna 
misijonarja. 

Pri vsem tem me zanima, na 
kakšne težave šele bodo nale
teli poslanci v drugih občinah 
na območju nekdanje ptujske 
občine, ko se bodo odločaH za 
svoj občinski praznik pa tudi 
še druge občinske simbole. K 
sreči Ptujčani že imamo svojo 
zastavo pa tudi občinski grb. 
Ne morem si preprosto zamiš
ljati, koliko zastav, občinskih 
simbolov bomo imeli Slovenci 
sedaj, ko imamo toliko občin, 
kar je pravi paradoks razme
tavanja denarja, ne samo za 
grbe, zastave, tudi za župane 
občin, poslance, ki pač menda 
ne sedijo zastonj na občinskih 
sejah, da o drugem več ali 
manj administrativnem kadru 
pa tudi potrebni pisarniški 
mehanizaciji, avtomobilih, ne 
izgubljam besed. Oh demok
racija, kako daleč si nas že pri
peljala in ne da sem malce zlo
ben, upam si skorajda predla
gati, da bi naj propadlo mari
borsko tovarno avtomobilov, 
katere krmilo je pred nedavnim 
prevzel gospod Janez Lah, ptuj
ski rojak oziroma, oziroma do
mačin iz Vidma, da bi tu, ozi
roma v TAM-u naj pričeH kar s 
kovanjem denarja, najbolje 
zlatnikov, ki bi jih lahko na 
veliko tudi izvažali. 

Bojim se še nečesa. Nekako 
sem kar prepričan, da tudi po
tem, ko bomo imeli v vseh 
občinah njihove zastave, kajti 
Dornava o teh simbolih že 
resno razmišlja, da se bo s 
temi simboli dogajalo celo to, 
kar se je nedolgo tega doga
jalo z našo državno, se pravi 
slovensko zastavo, za katero 
je poslanec Jelinčič že predla
gal spremembo, da je preveč 
podobna zastavi prav tako 
mlade slovaške države... 

Franjo Hovnik 



STRELSTVO / NAJBOUŠI SAŠO POROK 

Družinski prvaki 
Bedrai, Peteršii, 
Porok in Šimenko 

Strelska družina Ptuj je iz
vedla prvo tekmovanje v letu 
1996 z zračno standard pišto
lo. Najboljši rezultat si je pri
boril mlajši mladinec Sašo Po
rok. Sašo je nastreljal 553 kro
gov in si je priboril naslov 
mladinskega prvaka Ptuja za 
leto 1996. Mladinec Marko 
Koren je bil drugi s 512 krogi. 
Mladinka Alenka Peteršič je z 
430 krogi bila najboljša mla
dinka. Franc Bedrač s 552 
krogi je članski prvak. Slavo 
Ivanovič je drugi s 530 krogi, 
Srečko Pšajd pa tretji. 

Z zračno puško je mladinski 
prvak Robert Šimenko s 502 
kroga pred Marjanom Grilom 
484, tretji je bil Marijan Po
točnik 426. Družinsko prven
stvo sta sodila Ludvik Pšajd in 
Jože Malek. 

SI 

NAJBOUŠA STA 
MIRKO IM VANJA 

Zaključna prireditev ob po
delitvi priznanj najboljšim 
športnikom je potekala v ptuj
skem SŠC. Prireditev je pri
tegnila veliko število ljubite
ljev športa in ljudi iz družbeno 
političnega življenja. Naslov 
najboljšega športnika sta pre
jela člana Atletskega kluba 
Ptuj — pri moških Mirko 
Vindiš, pri ženskah Vanja Ko-
tar. Večina prisotnih je bila 
zadovoljna s programom na 
sami prireditvi. Ob podelitvi 
priznanj za najboljše športni
ke ia športnice, so podelili še 
veliko priznanj, društvom in 
zaslužnim športnikom delav
cem, s spominskimi darili pa 
so se spomnili tudi nekdanjih 
najboljših športnic in šport
nikov. 

V konkurenci OŠ so prejeli 
pokale: 1. mesto OŠ Ljudski 
vrt, 2. mesto OŠ Olge Meglic, 
3. mesto OŠ Mladika, 4. me
sto OŠ Gorišnica, 5. mesto OŠ 
Dornava, 6. mesto OŠ Cirku
lane. Priznanje pa sta prejeli 
OŠ Videm in OŠ Destrnik. Pri 
srednješolcih je prvo mesto 
osvojila Gimnazija Ptuj. 

Priznanja so prejeli tudi klu
bi in društva, ki so v letu 1995 
praznovali obletnico obstoja: 
Kolesarski klub Perutnina 
(100-letnica Kolesarjenja), 
Teniški klub Ptuj (obletnica 
tenisa), Šahovsko društvo Ptuj 
(60 -letnica), Judo klub Drava 
(35-letnica), Športno društvo 
Stojnci (30 -letnica. Boksarski 
klub Ptuj (25-letnica), Klub 
borilnih veščin (20-letnica), 
Društvo invalidov Ptuj (20-let
nica), Klub malega nogometa 
Poetovio Tok Tok (10-letnica) 
in Gimnastično društvo Ptuj 

(10-letnica). Posebno prizna
nje za strokovno in načrtno 
delo na področju športa s 
predšolskimi otroki, posebej 
za izvedbo športne značke je 
prejel Vzgojno varstveni za
vod Ptuj, ter Tekaški klub 
Maraton Ptuj za uspešno or
ganizacijo rekreativnih prire
ditev. Podelili so tudi 18 pri
znanj zaslužnim športnim de
lavcem in 31 priznanj držav
nim reprezentantom v kolek
tivnih športih in državnim 
prvakom, kakor tudi posebno 
priznanje za uspešno tekmo
vanje in reprezentiranje ptu
jskega športa Ivanu Golobu. 
Spominska darila je prejelo 32 
nekdanjih najboljših športnic 
in športnikov, zahvalo pa An
dreja Razlag kot vodja pro-
jketa "Premagovanje arhitek
tonskih ovir", ko je v svoji 
seminarski nalogi zbrala na
jboljše ptujske športnice in 
športnike skozi desetletja. 

Pokale je prejelo tudi šest 
najuspešnejših ekip in sicer: 
Boksarski klub Ptuj, Judo klub 
Drava, Klub borilnih veščin. 
Klub malega nogometa Poeto
vio Tok Tok, NTK Petovio in 
Strelska družina Ptuj. 

Najboljši športniki v letu 
1995: 1. mesto Mirko Vindiš 
(AK Ptuj), 2. mesto Dejan Doki 
(AK Ptuj), 3. mesto Renato Vu-
grinec (RK Drava, sedaj RK Pi
vovarna Laško), 4. mesto Miran 
Kelner (kolesarki klub Perutni
na Ptuj), 5. mesto Sebastijan 
Kolednik (Judo klub Drava 
Ptuj), 6. mesto Armand Krajnc 
(Boksarski klub Ptuj). 

Ženske: 1. mesto Vanja Ko-
tar (AK Ptuj), 2. mesto Liljana 
Vogrinec (Akademija borilnih 
športov Ptuj), 3. mesto Martina 
Safran (NTK Petovio Ptuj), 4. 
mesto Majda Raušl (Strelska 
družina ptuj), 5. mesto Maja 
Žižek (AK Ptuj), 6. mesto Maja 
Ozmec (Klub borilnih veščin). 

Mirko Vindiš, športnik Ptuja 
za leto 1995: "Seveda sem vesel 
priznanja. Lansko leto že iz zna
nih razlogov ni bilo tako us
pešno, kot sem načrtoval. Sedaj 
je prva stvar izpolnitev norme za 
odhod na OI v Atlanto (2:16,00) 
in upam, da bom to dosegel. To 
bi naj bilo sredi meseca marca, 
ostaja pa še rezervni termin." 

Vanja Kotar, športnica Ptu
ja za leto 1995: "V bistvu 
nisem pričakovala tega pri
znanja. Sem prijetno prese
nečena. V Ljubljano sem od
šla zaradi boljših pogojev tre
niranja. Še naprej ostajam čla
nica ptujskega atletskega klu
ba. V tej sezoni mi je cilj iz
boljšati rezultate na 800 in 
400 m, ter ostati državna 
reprezentantka." 

Danilo Klajnšek 

JURSINCI / T U D I D R U G I L E T O Š N J I S M U K U S P E L 

Tekmovalo je 33 smukačev 
športno društvo Slovenske 

gorice Juršinci je minulo soboto 
pripravilo že drugo letošnje 
smukaško tekmovanje v juršin-
skem Štampohovem. Najboljši 
okoliški smukači so se pomerili 
na okrog 500 metrov dolgi progi 
in sicer v štirih tekmovalnih ka
tegorijah. 

Med člani je prvo mesto za
sedel Ivan Mlakar iz Slovenske 
Bistrice, drugi je bil Branko 
Krajnc in tretji Vlado Šegula, 
oba iz Juršincev. Drago Pintarič 
iz Ljutomera se je najbolje uvr
stil med veterani, na drugem 
mestu je pristal Juršinčan Ivan 
Žajdela, na tretjem pa Jože Pin
tarič iz Ljutomera. Med dečki v 
kategoriji do 15 let je prvo me
sto zasedel Sašo Vučkovič, dru
go Marko Rižnar in tretje An

drej Čeh. vsi iz Juršincev. Med 
tekmovalci do 10 let pa so bile 
uvrstitve naslednje: najboljši je 
bil Matej Rižnar, drugi je Dar-
jan Čeh, oba iz Juršincev, tretji 
pa Sašo Pintarič iz Ljutomera. 

Juršinski športniki so tudi to
krat poskrbeli za pokale, priz
nanja in medalje najboljšim tek
movalcem, že to nedeljo in so
boto pa se v Juršincih obeta po
novno tekmovanje na snegu. V 
soboto ob 12. uri mladi iz SLS 
pripravljajo v Sakušaku pri 
Starčiču tekmovanje v velesla
lomu, v nedeljo ob 13. uri pa su-
pervesleslalom na progi v Štam
pohovem. Sicer pa se ob obilici 
snega v Juršincih pripravljajo na 
organizacijo še enega tekmova
nja v smučarskih skokih sredi 
februarja. T. Mohorko 

NK ALUMINIJ 

Pogovor z nogometnim 
stroliovnjaliom 
IvomKrnjUem 
PREVELIKA ZEUA 
OHROMILA 
PRIZADEVANJA 

IVO KRNJIČ JE BIL ŽE ZELO MLAD 
"ČUDEŽNI OTROK" SLOVENSKEGA 
NOGOMETA. VIRTUOZNA TEHNIKA, 
LAHKOTEN IN HITER KORAK TER RA-
FINIRAN STREL, TO SO ODLIKE, KI TEJ 
PRIMERJAVI DAJEJO TEŽO. VRSTO LET 
SE JE ZADRŽAL PRI ALUMINIJU, PO 
VMESNI EPIZODI Z DRAVO PA JE LE 
PRIŠEL TJA, KJER BI MORAL PRISTATI 
ŽE PREJ — ZA KRMILO STROKOV
NEGA TIMA NK ALUMINIJ, IZ KI
DRIČEVEGA. IME JE ZAPISANO TUDI 
V ŠPORTNIH ANALIH, BIL JE TRIK
RATNI PRVI STRELEC NOGOMETNEGA 
PRVENSTVA SLOVENIJE. 

— Gospod Krnjič, pred na
daljevanjem spomladanskega 
dela prvenstva prevladujejo 
optimistične napovedi?" 

"Prezimili smo slabo, vseeno 
pa so naše ambicije visoke. Do
bro je, da se ekipi ne postavljajo 
preveliki cilji in s tem tudi veli
ke obremenitve. Žreb vsekakor 
ni ugoden, toda pripravljeni 
smo premagati tudi favorizirana 
Ruše in Dravograd." 

— Je novo vodstvo že spre
jelo smernice za nadalnje delo 
in se v svojih prizadevanjih 
morda oprlo na dolgoročno 
načrtovanje? 

"Da. Trnerski štab ostaja v 
nespremenjeni sestavi za vse 
starostne kategorije, od predse-
lekcije do članskega moštva. lO 
je na predlog trenerja Pani-
kvarja že sprejel okvirni seznam 
igralcev prvega moštva, na kate
re v NK Aluminij resno raču
najo v drugem delu prvenstva in 
tudi na daljši rok, saj je sestava 
izjemno pomlajena." 

— Imeli ste vedno dovolj 
igralcev iz vrst lastnega nara
ščaja. Paradoksalen pa je bil 
v zadnjih letih položaj mladih 
in njihovih trenerjev. Kje se 
je zalomilo?" 

"V Kidričevem so vselej našli 
povezavo med mladimi in izku
šenimi igralci. Zvezdnikov niso 
kupovali, temveč so jih v ne 
tako oddaljeni preteklosti sproti 
"ustvarjali." Ta kontinuiteta je 
bila nerazumljivo prekinjena, 
kar uvršča klub med nestabilne 
tretjeligaše. No, odločili smo se 
za smel projekt. V nekaj na
slednjih letih bomo načrtno vla
gali sredstva v nogometno vzgo
jo in pričakujemo, da bomo 
imeli že čez dve leti močno mla
dinsko ekipo. Klub je prelahko 
odpustil nekatere najboljše 
igralce, tu mislim predvsem 
Damjana Gajserja (Mura — slo
venski reprezentant), Saša Gaj-

Ivo Krnjič 

serja (Oskar Ljubjana), Marka 
Kmetca (Mura), Franca Fridla 
(Maribor), Tomislav Grbavca 
(Šentjur), ki so bili za nas izred
no dragoceni in pomembni. Na 
meti "velikih" sta najboljši stre
lec Aluminija Robert Hojnik in 
odličen napadalec Zrnko. V pri
hodnosti vidim NK Aluminij 
med stabilnimi, z lepimi 
možnostmi za napredovanje." 

— Pozornost je usmerjena 
na prvenstvo, ki bo letos bolj 
izenačeno in kakovostno kot v 
prejšnjih sezonah, saj so se 
mnogi klubi močno "okrepili." 
Ali je Aluminij letos močnejši 
ter kako potekajo priprave? 

"Močnejši smo kot prejšnjo 
sezono, vendar so se tudi drugi 
klubi okrepili, tako da bo sezo
na kot nekakšno prvenstvo 
"derbijev", kjer bo vsaka ekipa 
imela realne možnosti za zma
go. Sedaj je treba moštvo čim 
bolje pripraviti za nadaljevanje. 
Igralci trenirajo zelo zavzeto, o 
motiviranosti ni dvoma. Ekipi 
sta se priključila Hojnik in 
Zrnko, ki sta popolnoma okre
vala, v finišu prvenstva pa še ka
kovostna igralca ptujske Drave 
Ivo Lončarič in Mihael Krajnc. 
Bojan ŠaberI (Maribor, Kovi
nar) je za zdaj edina okrepitev. 
V moštvu je nekaj šibkih točk, 
toda vrzeli hočemo zapolniti z 
res dobrimi nogometaši." 

— Stadion bo kmalu grad
bišče? 

"Imamo še neizkoriščeno 
zemljišče, na katerem lahko 
uredimo pomožna igrišča, po
večamo Stadion, zgradimo tri
bune, postavimo reflektorje 
itd. Skratka, želimo si pravi 
športni center, ki bo v ponos 
Kidričanom in širši okolici." 

LK. 

MALI NOGOMET 
1. LIGAMNZ PTUJ 

Rezultati tekem 8. in 9. kroga: 
Bistro Špic - Gumanno 2:6, 

Krona Zagi - Sara 3:0 b.b.. Go
stišče pri Tonetu - Slonček a.l. 
Kac 2:7, Majolka - Butik Ivana 
4:1, Tomaž - Vitomarci Petlja 
3:4, Slonček a.l. Kac - Tomaž 
4:6, Sara - Gostišče pri Tonetu 
5:7, Gumanno - Krona Zagi 1:1, 
Butik Ivana - Bistro Špic 3.3, 
Vitomarci Petlja - Majolka 3:4. 
1. VITOMARCI PETLJA. 9 7 1 1 51:26 22 
2. TOMAŽ 9 7 O 2 48:26 21 
3 KRONA ZAGI 9 5 1 3 36:26 16 
4. SLONCEKA.L. kac , 9 5 1 3 28:25 16 
5. MAJOLKA 9 5 1 3 32:28 16 
6. GUMANNO 1 9 5 1 3 35:27 15 
7 BISTRO ŠPIC 9 3 1 5 33:36 10 
8 GOST PRI TONETU . . 9 3 1 5 37:42 10 
9. BUTIK IVANA 9 1 1 7 21:48 4 
10. SARA 9 O O 9 18:55 O 

Razpored tekem Play Off-a — 
športna dvorana Center v Ptuju: 

Sobota, 24. februar 1996: 
8.30 - Vitomarci Petlja - Slon
ček a.l. Kac, 9.25 - Tomaž -
Krona Zagi, 10.30 - Slonček a.l. 

Kac - Krona Zagi, 11.25 - Vito
marci Petlja - Tomaž, 12.30 -
Tomaž - Slonček a.l. Kac, 13.25 
- Krona Zagi - Vitomarci Petlja. 

2. LIGA MNZ PTUJ — 
MALI NOGOMET 

Rezultati tekem 7. kroga: 
Cirkulane - Podlehnik 2:4, 

DAB Team - Zavod 93 4:3, Bi
stro Milena - Gastro Žetale 2:3, 
Copy Canin Ambiente - Juršinci 
6:4. 
1 DAB TEAM 7 6 0 1 37:20 18 
2. PODLEHNIK 7 5 O 2 28:18 15 
3. COPVCANON AM. ... 7 4 O 3 25:29 12 
4. BISTRO MILENA 7 3 1 3 28:27 10 
5 ZAVOD 93 7 3 1 3 27:23 10 
6 GASTRO ŽETALE-1 . .7 3 0 4 15:25 8 
7. JURŠINCI 7 1 2 4 22:24 5 
8. CIRKULANE 7 1 0 6 19:35 3 

Razpored tekem Play Off-a 
— športna dvorana Mladika v 
Ptuju: 

Nedelja, 11. februar 1996: 
17.10 - DAB Team - Bistro Mi
lena, 18.10 - Copy Canon, Am
biente - Podlehnik, 19.10 - Bi
stro Milena - Podlehnik. 

Branko Lešnik 

ROKOMET 

Zmagi Ormoža 
in Veiiiie Nedeil^ 

Trinajsti krog v vzhodni sku
pini druge slovenske rokometne 
lige je bil srečen za Ormož in 
Veliko Nedeljo ter nesrečen za 
Dravo. Ormožani so v svoji dvo
rani nekoliko presenetljivo lahko 
premagali drugouvrščeno Po-
murko iz Bakovcev s 26:22, Veli
ka Nedelja pa prav tako v svoji 
dvorani s 25:19 četrtouvrščeno 
Gorenje B iz Velenja. Oslabljena 
Drava je v Hrastniku prejela kar 
34 zadetkov in tekmo seveda iz
gubila, rezultat je bil 34:31 za 
ekipo Dola. 

Medtem ko sta Ormož in Ve
lika Nedelja z zmagama ujela 
priključek s šestim mestom, si je 
Drava položaj precej poslabša
la, čeprav ima na petem mestu 
tri točke prednosti. Zanimivo 
je, da Ptujčani po nepotrebnem 
porazu v Brežicah niso zmagali 
že štiri kroge. Če bodo tako 

nadaljevali, bo vprašljiva tudi 
uvrstitev med prvih šest moštev, 
ki bodo v prihodnji sezoni igra
la v enotni drugi ligi. 

LESTVICA 
RADEČE 13 11 2 O 346:29324 
POMURKA 13 9 1 3 368:30719 
LISCA SEVNICA 13 6 4 3 336:30616 
GORENJE B 13 7 2 4 328:32516 
DRAVA 13 7 1 5 346:32515 
ORMOŽ 13 5 2 6 312:30712 
DOL HRASTNIK 13 5 2 6 343:36012 
VELIKA NEDELJA 13 5 1 7 303:30611 
CELJE P. LAŠKO B 13 4 2 7 356:37010 
POLET 13 4 2 7 314:31310 
BREŽICE 13 3 O 10 284:3386 
KROG 13 1 3 9 328:3695 

V štirinajstem krogu (v so
boto ob 19. uri) se bo Drava v 
Ptuju pomerila s Poletom iz 
Murske Sobote, Velika Nedelja 
bo gostovala v Brežicah, Ormož 
pa v Celju. I ^ 

mu NOGOMET 
L SLOVENSKA 
NOGOMETNA LICA 
POETOVIO TOK TOK — 
MARMOR HOTAVUE 
1;6 (0;4) 

Ptuj - športna dvorana Cen
ter, gledalceY 150, glavni sodnik 
Živkovič iz Šoštanja, pomočnik 
Glažar iz Ptuja. 

Strelci: 0:1 Bogovič (4. mi
nut), 0:2 Thaler (9), 0:3 Križaj 
(23), 0:4 Bogovič, 1:4 Klinger 
(32), 1:5 Križaj (51) in 1:6 Le-
bar (56). 

POETOVIO TOK TOK: 
Korni, Šalamun, Celinger, Jan
ko Bezjak, Vrbanec, Klinger, 
Leben, Celeš, Boštjan Bezjak. 

V osmem kolu prve sloven
ske malonogometne lige so 
igralci ptujskega Petovia visoko 
izgubili proti zelo dobri ekipi 
Marmorja. Z morebitno zmago 
bi se gostom približali na samo 
točko razlike na prvenstveni 
razpredelnici. Domači so pričeli 
slabo. V napadu žoga ni stekla, 
bili so prepočasni, prav tako pa 
v obrambi niso dobro pokrivali 
hitrih in tehnično dobro podko
vanih gostov. Ti so v prvem pol
času dosegli štiri zadetke, lahko 
pa bi jih še več. 

Začetek drugega dela igre je 
pripadal ptujskim nogome
tašem, ki so v 32. minuti rezul
tat znižali, zraven pa zamudili 
nekaj takšnih priložnosti, da jih 
je težje zgrešiti, kot zadeti. V 
36. minuti bi lahko mogoče še 
spremenili tok srečanja, vendar 
je žoga zadela vratnico. Zadnjih 
deset minut srečanja pa je zopet 
pripadlo gostom, ki so z dvema 
zadetkoma potrdili visoko zma
go na gostovanju v Ptuju. 

Danilo Klajnšek 

DRAVA — POHORJE 
2;1 (0;0) 

Ptuj - štadion Drave v Ptuju, 
gledalcev 50, sodnik Žitnik iz 
Gerečje vasi. 

Strelca: 0:1 Hajdurovič (52. 
minuta), 1:1 Čeh (63), 2:1 Čeh 
(67). 

Drava: Klinger, Koren, Hotko, 
Žolek, Ramšak, Šoštarič, Čeh, T. 
Emeršič, Boškovič, Pucko in Vo
grinec. Igrali so še Golob, 

Janžekovič, Bezjak, Bratec, Goj-
košek, Krajnc in Markovič. 

Pohorje: Motaln, Polič, Zetič, 
Dragar, Dobaj, Trajkovski, Haj
durovič, Hafner, Majcen, Vorih, 
Majcenovič. Igrali so še Lončar, 
Okanovič, Šolsar, Ajd, Tertinek 
in Softič. 

Nogometaši Drave so tudi dru
go prijateljsko srečanje na svojem 
igrišču igrali v zelo težkih pogojih 
za igro. Tokrat so imeli za na
sprotnika zelo čvrsto ekipo Po
horja iz Ruš. V prvem polčasu je 
bila igra dokaj enakovredna, brez 
izrazitih priložnosti razen pri
ložnosti Pucka, katero mu je pri
pravil T. Emeršič. 

V začetku drugega polčasa so 
nekaj časa imeli rahlo pobudo 
gostje, ko so z lepim zadetkom 
Hajduroviča tudi povedli. Nato pa 
je mladi reprezentant poskrbel za 
preobrat rezultata z dvema za
detkoma. Oba trenerja tako do
mačih Zenunovič, kakor gostov 
Hadler sta lahko zadovoljna z pri
kazanim, predvsem tekanjem in 
veliko borbenostjo. 

Danilo Klajnšek 

ALUMINIJ — NAFTA 
1;2 (0;0) 

Kidričevo - stadion Aluminija, 
gledalcev 100, sodnik Kolar iz 
Apač. 

Strelci: Tadič in Dominko za 
Nafto, Hojnik za Aluminij. 

Aluminij: L. Šmigoc, J. Šmi
goc, E. Hojnik, Krajnc, Gerečnik, 
Saberl, Fridl, Gorše, Kovačec, 
Žemljic in Habjanič. Nastopil je 
še R. Hojnik. 

Nafta: Starovlasnik, Utroša, 
Bursač, Drvarič, Basa, Gabor, 
Delames, Slavic, Prekazi, Tropa 
inJBodi. Igrali so še: Magdič, Ko-
veš, Hranilovič, Dominko, Tadič, 
Tratnik in Zver. 

Nogometaši Aluminija so nas
topili močno oslabljeni proti Nafti 
iz Lendave. V prvem polčasu so 
bili nekoliko boljši nasprotnik in 
imeli dve zares lepi priložnosti za 
zadetek. En strel se je ustavil v 
snegu, drugi udarec pa je zadržal 
vratar Starovlasnik. Gostje so bili 
boljši v drugem polčasu in z za
detki Tadiča in Dominka povedli 
z dvema zadetkoma prednosti. 
Edini zadetek za Aluminij je do
segel povratnik v moštvo R: Hoj
nik, ki je po dolgem času zopet 
zaigral po hujši poškodbi. Igralce 
obeh moštev je oviralo močno 
sneženje in kar precej debela 
plast snega na igrišču. 

Danilo Klajnšek 

RK Ormož: RK Pomurka 
26:22(13:11) 

ORMOŽ: ŠTUMBERGER, ŠANDOR M., POTOČNJAK 4, FRIDRIH 3, 
DOJČBAUER, PRAPOTNIK 5, GRABOVAC 2, RAJH 1, KIRIČ 1, ŠANDOR F., 
ŠULEK, JAVERNIK 10. 

Sobotna tekma je Ormožanom prinesla težko pričakovano zma
go, najbrž pa je zadovoljila tudi okrog 200 gledalcev. Na začetku 
za domače ni kazalo najbolje, vendar je pri rezultatu 9:11 prišlo do 
spremembe in igra se je obrnila v prid domači ekipi. Fantje so 
igrali mirno, zbrano, prepričljivo in so dosledno sledili navodilom 
trenerja Vlada Hebarja ter dogovorjeni taktiki. 
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I n f o - g l a s b e n e n o v i c e ! 

I n f o - k v i z 
Ali veste, kateri ansambel je na sliki? Izrežite glasovnico, vpišite odgovor, in 
če vam bo sreča naklonjena, vam bodo v prodajalni Tehnika Emone Mer
kurja Ptuj podarili zgoščenko - CD. 
Da so bili pred štirinajstimi dnevi na sliki LeteČI Potepuhi, je med drugimi 
ugotovil Dejan Unuk, Ul. 1. maja 5.62250 Ptuj. 

Čestitamo! 
Odgovore na današnje vprašanje pošljite (ali prinesite) na: Uredništvo Ted
nika, Ptuj, Raičeva 6, p.p. 95. Rok: četrtek, 15. februaija. 

IDva podobna pojma se pogosto 
uporabljata v svetu glasbe m to sta 
učinkovitost ter uspešnost. Učink
ovitost pomeni delati stvari prav ali 
delati dobro glasbo ne glede na 
komercialni uspeh, medtem, ko 
pomeni uspešnost delati prave 
stvari ali komercialno glasbo, ki 
prinaša kapitalni ^s^*^' 

Britanski pevec PHIL COLLINS 
vas je gotovo očaral s kakšno od 
naslednjih popevk: Against ali 
odds. In the air tonight, A groovy 
kind of Love, Another day in Para-
dise, Both sides of the Story... PHIL 
pa postaja z leti vse boljši kar je tudi 
slišati v novi čudoviti baladi SOME-
WHERE, ki je podprta tudi z 
odličnim izpovednim ljubezenskim 
besedilom. **** 

140-kilogramski ročk zvezdnik 
MEAT LOAF je ob koncu lanskega 
leta izdal pesem Fd Life for you, ki 
je tudi naslovna pesem albuma 
Welcome to the Neighborhood. 
MEAT LOAF je odpel tipično pe
sem NOT A DRV IN THE 
HOUSE, v kateri pa z ženskim 
vokalom ponovno pomaga Patti 
Russed.*** 

MR. BIG je ameriški ročk band, ki 
se ga nekateri še spominjate po 
skladbah To be with you, Just talce 
my heart, Wild world... Dobri dve 
leti so MR. BIG snemali tretji al
bum Hey man, s katerega pred
stavljajo nosilno skladbo GOING 
WHERE THE WIND GLOWS. *** 

Velika Britanija dobesedno nori za 
zasedbo OASIS, ki jo sestavljajo 
Liam in Noel Gallangher, Paul^ 
Arthurs - Bonehead, Paul Mc Gui-' 
gan, Aslan White. Fantje so do se-' 
daj pripravili dva albuma Definelly 
maybe in What's the storys of the 
Morning glori. OASIS so uspeli; 
tudi v ZDA s skladbo Wonderwall, 
ki ji sledi že nova potencialna ročk 
klasika D O N T LOOK BACK IN' 
ANGER.**** \ 

Ime BLESSID UNION OF 
SOULS vam verjetno ni preveč 
znano in le boljši poznavalci glasbe 
jih poznajo po uspešnici I believe. 
Skupina pa bo poizkušala narediti 
velik met s prijetno skladbo OH 
VIRGINIA.*** 

Januar je sicer bolj skop mesec z al
bumi vendar med boljše zgoščenke 
gotovo spadajo: Don't Stop -
STATUS YUO, Relish - JOAN 
OSBORNE, American Standard -
7 MARY 3, How Long has this... -
VAN MORRISON, Voung, Rich 
& Dangerous - KRISS KROSS, 
Boys for pele - TORIAMOS... 

Belgijska skupina VAYA CON 
DIOS slovi po izvrstnih skladbah 
kot so Puertorico, What's a woman, 
Don't break my heart. VAYA CON 
DIOS ima izredno pevko, ki se je 
izkazala na lanskem albumu Roots 
and vvings in v skladbi STAV WITH 
ME.***^ 

Člani pop kvarteta TAKE THAT 
so Garv Barlovv, Jason Orange, 
Mark Owen in Howard Donald. 
Posebej za ameriški trg so TAKE 
THAT pripravili pop pesem 
EVERV GUV, ki ima lahko a 
zanimivo besedilo: "Every guy 
needs a girl Like you, every girl 
needs a guy Like me!" * * * 

Nizozemski duo 2 UNLIMITED ie 
prodal v petih letih več kot 12. mili
jonov plošč. 2 UNLIMITED ostaja 
zvest techno ritmu v povprečnem 
komadu JUMPFOR VOU. *** 

Ljubitelji plesnih komadov bodo 
gotovo veseli naslednjih komadov: 
Sex - Bump - Tvvist - MO - DO, Bag
dada - STAR WASH, Stamp - B.G. 
PRINCE OF RAP, Lovin' you -
DOUBLE VOU, Lovin' you - 49 ers 
& ANN MARIE SMITH, Magic 
Carpet Ride - MIGHTV DUB 
CATS, Love is aH around - TINA 
WASHING - TON, Caught with - E 
- ZET, Mutter, dem mann mit dem 
Koks ist da - FALCO, Megababe -
PARTVTIME, No Sex (Until Mar-
riage) - STAR GATE, I want your 
body - D. J. JOE, Teli it to my heart, 
Q - CLUB, Thank U - GENERAL 
BASE, I need your Love - CAP-
PELLA... 

David Breznik 

POPULARNIH 10 

1. Jesus to a Child-
GEORGEMICHAEL 

2.EarthSong-MICHAEL 
JACKSON 

3.FreeasaBird-THE i 

BEATLES ' I 
4. Missing - EVERmiNG 
BUT THE GIRL 

5.lt's6hso Quiet-BJORK 

6. Golden Eye - TINA TURNEJ-

7. One Smet Day - MARIAH 
CAREV&BOVZIIMEN 
8.BeautifulLife-ACE0F 
BASE 

9.Extiale-WHTTNEYH0US-
TON 

10. Wonderwall-OASIS 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj. 

' M l a d i d o p i s n i k i 

RAD IMAM KNJIGO 
IMEL SEM ŠTIRI LETA. 
DOBIL SEM KNJIGO MOJCA 

POKRAJCULJA. BIL SEM JE 
ZELO VESEL. MAMI MI JO JE 
PREBRALA. 
Uroš Veselic, 2ji 
RADA IMAM KNJIGO 

KDO MI JE BRAL KNJIGE, KO 
SEM BILA MAJHNA? 

BRALA MI JIH JE MAMICA ALI 
SESTRA. 

IN KDO MEJE NAVDUŠIL ZA 
BRANJE? 

RADA SEM POSLUŠALA MA
MINO BRANJE, POTEM SEM ŠE 
SAMA POSKUSILA 

BRATI. NEKAJ ČASA SEM SI 
POMAGALA S PRSTOM, SEDAJ 
BEREM BREZ 

NJEGA. V KNJIŽNICI SEM 
BILA ŽE TRIINTRIDESET-
KRAT. 

NEKATERE KNJIGE V 
KNJIŽNICI SO ŽE PRECEJ STA
RE, NEKAJ PA JE NOVIH. 

RADA BEREM, KO MI JE 
DOLGČAS. KNJIGE MI VELIKO 
POVEDO. 
Julija Furek, 2.a 
RADA IMAM KNJIGO 

KO SEM PRIŠLA PRVIČ V 
KNJIŽNICO, SEM SI LAHKO 
SAMA IZBRALA KNJIGO. 

TUDI VPISALA SEM SE. 
V PRVEM RAZPREDU MI JE 

MAMICA KUPILA DVE LEPI 
KNJIGI, TI KNJIGI STA: SO
DOBNA PRAVLJICA IN 
PRAVLJICE ZA LAHKO NOČ. 
TEH KNJIG NISEM 

DOSTIKRAT BRALA, KER STA 
SE IZGUBILI. 
Laura Rozman, 2.a 
RADA IMAM KNJIGO 

DANES SEM BILA V 
KNJIŽNICI. SPOSODILA SEM 
SI DVE KNJIGI. VEM, DA STA 
ZANIMIVI IN NAPETI. NJUNA 
NASLOVA STA: MIŠKA DOL-
GOREPKA IN TEŽAVE IN SPO-
ROČILAPSIČKAPAFIJA. UPAM, 
DABO POSTALAKNJIGAMOJA 
NAJBLJŠA PRIJATELJICA. 
Mojca Šosterič, 2.a 
RADA IMAM KNJIGO 

NAJRAJE BEREM KNJIGO VE-
VERIČEKPOSEBNE SORTE. OB 
BRANJU TE KNJIGE ZELO 
UŽIVAM. ZADNJIC SEM SI V 
KNJIŽNICI SPOSODILA MOJ
CO POKRACULJO. ZELO MI JE 
BILA VŠEČ. DANES BOM ŠLA 
ZOPET V KNJIŽNICO IN SI IZ
BRALA MAČEK MURI. ŽELIM 
POSTATI DOBRA BRALKA. 
Sandra Belšak, 2.a 

RAD IMAM KNJIGO 
KNJIGE BEREM SAM ZA HI

TRO ČISTO BRANJE. BEREM 
ŽIVALSKE KNJIGE. KER L ^ M 
RAD ŽIVALI. KNJIGE SO MOJE 
NAJBOLJŠE PRIJATELJICE. 
Mi^a Šimenko, 2.a 
RADA IMAM KNJIGO 

PRED LETI MI JE BOTRCA 
VSAK VEČER BRALA KNJIGE. 
BILE SO MI ZELO VŠEČ. KO 

SEM ZAČELA HODITI V ŠOLO, 
SEM TAM SPOZNALA 
KNJIŽNIČARJA. ŠLA SEM K 
NJEMU IN MU REKLA: "ALI 
IMATE KNJIGICO POVODNI 
MOŽ?" KNJIŽNIČARJE REKEL: 
"SEVEDA JO IMAMO! POJDIVA 
JO ISKAT." KO SVA JO NAŠLA, 
SEM DOBILA TUDI KAR
TONČEK. TOKRAT JE MOJE 
PRAVLJICE ŽE KONEC. 
Sabina Vlaga, 2.a 

MOJ RAZRED 
V razredu je lepo, a lepše bi bilo, če 

bi bili pridni vsi in ubogali. Če smo 
jridni vsi, se tudi našsnežakrazvese-
i. 

Janja Spevan, l.b 
MOJA NAJUUBŠA KNJIGA 

Najlepše zgodbe za otroke je moja 
najljubša knjiga. Tako debela je in v 
njej je polno zgodb: Sneguljčica in 
sedem palčkov, Peter Pan, pa še veli
ko drugih zgodbic. Debelaje mogoče 
1 cm ali 2. Zato jo pa moram imeti 
shranjeno. Včasih jo tudi berem. 
Zdaj jo imam na pisalni mizi. 
Danijela Šmigoc, 2.b 
KNJIGA PRIPOVEDUJE 

Zdravo, jaz sem knjiga, o kateri 
bom govorila. Vas zanima, kako mi je 
ime? Potem pa dobro poslušajte, sem 
Kraljčica. Nekaj vam bom povedala o 
svojem življenju. Napisala me je 
neka deklica. Ta deklica je imela 
punčko, ki ji je dala ime Kriljčica. 
Svojo punčkoje imela tako rada, daje 
o njej napisala knjigo. Pokazalajoje v 
šoli. Vsemje bila zelo všeč. Učiteljica 
jo ie dala na razstavo. In ta knjiga sem 
bilajaz. 
Andreja Cafuta, 2.b 
KNJIGA PRIPOVEDUJE 

Sem knjiga Juri Muri. Izdelali so 
me v Afriki. Potovala sem z ladjo, po
tem sem bila v veliki trgovini. Nato 
so me vzeli in sem bila v hiši, kjer so 
me brali. Največ meje bral Rok 
RokMurko, 2.b 
MOJA NAJUUBŠA KNJIGA 

Imam knjigo Rdeča kapica. Dobil 
sem jo od mame na Ptuju. Za bralno 
značko sem jo prebral. Zdaj jo imam 
v sobi na polici. 
Beno, 2. 
V KNJIŽNICI 

Ko sem prišel v knjižnico, sem dal 
knjigo knjižničarju. Vprašaj meje, če 
bom imel drugo. Ja, izbral si bom 
Rdečo kapico! Ko sem si jo izbral, jo 
je knjižničar vpisal. Odnesel sem jo 
domov. 
Uroš, 2.b 
KNJIGA PRIPOVEDUJE 

Nekoč so me naredili v tovarni. 
Naslov so mi dali Juri Muri v Ariki. 
Nato so me dali v trgovino. Zelo sem 
se bala, če bi me kdo kupil. Zavpila 
sem: Ojoj! Ojoj! Nekdo me bo kupil! 
Res meje kupil. En dan sem se bala, 
potem pa več ne. Vsi so lepo ravnali z 
menoj: mali otroci, veliki in tisti, ki so 
prišli na obisk. Sedaj sem srečna, da 
nisem kje raztrgana. Sladko spim po
spravljena. Vsi otroci pa nasvidenje!. 
Spite in sanjajte lepe sanje!. Lepo vas 
pozdravljam! 
Mateja Podgoršek, 2.b 



PTUJ / V P O S L O V N O - T R G O V S K E M C E N T R U O M E G A (PREJ SUPER Ll) N I M I R U (3) 

Jedro spora je v 
premoženjskem vprašanju 
v dosedanjih postopkih med pravdnimi stranka
mi je sodišče že ugotovilo, da je jedro spora v 
premoženjskih vprašanjih in da ni dvoma, da 
med družbeniki Unagradnje d.o.o obstajajo 
spori. Kdo je direktor, kdo ni? 

" S k u p š č i n a družbenil<ov lahl(o ka 
darko l i odpok l i če pos lovod jo ne glede 
na t o , ali je i m e n o v a n za do ločen ali 
n e d o l o č e n čas (3 . ods tavek 4 4 9 . č le 
na Zakona o gospoda rsk i t i d ružba t i ) . 
Po ocen i s o d i š č a je t reba c i t i rano d o 
loč i lo in terpret i rat i t ako , da so osebe , 
poob laščene za zastopan je i m e n o v a 
ne v t renu tku , ko organ ( skupšč ina ) 
sp re jme sk lep o n j i hovem i m e n o v a n 
j u . Kasne jš i vp i s pa je dek lara t iven. Iz 
tega raz loga poob las t i la osebe , p o o b 
laščene za zas topan je preneha jo s 
t r e n u t k o m razreš i tve, ne glede na to 
ali je odpok l i c u teme l jen ali ne. Le za
radi pravne va rnos t i t ret j ih oseb , ki za 
razreši tev ne v e d o , vel ja, da v času od 
razvel jav i tve do vp isa s p r e m e m b e 
osebe , poob laščene za zas topan je , 
oseba , ki je bi la prej poob laščena za 
zas topan je v sk ladu s s o d n i m reg i 
s t r o m , lahko sk lepa pos le , ki družbo 
zavezu je jo . " 

Precej je bilo govora tudi o sklepanju 
dvo jn ih pogodb za nakup posamezn ih 
lokalov. Odvetnik Branko Resnik je po
vedal , da je le v enem pr imeru prišlo do 
tega. "Stanke so v is tem dnevu pri meni 
dale zapisat i pogodbo , najprej za 230 
t isoč mark , po tem pa za 2 6 0 t isoč 
mark . Zakaj je do tega pr iš lo, ne v e m . Iz 
podatkov pa izhaja, da prva pogodba 
oč i tno ni bi la realizirana. Zapis pogod 
be v višini 2 6 0 t isoč mark je podpisal 
tud i Mart in Lisjak. Pogodba z v iš j im 
zneskom je bila tud i osnova za vpis v 
zeml j iško kn j igo. V takšni višini je bila 
tud i predložena davkari j i in od nje 
plačan p rometn i davek." 

MARTIN LISJAK PREDLA
GAL PRENEHANJE DRUŽBE 

M e d M a r t i n o m L i s j a k o m , Huse i -
n o m H a s i b o v i č e m in Mu jo Durako-

v i č e m teče več tožb . Ena je tud i za 
prenehanje d ružbe , ki jo je vloži l Mar 
t in L is jak. Ta tožben i zahtevek je 
okrožno sod i šče v L jubl jan i zavrn i lo . 
M e d d r u g i m je zak l juč i lo , da konf l ik t i 
m e d družbenik i n iso takšne narave, 
da bi zadeval i d ružbo kot ce lo to . Ni v 
sk ladu z n a č e l o m ves tnos t i in poš te 
nos t i , da bi d ružba , ki je us tanov l jena 
za nedo ločen č a s , prenehala po vol j i 
d ružben ika, če ima ta na vo l jo tud i 
d ruga s reds tva za sankc ion i ran je nas 
ta l ih neprav i lnos t i . Kot s m o izvedel i 
se je Mar t in L is jak m e d t e m že pr i tož i l , 
ker ocen ju je , da je z m o t n a ocena s o 
d išča o p o m e n u obs to ječ ih konf l i k tov . 
Prav tako obs ta ja na n jegov i s t ran i 
d v o m v ugo tov i t ve reviz i jske h iše, ki 
je ugotav l ja la pos lovno uspešnos t o b 
jekta TPC na Oso jn ikov i c. 3 v Ptu ju . 
"Vendar to ne p o m e n i , da je nezmo t 
l j iva, z last i , ker je delo oprav i la zgol j 
na naroč i lo in zgol j na pod lag i d o k u 
mentac i je , ki sta ju predlož i la Has ibo -
v ič in Durakov ič . Ta pa zago tovo ni 
popo lna . " Kot vse kaže, se bodo tož 
be in pr i tožbe nadal jeva le. Sod išče bo 
na osnov i nespo rn ih ugotov i tev že 
znalo razsodi t i . Javnos t pa je o zadevi 
tako in tako že razsodi la . 

Vs i , ki so lokale v p o s l o v n o - t r g o v -
s k e m cent ru Super Li kup i l i , v n j ih tud i 
de la jo . Le eni s t rank i to ni o m o g o 
čeno . Ta je kot edina lokal kupi la od 
Mar t ina L is jaka. Tud i v t e m pr imeru 
teče pos topek pri s o d i š č u . 

Da bi zadevo le bol je po jasn i l i , s m o 
obiskal i tud i Grad iš Gradbeno pod je t 
je Ptu j , ki je b i lo izvajalec de l . Zanimal i 
pa s m o se tud i pr i p tu jsk i izpostav i 
Republ iške uprave za javne p r ihodke , 
kol iko so se ukvar jal i s to zadevo . 

V gradben i p o g o d b i , ki s ta jo p o d p i 
sa la d ružba Unagradn ja d .o .o . in Gra

d iš — Gradbeno podej t je Ptuj izhaja, 
da podjet je zas topata oba : Mar t in L i 
s jak in Huse in Has ibov ič . V 3 2 . č lenu 
ta is te p o g o d b e pa p iše, da je p o o b 
laščen i p reds tavn ik invest i tor ja po tej 
p o g o d b i H. Has ibov ič . Vsa p lač i la , ki 
so j ih za g radn jo dob i l i , so tek la prek 
žiro računa . Cela g radn ja je kot je po 
vedal d i rektor L jubo C i m e r m a n stala 
ok rog 2 1 4 mi l i j onov tolar jev. Gradnja 
se je pr iče la m a r c a leta 1 9 9 4 . Prvo 
nakazalo za g radn jo v v iš in i 6 1 , 8 m i l i 
j ona to lar ja je Unagradn ja p lačala kot 
avans . Do vk l j učno jun i jske s i tuac i je 
težav ni b i lo . Po tem je pr iš lo do zas to
ja , ker družba ni imela pr i l ivov. Ju l i j 
ska in avgus tovska s i tuac i ja ni bi la 
p r a v o č a s n o p lačana. V t e m času so 
bil i odnos i m e d družben ik i še korekt
n i . Zaradi neplač i la je bi lo delo na 
gradn j i začasno prek in jeno. N o v e m 
bra so le našl i skupn i dogovo r . Plači lo 
se je izvedlo s c e s i j a m i , tu pa je nasta l 
spor , n a m e s t o na n j ihov r ačun , je de
nar od kupn in šel na račun Gradenj . 
Gradnja ob jek ta je bi la skora j v celot i 
p lačana, razen 3,2 mi l i jona to lar jev. 
Ta znesek pa naj bi bi l po zagotov i l ih 
g . Has ibov i ča p lačan v t e m m e s e c u . 
ZAHTEVKI ZA RAZVELJA
VITEV ŽE SKLENJENIH 
POGODB 

V ptu jsk i i zpostav i Republ iške up ra 
ve za javne p r ihodke so poveda l i , da 
so se pri nj ih z v p r a š a n j e m prodaje lo 
ka lov v pos lovno t r g o v s k e m cent ru 
Super Li ukvar jal i prek napoved i za 
o d m e r o davka na p r o m e t nep rem ič 
nin na pod lag i p roda jn ih p o g o d b , ki j ih 
pri n j ih pot r ju je jo . Vseh teh p o g o d b je 
bi lo dos le j pr i n j ih 14 . Če je kupec k u 
pil več loka lov , je ta p renos ure jen z 
eno p o g o d b o . Prve p o g o d b e , ki so 
pr iš le k n j i m , po besedah vod je izpos
tave M a r i j a n a Fureka, n iso imele 
vseh d o l o č b , zato so dobi le aneks . V 
izpostav i se ne spušča jo v vseb ino 
p o g o d b e , " n j i hova " je le v rednos t , saj 
od nje ugotav l ja jo o d m e r n o o s n o v o . V 
pet ih p r imer ih so za p o g o d b e , ki so j ih 
že ime l i , pr iš l i zahtevk i za razvel javi tev 

odmere davka na p r o m e t nep rem ičn in 
in pred ložene nove p o g o d b e To so 
p o g o d b e , ki j ih je pred lagal odve tn ik 
Igor Ma jn ik . Pre jšnje so bile zap isane 
v odvetn išk i p isarn i Branka Resn ika. 
Obrazloži tev je bi la, da p redhodne p o 
godbe n iso zeml j i ško -kn j i žno izved l j i 
ve. Prejšnje o d m e r e so bile razvel jav l 
jene, p rometn i davek je bil upoš tevan 
po nov i pogodb i . Ena p o g o d b a je od 
odvetn ika Majn ika pr iš la č is to na 
novo , ostale poprav l ja jo pre jšn je 
s tan je . 

TUJI DRŽAVLJANI ZAVE
ZANCI ZAKONA ZA DO
HODNINO, ČE BIVAJO V 
DRŽAVI VEČ KOT ŠEST 
MESECEV IN IMAJO DO
HODKE, KI SO VIR DO
HODNINE 

Huse ina Has ibov i ča in Mu jo Dura-
kov iča so ptu jsk i davkar j i povabi l i na 
razgovor , da bi ugotov i l i ali sta zave
zanca zakona o dohodn in i ali ne. Iz 
dokumen tov , ki so na vo l jo pri n j ih , 
tega za zdaj ne more jo ugo tov i t i , 
čaka jo na izsledke Agenc i je za p lač i ln i 
p romet , nadziranje in in fo rmi ran je . 
Opozor i l i so ju na do loč i la zakona o 
dohodn in i , da sta kot nedržav l jana R 
Sloveni je do lžna vloži t i napoved za 
o d m e r o dododn ine , če imata p re j em
ke, ki so vir dohodn ine , ker sta v 
državi Sloveni j i v o d m e r n e m letu b iva 
la več kot šest m e s e c e v . Kot že 
rečeno pa bodo šele po ugo tov i t vah 
agenc i je , ki razpolaga s kon t ro ln im i 
podatk i , lahko ugo tov i l i , ali imata v i re 
za dohodn ino . Vir za dohodn ino pa bo 
brez d v o m a dob iček , ki ga bos ta us t 
var i la s proda jo lokalov v p o s l o v n o -
t r g o v s k e m cent ru Super L i . 

MG 

NEDELJSKO P O P O L D N E D R U G A Č N E VRSTE 

Prijetno, domače in kulturno 
Ze drugič je mlado lenarško kulturno 

društvo MOL pred kultumim praznikom 
razveselilo Lenarčane in okoličane, ki so 
prišli v športno dvorano, da bi doživeli ne
kaj kulture. Kulture drugačne vrste, ki jo 
ustvarjajo njihovi sokrajani, prijatelji in 
znanci. Ljudje torej, ki živijo v isti ulici in ki 
delijo enake usode krutega slovenskogo-
riškega vsakdanjika. Kar nekaj Le-
narčanov sodeluje v društvu MOL, ki je 
najbolj znano po mešanem pevskem zbo
ru in predvsem po pihalnem orkestru. Vodi 
ga mladi glasbeni stokovnjak, sicer do
mačin iz Lenarta, Bojan Bezjak. Njihova 
glasba zveni prijetno, tako domače, za 
vsako uho, za stare in mlade. V športni 
dvorani Lenart je orkester, kljub mladosti 
pokazal kaj zna. In predvsem ve, kaj ugaja 
l judem. Potrudili so se in tako lani poželi 
aplavz, ki je bil najlepše darilo amaterskim 
glasbenikom, ki zraven vsakdanjega dela 
in boja za kruh najdejo nekaj časa še za 
kulturno snovanje. Zase torej, za samo-
preverjanje in za krepitev duha. Ne zveni 
pretirano, če zapišemo, da je takšna obli
ka kulturnega ljubiteljstva pri Lenartu res
nična poživitev kulturenga dogajanja in 
prijetna osvežitev običajne sivine. Naj bo 
tako ali drugače, ljudje si takšnih kulturnih 
dogodkov želijo, pričakujejo pa seveda še 
več. 

Želijo si tudi ubranega petja, ki ga je bilo 
dovolj , ko so se poleg godbenikov pred

stavili še pevci mešanega zbora KUD MOL 
iz Lenarta pod vodstvom Irene Sabler. In 
za nameček so zaplesale še mažoretke le-
narške OŠ in folkloristi. Bilo je vsega po 
malem tudi humorja — Zefike in Naceka, 
bil je prijeten nedeljski popoldan, tudi zato, 
ker organizatorji poleg visoke kulture (ta 
poredko zaide na podeželje) preredko po
nudijo tudi kaj boljšega iz domačega ogn-
jiča. Lep predpraznični začetek kulturnega 
praznika, ki bo tudi v osrednjih Slovenskih 
goricah minil v znamenju običajnih pros
lav. No, nekaj novega naj bi bil kulturni do
godek v Cerkvenjaku, ki ga z igralcem Sil
vom Safranom, dan pred praznikom, pri
pravlja tamkajšnja OS. 

Marjan Toš 

Lenarška 
pričakovanja 

NAMESTO 
ŽELEZNIŠKIH 
KONSTRUKCIJ — NOŽI! 

Kako dragoceno je vsako delovno mes
to v osrčju Slovenskih goric ni treba pose
bej omenjati. Dela pač ni dovolj in tudi zato 
so pritiski na razdrobljene kmetije toliko 
večji. In zato takšen naval na vrata social
nih služb, delo v Avstrij i, šušmarstvo in 
delo na črno. Kaj pa naj človek drugega. 

kot da se znajde in zagrabi dobesedno za 
vsako delo, ki ga dobi. 

V takšnih razmerah, ko je socialna var
nost ljudi v osrednjih Slovenskih goricah 
vse bolj negotova (resnici na ljubo, mar
sikdo že krepko čuti breme krize na lastni 
koži, da o solzah v otroških očeh, ki si želi
jo kakšno oranžo al i t janano, sploh ne go
vorimo) , je kot strela iz jasnega udarila no
vica, da bo v Lenartu spet nekaj dela več. 
V sivih, potolčenih dvoranah lenarškega 
Klemosa, ki je včasih slovel po železnih 
konstrukcijah doma in na tujem, V Klemo-
su so pridni ljudje znali postoriti marsikaj, 
celo za gledališča so delali odersko opre
mo. In da ne bo še! v pozabo še podatek, 
da so prav iz Klemosa prihajale številne 
sestavine za odre Cankarjevega doma v 
Ljubljani, Gledališča v Skopju, RTV v 
Ljubljani. Da o drugih projektih ne govori
mo. To je zdaj za marsikoga nostalgija, ki 
pa po drugi strani daje upanje. 

Upanje je lepa reč, pravijo ljudje. Če 
bodo v nekdanjem Klemosu zares začeli 
delati nože znanega proizvajalca Solingen, 
potem je to za Lenart nov "sveži dan". Po 
ekstenzivnem razvoju se zdaj bliža čas ka
kovostnejših programov. V kratkem bo 
marsikaj povsem jasno, lepo pa bi bilo, če 
bi se tudi v ta del bivšega Klemosa (pod
jetje je v zlatih časih zaposlovalo cca 700 
ljudi) vrnilo pravo življenje. Z njim pa tudi 
krvavo potreben zaslužek za preživetje. 

M. Toš 

Lenart — 
Znova o proračunu 

ZAČEL SE JE DRUGI TEK 
Prav smo imeli, ko smo tudi v Tedniku 

zapisali, da bo občinski proračun tudi pri 
Lenartu v Slovenskih goricah deležen po
sebne pozornosti in da bo prvotna vsota, 
ki se je gibala okoli 900 milijonov, kar pre
cej višja. Za drugo obravnavo so že pripra
vili dopolnjeno gradivo, ki ga do zasedanja 
občinskega sveta pretresajo tudi na sejah 
odborov. Zelo temeljito so se te razprave 

lotili tudi člani odbora za gospodarsko in-
frastmkturo, urbanizem, okolje in prostor. 

Na predlog občinskega proračuna so 
imeli svetniki veliko pripomb že v prvi 
obravnavi, ko so terjali smotrno razpo
reditev denarja in izpostavljali prednostne 
naloge. O teh pa je tudi pri Lenartu težko 
govorit i, čeprav je na videz vsakomur ja
sno, da bo najbrž treba opraviti zajeten za
logaj na področju cest, vodovoda in tudi 
osnovnega šolstva. Poglavje zase pa so 
tudi prednostne naloge po KS, ki terjajo 
enakomernejši razvoj celotnega območja 
osrednjih Slovenskih goric. Preletimo ne
kaj konkretnih številk. Predlog proračuna 
občine Lenart za letošnje leto, priprvljen za 
razprave na odborih občinskega sveta in 
za zasedanje sveta, predvidoma, 23. 
febmarja, je "težak" 973 milijonov in 950 
tisoč SIT, kar je za lenarške razmere pre
cej. Za delovanje občine in občinske upra
ve predlagajo v proračunu nekaj več kot 
75 mili jonov, za sofinanciranje strokovne 
službe KS 13,5, za vrtec v Lenartu in od
delke po zunanjih krajevnih središčih 105 
milijonov, za ljudsko univerzo simbolični 
mili jon, za Center za socialno delo skoraj 
4 in za Matično knjižnico Lenart 12 mil i jo
nov tolarjev. Veliko denarja morajo zbrati 
za pokrivanje materialnih stroškov osnov
nih šol. Zraven tega pa so predvideli tudi 
sredstva za pokrivanje dodatnih progra
mov šol in za druge potrebe vzgoje in izo
braževanja 26 mil j . SIT. Za skupna plačila 
na področju družbenih dejavnosti so pred
videli 64, za skupne dotacije ne tem po
dročju pa skoraj 20 milijonov SIT. 

Velik zalogaj bo tudi letos komunala. 
Že zdaj je jasno, da bo za vse želje denarja 
zmanjkalo. Za gradnjo vodovoda je pred
videnih 70, za modernizacijo cest po po
sebnem programu pa 85 milijonov SIT. 
Seveda bodo zagotovili tudi denar za po
speševanje razvoja obrti, podjetništva in 
kmetijstva. Koliko — toliko pa bo odvisno 
tudi od rezultatov v "drugem teku" razpre-
ve. 

Marjan Toš 

PTUJ / KINOLOGI BODO PRIČELI S SPOMLADANSKIM TEČAJEM̂  

Vpis v teiaje to soboto in nedeljo 
člani ptujskega Kinološkega društva bodo tudi v prihajajočih spomladanskih me

secih pripravili tečaje šolanja psov vseh pasem. Za ljubitelje psov pripravljajo več 
programov, v šolanje pa sprejemajo vse pse, ki so stan več kot štiri mesece. V 
letošnje tečaje bodo vpis pripravili to soboto in nedeljo, vsak dan med 10. in 12. uro 
v društvenih prostorih v Budini, kjer imajo tudi ustrezno vadbišče. 

Za uspešen potek tečajev bodo poskrbeli vaditelji iz Kinološkega društva Ptuj, s i 
cer pa bodo v društvu tudi letos poleg rednih tečajev pripravili še tekmovanja in nanje 
povabili uspešne slovenske kinologe. T M 

ŠIVILJSTVO S C H M I D T V K IDRIČEVEM 

Zakaj delavke ne 
smejo poslušati poročil 
in kontaktnih oddaj? 
Sredi prejšnega tedna so nas predstavniki sindikatov 
obvestili, da naj bi se v šiviljstvu Schmidt v Kidričevem 
dogajale čudne reči. Na oglasni deski naj bi viselo 
obvestilo, s katerim vodstvo podjetja delavkam pre
poveduje poslušati radijska poročila in kontaktne od
daje, delavke pa naj bi se pritoževale tudi nad dvo
jezičnimi slovensko — nemškimi (in obratno) napisi, 
zaradi česar so v podjetju sredi samostojne in neod
visne Slovenije (sicer v lasti tujcev) upravičeno ogor
čene. Zato smo se odpravili v Kidričevo in poskrbeli 
za ustrezne odgovore, ki zadevo pojasnjujejo iz pod
jetniškega zornega kota. 

V kidričevsken) šiviljstvu Schmidt je proizvodnja sodobno in ev
ropsko usmerjena, (foto: M. Ozmec) 

Kljub temu, da nismo bili 
vnaprej najavljeni, nas je di
rektor podjetja Schmidt šivilj
stvo Kidričevo, Bojan Vauda 
prijazno sprejel, nas popeljal 
po hali in k oglasni deski, kjer 
smo se o vsem lahko prepri
čali ter je o vsej zadevi po
vedal: 

"Menim, da gre za povsem 
normalna in logična poslovna 
navodila. Vedeti je treba, da 
pri nikakršnem delu glasba ne 
sme biti preglasna pa tudi si
cer poslušanje glasbe, še pose
bej poročil in kontaktnih od
daj med delom zmanjšuje 
zbranost, oziroma koncentra
cijo zaposlenih. Navodilo, ki je 
obešeno na razglasni deski in 
v katerem podpisani generalni 
direktor mag. Schmidt sporo
ča, da med delom ne sme biti 
glasba v hali preglasna, ter da 
ni dovoljeno poslušanje raznih 
kontaktnih oddaj in poročil, ker 
to odvrača pozornost delavk od 
dela, se nam zdi le pretehtana 
in preizkušena poslovna odlo
čitev, ki lahko vsem zaposlenim 
le koristi. 

Poglejte, med drugim gre za 
proizvodnjo dragih avtomobil
skih sedežnih garnitur za 
firme Audi, Mercedes in VW, 

kjer mora vsaka delavka 100 
odstotno opraviti sicer znano 
operacijo. Ce zgreši le za šiv, 
je to dovolj, da nam naročnik 
izdelek, vreden 400 do 500 
DEM enostavno zavrne. Zato 
poslušanje česarkoli med de- I 
lom samo zmanjšuje končen- ^ 
tracijo. Seveda pa v času mal
ice in odmora prepoved ne 
velja, zato menim, celo pre
pričan sem, da s tem ničesar 
ne kršimo." 

Kaj pa očitki tile dvoje
zični, slovensko — nemškimi 
napisi po hali? 

"Kar poglejte si jih. Vsa ob
vestila na oglasni deski so v 
slovenskem jeziku, le označe
vanje delovnih mest v hali je z 
velikimi napisi v nemškem in 
slovenskem jeziku. To pa 
predvsem zaradi obiskov in 
občasne kontrole nemškogo-
vorečih strank, da vedo, kaj 
kdo počne. Prepričani smo, da 
si na tak način ustvarjamo 
tudi pozitivno mnenje o naši -
evropsko usmerjeni proizvod
nji. Kmalu, še v letošnjem letu 
bomo s širitvijo proizvodnje 
ponudili možnost za še nekaj 
dodatnih zaposlitev, vendar o 
tem kdaj drugič." 

M. Ozmec 

Župan srečal Abrahama 
župan mestne občine Ptuj dr. Miroslav Luci je 31. 
januarja praznoval 50. rojstni dan. Ob jubileju je 
prejel številne čestitke z dobrimi željami, ena naj
lepših pa je bila povezana z izzidom novih 
priložnostnih slovenskih znamk. 

Te so izšle prav na njegov rojstni dan. Na-
bolj pa bo vesel, če se bodo pomembni 
ptujski projekti pričeli uresničevati in če bo 
Ptuj postal regijsko središče Osebno si želi 
čim več zdravja, saj drugo kot pravi, ima. 
Čim več zdravja pa želi tudi svojim pacien
tom, ki jim je dober zdravnik že 25 let. 

Veliko lepih trenutkov preživi v krogu 
družine, v vinogradu in med lovci. 

Dr Miroslav Luci se je rodil 31. januarja 
1946. leta pri Sv Tomažu, v obrtniški in 
kmečki dmžini s petimi otroki. Po končani 
osnovni šoli, naj bi se šel učit za peka, da bi 
nadaljeval dmžinsko tradicijo, vendar se je 
obrnilo dmgače. Šel je v Maribor, kjer je obi
skoval gimnazijo, zatem pa na medicinsko fa
kulteto v Ljubljano. Specializiral je na Golniku, 
kjer je opravil tudi postdiplomski študij. Kot 
zdravnik se je zaposlil leta 1971. V politične 
vode ga je prinesla osamosvojitev Slovenije. 
Od leta 1990 je član stranke SDSS. 

Ob jubileju tudi naše iskrene čestitke! 
MG 

Župan mestne občine Ptuj dr. 
Miroslav Luci (Foto: S. Kosi) 







PTUJ / STAVKA V ARBI ZE 15 D N I 

Obupane delavke 
po pomoi k županu 

šivilje, zaposlene pri zaseb
nem podjetju ARBA, d.o.o., 
stavkajo že 15. dan. Stavkati so 
pričele zaradi neizplačanih 
osebnih dohodkov, vendar delo
dajalca še zmeraj nista poravna
la svojih obveznosti. Delavke, 
povečini mlade matere in celo 
samohranilke, so vse bolj 
obupane. Njihov položaj je 
namreč povsem brezupen. 

Potrkale so že na vrata vseh 
institucij, od katerih so pričako
vale pomoč in ugotovile, da po 
zakonih ni zanje v tem trenutku 
nobene rešitve. Na Zavodu za 
zaposlovanje se seveda ne mo
rejo prijaviti, ker stavkajo, pa 
tudi zato, ker jih delodajalca 
nista priznala kot delovni višek. 
Do enkratne pomoči Centra za 
socialno delo še niso upraviče
ne. Delovni inšpektor postopka 
še ni končal in tako ni izdal še 
nobene odločbe, sindikat pa je 
tudi povsem brezmočen in bo 
slej ko prej moral delodajalca 

tožiti zaradi neizplačanih plač. 
Razočarane delavke, so poveda
le, da so približno tri leta priza
devno delale, potrpele ob zamu
janju plač in upale, da se bo slej 
ko prej vse uredilo. O vsem tem 
so pripovedovale županu Miros
lavu Luciju, h kateremu so 
prišle, ko so ugotovile, da jim 
prav nihče več ne more poma
gati. Župan in njegova tajnica, 
ekonomistka Evelin Makoter, 
sta njihovo pripovedovanje 
zgrožena poslušala skoraj vso 
uro, vendar jima konkretnega 
odgovora nista mogla dati. 
Obljubila sta, da bo občina 
zbrala podatke in jim poskušala 
po svojih močeh pomagati. 

Žal pa nima neposrednega 
vpliva na nobeno od omenjenih 
institucij niti na delodajalca, je 
delavkam povedal župan. Nas
tale razmere je ocenil kot posle
dico neustrezne sistemske zako
nodaje s področja zaposlovanja 
delavcev. jVf̂ ' 

_ Ptujski župan sprejel trinajst stavkajočih delavk. 

Zakaj je v gostišču 
Maja odslej pizzerija? 

Gostišče Maja na Hajdini, ki 
je do nedavnega slovelo kot "šta
jerski Štorman", saj je s svojo 
kvalitetno, obilno, poceni in priz
nano kuhinjo, slovelo skoraj po 
vsej Sloveniji, je svojo dejavnost 
zaradi preobremenjenosti 
zmanjšalo na — sicer kvalitetno 
ponudbo različnih pizz. Marljiva 
lastnik in lastnica (oba sta sred
njih let) sta to težko poslovno 
odločitev sprejela po temeljiti 
presoji, saj šest zaposlenih in 
štirje domači zaradi prevelikega 
navala gostov (zaradi česar je 
bilo treba trdo delati od ranega 
jutra do poznega večera), eno
stavno ni več vzdržalo. 

Kuharji Maje so dnevno v 
povprečju pripravili prek 150 
različnih (beri okusnih in skoraj 
nenormalno velikih) zrezkov, 
ocvrli ali spekli na desetine 
piščancev, v času malic pa so 
dnevno pripravili tudi prek 100 
okusanih, in poceni malic. Vse 
je bilo vedno pripravljeno iz 
kvalitetnega in dnevno svežega 
mesa, po nižjih cenah, kot v 
drugih lokalih, pa tudi pijača je 
na voljo po razmeroma nizkih 
cenah. O tem smo se lahko pre
pričali številni gostje od blizu in 

daleč, med katerimi je bilo tudi 
precej uglednih občanov, zato 
bomo (kljub pizzeriji) vsi skupaj 
odlično in poceni ponudbo Ma
je pogrešali. 

Ljudska domišljija in očitno 
tudi zavist (bojda tudi nelojalna 
konkurenca) pa sta seveda 
ubrala svojo pot, proč od resni
ce. V javnosti so se razširile raz
lične govorice, tudi take, da naj 
bi na zmanjšanje dejavnosti v 
gostišču Maja zaradi domnevnih 
nepravilnosti vplivali inšpektor
ji. Za pojasnilo smo zaprosili 
ptujske inšekcijske službe in do
bili pričakujoč odgovor. Inšpek
tor Dušan Lunder je zavrnil vse 
neresnične in zlobne govorice 
ter dodal, da zoper gostišče 
Maja niso imeli nikoli nobene 
prijave ali pripombe gostov, 
zato tudi niso izdali nobene 
tovrstne odločbe. Po njihovem 
mnenju, ki so ga seveda ob 
pričetku obratovanja potrdili 
tudi z ustreznimi uradnimi dov
oljenji, gostišče Maja je in še 
zmeraj izpolnjuje vse potrebne 
zakonske predpise. Upajmo, da 
je s tem neupravičenega natol
cevanja KONEC. 

M. 0:nn'c 
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PTUJ / MLEKARSKIH S P O R O M N I K O N C A 

Kmetje s traktorji blokirali Mlekarno 
Mlekarna Ptuj je obvestila 

proizvajalce mleka, da bo od 
6. februarja dalje odkupo
vala mleko tudi direktno od 
posameznih proizvajalcev in 
ne samo od Mlekarske zad
ruge Ptuj. 7M to so se odlo
čili, kot povdarjajo, zaradi 
tega, da bi zmanjšali stroške 
odkupa. Vsem, ki se bodo od
ločili za direkten odkup, bo 
Mlekarna zaradi zmanjšanja 
stroškov plačala dodatnih 1,5 
odstotka. Na zbiralnice so 
poslali sezname, na katere se 
bodo vpisovali kmetovalci, ki 
se bodo odločili prodajati 
mleko neposredno Mlekarni. 
Neposreden odkup bodo izva
jali le na zbiralnicah, kjer se 
bo za to odločila vsaj polo
vica članov. 

Prejšji četrtek je potekel med 
delavskinm svetom Mlekarne in 
Upravnim odborom Mlekarske 
zadruge Ptuj dogovorjeni rok, 
ko naj bi sredi lanskega leta 
imenovani direktor Mlekarne, 
Janko Vindiš, sporočil odločitev 
o dejanskem opravljanju dela 
direktorja, oziroma svojo nega
tivno odločitev. 

Upravni odbor Mlekarske za
druge se je zaradi tega in drugih 
dogovorov želel sestati z delav
skim svetom Mlekarne. Člani 
upravnega odbora zadruge so 
prišli pred vrata Mlekarne. 
Predsednika in podpredsednika 
je sprejela vršilka dolžnosti di
rektorice in ju povabila tudi na 

sestanek ob 14.30, kjer naj bi se 
pogovorili z nekaj člani delav
skega sveta in člani odbora za 
gospodarstvo. Skupni sestanek 
namreč ni bil sklican koordini
rano, pravzaprav seja delavske
ga sveta Mlekarne sploh ni bila 
sklicana, ker to po mnenju 
predsednice in vodstva Mlekar
ne tudi ni bilo potrebno. Pred
stavnika Mlekarske zadruge sta 
odklonila sodelovanje na ses
tanku s člani sveta, ki so bili do
segljivi in vodstvom Mlekarne 
in sta vztrajala, da sodelujo vsi 
člani upravega odbora. Tako se 
je sestalo komaj sklepčno števi
lo članov delavskega sveta in 
skupaj z vodstvom podjetja oce
nilo nastop Upravnega odbora 
zadruge kot izsiljevanje. Ocenili 
so, da proizvodnja v Mlekarni 
teče nemoteno, prav tako pro
daja, pospešeno teče tudi dogo
vorjeni proces lastninjenja Mle
karne, odpadel pa je tudi najpo
membnejši razlog za sestanek: 
direktor Janko Vindiš je dal 
namreč pisno izjavo, da bo ta
koj po ozdravitvi, trenutno je v 
bolniškem staležu, in po uredit
vi formalnosti s službo v držav
nem zboru, prevzel dolžnosti di
rektorja, kot skrajni rok pa na
vedel 4. marec. Z nekaj deset 
traktorji so nato nezadovoljni 
kmetje v ponedeljek zjutraj blo
kirali mlekarno Ptuj in tako 
onemogočili dovoz mleka. 
Upravni odbor Mlekarske za
druge je ob tem postavil nas
lednje zahteve delavskemu sve
tu Mlekarne: da takoj razreši 
Janka Vindiša kot direktorja 
podjetja, istočasno razreši Ani-

Obvestilu Mlekarne se je 
takoj odzval stavkovni odbor, 
ki je obvestil proizvajalce 
mleka, člane Mlekarske zad
ruge Ptuj, da naj ne nasedajo 
izjavi Mlekarne, da bo začela 
z lastnim odkupom mleka po 
višji ceni. To dejanje bi vodi
lo Mlekarno še v večje fi
nančne težave. Pobuda, pov
darja stavkovni odbor, Je pri
šla s strani gospoda Zampe, 
kije s tem izdal ne samo ptuj
ske, ampak tudi slovenske 
proizvajalce mleka. S tem ho
če uničiti in izdati tudi slo
vensko zadružništvo, čeprav 

je bilo njegovo "včerajšnje" 
mišljenje povsem drugačno. 
S tem dejanjem hoče Mle
karna demantirati zahteve 
stavkovnega odbora in stav
kajočih kmetov, ki pa bodo 
kljub temu vztrajali pri svo
jih zahtevah in jih za vsako 
ceno uresničili. Vse proizva
jalce mleka so tudi povabili, 
da se pridružijo stavkajočim 
in izrazijo ogorčenje nad 
početjem vodstva Mlekarne. 

co Brumec kot vršilko dolžnosti 
direktorice in takoj imenuje no
vega vršilca dolžnosti direktor
ja. Mlekarska zadruga daje pri 
tem podporo Mitji Tementu, ki 
pozna problematiko Mlekarne 
in podpira program povezovan
ja s štajerskimi mlekarnami, ki 
mu prav tako dajejo podporo. 

Mlekarska zadruga je nadalje 
zahtevala takojšnjo revizijo pos
lovanja Mlekarne Ptuj, ki se 
mora izvesti še ta teden, stroške 
revizije pa bo krila sama. Poga
janja z vodstvom Mlekarne tega 
dne niso dala rezultatov in v po
nedeljek zvečer so člani Mlekar
ske zadruge še vedno vztrajali 
pri stoodstotni izpolnitvi zahtev 
in trdili, da ne bodo prekinili 
blokade Mlekarne, za odkup 
vseh količin mleka, pa so 
poskrbeli sami. Razplet dogod
kov v času zaključka redakcije 
še torej ni bil predvidljiv. 

/. Bračtč 

l i i l l i i i 
\ IDKM • Danes bodo ob 

17.30 v šoli slovesno odprli 
šolsko knjižnico. 

CIRKUIVS.NE • Občinski 
odbor za kulturo vabi na pri
reditev v počastitev kultur
nega dne danes ob 16.30 v 
večnamensko dvorano. Nas
topili bodo člani prosvetnih 
društev iz Cirkulan in Goriš-
nice ter učenci obeh šol. 

GORIŠNICA • Občinski 
odbor za kulturo vabi na pri
reditev v počastitev kultur
nega dne, na katerem bodo 
nastopili učenci obeh šol in 
prosvetni društvi iz Goriš-
nice in Cirkulan, ob 18.30. 

VITOMARCI • Jutri bo 
domače prosvetno društvo 
ob 19. uri v gasilskem domu 
pripravilo prireditev v čast 
kulturnega dne.. 

PTUJ • V petek, 9. febru
arja, bo ob 19. uri v refekto-
riju mifioritskega samostana 
Viktorinov večer s pesnico in 
igralko Milo Kačič. Glasbeni 
utrinek bodo dodale trojčice 
Gašperšič iz Ljubljane, ki 
bodo zaigrale na violino, 
flavto in klavir. 

PTUJ • V soboto, 10. fe
bruarja, bo ob 18.30 v ptujski 
glasbeni šoli drugi del med
občinske revije odraslih pev
skih zborov. 

ORMOŽ • Danes ob 17. 
uri bo v Domu kulture Praz
nik slovenske besede. V lite
rarnem večeru bodo nastopili 
ustvarjalci starejše in mlajše 
generacije: Erna Meško, 
Stanko Janežič, Irena Ku-
mer, Nataša Jenuš, Irena 
Kandrič in Marjana Korotaj. 
V glasbenem delu nastopata 
mezzosopranistka Saška 
Kolarič in pianistka Metka 
Žižek. 

ORMOŽ • Danes ob 
18.30 uri bo pred ormoškim 
gradom nastop Trobilnega 
kvinteta Ormož. 

ORMOŽ • Nocoj ob 19. 
uri bo v dvorani ormoškega 
gradu koncert violinista Vo-
lodje Balžalorskega iz Ljub
ljane in pianista Benjamina 
Ravvitza iz Izraela. Izvajala 
bosta dela L. Janačka, J. 
Brahmsa, J. Matičiča in C. 
Francka. 

JUROVSKI DOL • Da
nes ob 18. uri bo v tamkajš
njem kulturnem domu os
rednja slovesnost ob slo
venskem kulturnem prazniku 
s podelitvijo priznanj ljubi
teljskim kulturnim delavcem 
občine Lenart. 

DORNAVA • V domu 
kulture bo v petek ob 19. uri 
javna radijska oddaja. V kul
turnem sporedu bodo* sode
lovali: moški pevski zbor, 
učenci glasbene šole Noctur-
no, ljudske pevke, Liikari in 
drugi. Izkupiček prireditve 
bo namenjen za adaptacijo 
osnovne šole. 

KIDRIČEVO • Ptujski 
plesni center Mambo bo pri
hodnji ponedeljek, 12. febru-
araja ob 18. uri pripravil 
plesno produkcijo. V kidri-
čevski dvorani restavracije 
Pan se bodo predstavili mla
di plesalci vse od plesnega 
vrtca naprej. (TM) 

ČRNA KRONIKA 

UČINKOVITA PREVENTIVA 
V PROMETU 

Minuli konec tedna, vsaj do 
nedelja, na območju naše drža
ve ni bilo večjih prometnih ne
sreč, ki bi zahtevale človeško 
življenje. Mokra in zasnežena 
cestišča so opozarjala voznike, 
da je treba voziti previdno. K 
temu je verjetno pripomogla, 
vsaj na našem območju, preven
tivna akcija, ki so jo policisti na 
območju UNZ Maribor izpeljali 
v četrtek, 1. februarja. V akciji 
je sodelovalo več kot dvajset 
policistov, ki so med 9. in 17. 
uro izvajali poostren nadzor 
prometa. Ustavili in kontrolirali 
so 218 voznikov in kar pri 205 
ugotovili kršitev cestno promet
nih predpisov, od teh 133 takih, 
ki so zaslužili mandatno kazen, 
štiri pa so zapisali in jih bodo 
poslali pred sodnika za prekr
ške. Pri več kot polovici kontro
liranih voznikov so ugotovili, da 
so prekoračevali hitrost, ki je na 
določenem odseku ceste dovol
jena. Okoli 70 voznikov pa ni 
bilo privezanih z varnostnih pa
som. Ta akcija je zajela tudi ce
lotno območje, za katerega red
no poročamo. 

POSKUS ROPARSKEGA 
NAPADA NA PISMONOŠA 

Zadnja dva dni v mesecu pi-
smonoši raznašajo tudi pokojni
ne, ki jo vsak upokojenec že tež
ko pričakuje. Tako kot vsak me
sec je tudi 25-letni pismonoča 
Branko R. v torek, 30. januarja, 
nekaj po 9,30 peljal z mopedom 
po cesti od Starš proti Prepo-
Ijam. Iz gozdička pri elektrarni 
Žlatoličje je z njegove desne 
strani na lokalno cesto stopil 
maskiran moški in v pismonoša 
nameril pištolo. Zahteval je nje
govo torbo in v podkrepitev 
svoje zahteve udaril pismonošo 
v desno ramo. Na srečo udarec 
ni bil tako močan, da bi bil 
Branka R. zbil na tla, pogumno 
je pritisnil na plin in brž odpel-* 
jal. Ropar ni streljal za njim, 
baje je le nekaj časa še meril za 
njim, potem pa se izgubil v ne
znano. Policisti za njim skrbno 
poizvedujejo. 

Spodleteli rop na pismonoša s 
polno poštarsko torbo denarja za 
upokojence, so dan kasneje za
beležili tudi v Ljubljani. Tam je 
ropar napadel pismonošo v veži 
stanovanjskega bloka, ga poškro
pil s solzivnim sprejem in zagra
bil po torbi. Tudi tam je bil pi
smonoša priseben, odločno se je 
uprl in začel vpiti na pomoč, zato 
je ropar odnehal in pobegnil. 

Oba primera opozarjata na 
to, da bodo morali — tako 
pošta kot organi javne varnosti 
biti ob dnevih, ko v poštarskih 
torbah raznašajo pokojnine še 
posebno budni in previdni. 

ZASEGLI NAJDENO 
OROŽJE, STRELIVO 
IN EKSPLOZIVO 

Na podlagi odredbe Okrožne
ga sodišča v Mariboru so polcisti 
iz Slovenske Bistrice prejšnji te
den opravili hišno preiskavo pri 
32-letnem Franšiču J. iz Frajhaj-
ma. Našli so avtomatsko puško, 
malokalibrsko pištolo in puško 
ter 81 nabojev treh različnih kali
brov. Vse najdeno so zasegli, 
prav tako pa tudi pet kosov eks
ploziva, električni vžigalnik in 
pet metrov žice za električne 
vžigalnike, kar je Frančišek J. že 
prodal občanu R. K. Lastnika 
"priročne orožarne" so ovadili 
državnemu tožilstvu. 

HUDA NESREČA 
NA HAJDINI 

Kot v posmeh optimistični 
ugotovitvi, ki smo jo zapisali v 
začetku te kronike, je v soboto, 
3. februarja pol ure pred pol
nočjo prišlo do hude prometne 
nesreče na magistralni cesti na 
Hajdini. V nesreči sta umrla av
strijska državljana, po narod
nosti Turka, mož in žena, njuna 
otroka in sopotnica pa so bili 
hudo ranjueni. Družina Ciplak 
se je peljala s kombijem avstrij
ske registracije od Podlehnika 
proti Mariboru. Na Hajdini, 
pred križiščem, kjer se po de
teljici cesta odcepi za Ptuj, je v 
blagem desnem ovinku, na za

sneženi, nespluženi in spolski 
cesti kombi nenadoma zaneslo 
na nasprotni vozni pas, po kate
rem je prav tedaj nasproti pri
peljal avtobus, k\ ga je vozil 31-
letni Darko J. Šofer avtobusa je 
na vso moč zaviral in se skušal 
izogniti kombiju, vendar trčanja 
ni mogeč preprečiti. V silovitem 
trčenju je sprednji del kombija 
povsem zmečkalo, avtobus pa je 
odbilo na rob cestišča in s 
sprednjim delom je zdrsnil s 
ceste na njivo. Šofer avtobusa je 
bil lažje ranjen. Voznik kombija 
32-letni Rasim Ciplak je na kra
ju nesreče umrl, enako tudi nje
gova žena 32-letna Hatice C. 
Nujna otroka 6-letna Huzeyfe 
in 5-letni Musaba ter sopotnica 
19-letna Jale S. pa so bili huro 
ranjeni. Prepeljali so jih v mari
borsko bolnišnico, kjer se trudi
jo, da bi jih ohranili pri življen-
ju. f f 

OSEBNA KRONIKA 
RODILE SO — ČESTI-

1 .\MO: Martina Masten, 
Sardinje 48, Velika Nedelja 
- Janjo; Cvetka Iljevec, Ul. 
B. Krajgerja 6, Kidričevo -
Špelo; Liljana Pevec, Tru
barjeva 13, Ptuj - Blaža; 
Dominika Majcen, Senešci 
55, Velika Nedelja - Mišela; 
Silva Ozmec, Pavlovci 39, 
Ormož - Jaka; Karmen 
Kešpert, Ul. B. Kraigherja 
2, Kidričevo - deklico; Mi
lena Kramer, Dražencka c. 
28, Ptuj - Urbana; Jelka 
Sladnjak, Podgorci 64 -
Kristijana; Gordana Lučič, 
Framska 5, Maribor - deč
ka; Dragica Ljubeč, Mala 
vas 10, Tomaž - Alena; 
Nataša Pšajd, Hermanova 
3, Ptuj - dečka; Mojca Met-
ličar. Spodnja Hajdina 34, 
Ptuj - Niko; Helena Lovrec, 
Irnovci 36, Tomaž - Fran
ca; Kristina Polajžar, Do
brina 39/a, Žetale - deklico; 
Natalija Tumpej, Vodova 6, 
Ptuj - dečka; Jožica Jernej-
šck, Brezovci 20, Polenšak -
Jerneja. 

POROKA — PTUJ: Mi
lan Hergan, Stražgonjca 9 
in Marija Klasinc, Dragonja 
vas 33. 

UMRLI SO: Štefan Mal-
tarič. Zagrebška c. 61, Ptuj, 

1927 - t 24. januarja 
1996; Edvard Strelec, 
Ormoška c. 134, Ptuj, • 
1958 - t 22. januarja 1996; 
Franc Petek, Mezgovci ob 
Pesnici 69, 1929 - t 24. 
januarja 1996; Jožef Rihta-
rič. Gradišča 67, î' 1927 - t 
24. januarja 1996; Franc 
Majcen, Rucmanci 17, -i-
1927 - t 27. januarja 1996; 
Janez Lajh, Zgornja Hajdi
na 90, * 1920 - 1 27. januar
ja 1996; SlaVa Predikaka, 
Grajena 30, -i^ 1952 - t 26. 
januarja 1996; Katarina 
Drevenšek, Jadranska ul. 
17, Ptuj, :i< 1945 - t 27. ja
nuarja 1996; Jera Štrafela, 
rojena BEZJAK, Spodnja 
Hajdina 103, î: 1918 - t 29. 
januarja 1996; Marija Pe
tek, rojena KREFL, Mestni 
Vrh 84, * 1908 - 1 25. janu
arja 1996; Katarina Kokol, 
rojena LAH, Krčevina pri 
Vurbergu 106, • 1914 - t 
29. januarja 1996; Marija 
Feguš, rojena BEDRAC, 
Slatina 27, • 1924 - 1 31. ja
nuarja 1996; Neža Kmetec, 
rojena HABJANIČ, Soviče 
28, 'i; 1911 - t 30. januarja 
1996. 

MIKLAVŽ PRI ORMOŽU 

Volilni obini zbor vinogradnikov 
Na volilnem občnem zboru 

društva vinogradnikov Ijuto-
mersko-orraoških goric Jeru
zalem s e j e kljub zimskim raz
meram zbralo veliko število 
članov in gostov. Predsednik 
društva Franc Lah je dejal, da 
je bilo minulo leto še posebej 
delovno in pestro, saj je 
društvo praznovalo desetlet
nico delovanja. 

Najobsežne jš i lansko le tn i pro jekt 
pa je bi la popu lar izac i ja š i pona , ko t 
naše žlahtne posebnos t i . Na t o t e m o 
so pr iprav i l i kva l i te tno razs tavo, ki so 
jo predstav i l i v Gorn j i Radgon i in Or
m o ž u . Na n a š e m o b m o č j u je v prete
kl ih let ih dozore l š i pon iz jemne kako 
vos t i in vedno več pr ide lova lcev se 
zaveda, da je iz š ipona m o g o č e izt i 
sni t i več , kot le vel ike ko l ič ine v ina za 
na jš i ršo p o t r o š n j o . Vel iko pozornos t i 

so posvet i l i ob l i kam t rženja in p r o m o 
ci j i v ina svo j i h č lanov . Na d o m a č i h in 
tu j i h s e j m i h , so l j u t o m e r s k o - o r m o š k i 
v inogradn ik i naletel i na iz jemno dober 
odz iv . V pre tek lem letu so pos la l i na 
ocen jevan je 243 vzorcev v ina in d o 
segl i 3 š a m p i o n e , enega prvaka o c e n 
jevan ja , 23 ve l ik ih zlat ih meda l j , 108 
zlat ih meda l j in 107 s rebrn ih meda l j . 
Doseg l i so tud i 13 sor tn ih p rvakov . 

V m i n u l e m letu so pr is topi l i v Zvezo 
d ruš tev v inog radn ikov Šta jerske in 
Prekmur ja ter pomaga l i pri de lovan ju 
zveze. Ve l iko pozornos t posveča jo t u 
di izobraževanju svo j ih č lanov , p r i 
prav l ja jo razl ična predavanja o kletar-
sk ih in v inog radn i šk ih t e m a h , neko l i 
ko man j š i ob i sk od p r i čakovanega pa 
je pr i p redavan j ih o t rženju in ponudb i 
v ina . Pod pok rov i te l j s t vom druš tva 
delu je t ud i krožek degusta tor jev . 

Dotakni l i .so se tud i težav, ki pest i jo 
s lovenske v inogradn ike . Ena i zmed 
nj ih je , da še vedno ni zakona o v inu 
in vp rašan je je, kdaj bo zagledal luč 
sveta . Najbo l j pereč p rob lem je go to 
vo o b n o v a v inog radov in s t e m pove 
zana f i nančna s t reds tva , zato v i no 
gradn ik i upa jo na p o m o č države. 

Za zak l juček pa še m ise l enega iz
m e d ude ležencev; "S lovenc i s m o še 
vedno najbo l jš i kupc i svo j ih v in , zato 
ne sme jo biti p redraga in naj bodo pr i 
merne kval i tete. , 

vk 

MOJE PESMI — MOJE Z IVUENJE 

l̂ ečer z Milo Kaiiievo 
Mila Kačičeva je bila v Tedniku že predstavljena kot Slovenka 

leta 1994. Tokrat opozarjamo nanjo, ker prihaja na Ptuj ob sloven
skem kulturnem prazniku kot gostja Viktorinovih večerov, ki jih 
mesečno organizira Društvo izobražencev Viktorina Ptujskega. 

Širša javnost Milo Kačičevo gotovo pozna po njenih 
vlogah v Slovenskih filmih (kar 35). Njen značilni nastop pa 
je še vedno mogoče ujeti na radiu in televiziji. Že več kot 50 
let je igralka. 

A gospa Mila je rojena tudi kot pesnica. Kot trdijo kritiki je 
"postala in ostala pesnica zaradi ljubezni". Izdala je 4 samostoj
ne pesniške zbirke, prvo 1951, zadnjo 1994. 

Mila Kačičeva je ostala Mila, čeprav je živela težko življenje. 
Dopolnila je že 83 let, še zmeraj čuti in se čudi, z veseljem spo
roča, z veseljem pride. Vabljeni na srečanje z njo! V refektoriju 
minoritskega samostana, v petek, 9. feburarja 1996, ob 19. uri. 

Ana Muhič 

PTUJ / K N J I Ž N I C A I V A N A P O T R C A i 

Literarni kviz ob kulturnem prazniku 
O s n o v n o š o l c i p tu jskega o b m o č j a 

so se že od začetka šo l skega leta p r i 
p rav l ja l i na m e d o b č i n s k i knj ižni kviz, 
ki je po teka l v počas t i tev s lovenskega 
ku l tu rnega praznika 5. in 6. februar ja 
na m l a d i n s k e m odde lku Knj ižn ice Iva
na Po t r ča Ptu j . 

R u j s k a knj ižn ica je edina v S love
n i j i , ki pr iprav l ja ob ku l t u rnem praz
n iku kviz. Letošn j i kviz je drug i po 
vrs t i , kn j ižn ičar j i pa so m u dali naslov 
Zaka j pes m a h a z r e p o m , zakaj m a č k a 
p rede . 

Prv i dan , tore j v ponede l jek , so se 
p o m e r i l i učenc i v iš j ih , d rug i dan pa 
u č e n c i nižj ih razredov. T e k m o v a l o je 
3 0 ek ip , f inale t e k m o v a n j a pa bo 12 . 
in 13 . februar ja v s tud iu Radia R u j , 
od koder ga bodo nepos redno p re 
naša l i . v ptujski knjižnici so pripravili kviz ob kulturnem prazniku. (Foto: 

Ozmec) 


